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рице, армијски 1)енерал Драгомир Ж. Стојановић, Миинстар фниансија др. Мнлорад Ђорђевић. 

ПОЧЕТАК У 9,05 ЧАСОВА 

САДРЖАЈ: 

1 — Читање и усвојење записника XVI редрв- 
ног састгнка; 

2 — Дневни ред: Претрес у појединостима 
предлога буџета државних расхода и прихода са 
предлогом Финансијског закома за годину 1934/35. 
— Примљеци су буџети: Врховне државпе управс, 
Поизије и иивалидскс потпоре, Државнн дугови, 
буџет Мннистарства финансија, Буџетскн ррзервии. 
кредити, Буџет државних прихода, буџет Мини- 
старства   иравде   и  буџет  Миннстарства   просвбте. 

Говоринци: Министар финансија др. Мнлорад 
Ђорђевић, др. Бењамии ВЈуиернна, Петар Ђнрли11, 
др. Густав Грегорин, Стјепан Јанковић, др! Птоп 
Франгеш, Мниистар правде Божидар Максимовић, 
др. Лосип Шиловић, Мннистар просвете др. Илија 
Шуменковић, Светозар Томић, др. Сава Улмански, 
Милутин Драговић, Д1)агослав Ђбрђевић, лр. Васо 
Глушац, Јеремнја Живановићј др. Георг Грасл, др. 
Валеитин Рожић. 

Претседиик др. Љубомир Трмашић; Господо 
сенатори, откарам XVU редовни састанак Сената. 
— Молим г. секретара да прочита записннк зад- 
њег нашег састанка. 

Секретар Асим Алибеговић чита записник XVI 
редовног састаика. 

Претседпик др. Љубомир Томашић: Има ли, 
господо, каква ариговора овом и овакр саставл.е- 
ном запиалнку? (Нема). Приговора исма, објављу- 
јем да je загшсник прихваћен и оперовл>еи. 

Прелазимо na даевни ред: претрсс у појединр- 
стима предлога буџета државних расхода н при- 
хода са предлогом Финансијског закопа за годину 
1934/35. Расправл/аћемо o првом разделу — Врхов- 
на државиа управа. Реч има г. Министар (ј)инаисија. 

Министдр фмнансија др. Милорад Ђорђевић: 
Господо сенаггрри, буџетски раздео: Врхопна др- 
жавна управа, предвиђен je у предлргу буџета за 
1934/35 год. са укупном сумом од 149,781.613.— 
дин. Ta сума je мања no новом предлогу иего што 
je за исте потребе било предвиђено у буџету за 
1933/34 годииу. У овоме буџету, који сада важи, 



170 XVII РЕДОВНИ СЛСТЛНЛК — 24 МАРТЛ 1934. 

предвиђено je за исте потребе 151,553.223.— ди- 
пара; предвиђено je дакле маи>е за нову буџетску 
годину 1,771.610.— динара. Овај раздео буџетски 
ииаче обухвата расходе ових устатова: Круне, На- 
родног претставништва, Прстсединштва Министар- 
ског савета, Државиог савета, Главие коитроле, 
цивилие куће Његовог Величанства Крал>а, Каице- 
ларнје Крал>евих ордеиа и суму од 27.866.328.— 
дшнара na име општих расхода која обухпата у 
главиом' разлику na курсу. 

Расходи еадржани у овои буџстском разделу 
такве су природе, господо, да се опи иигде у дру- 
|им земл>ама и ine дискутују приликом одобрава- 
ња државног буџета. Onu су кајтипичнији обли- 
гаторпи расходн који улазе аутоматски у државне 
буџете. Уз то, o овим |)асходима и нема се 
шта парочнто pehu. Рекао сам већ да оно што 
се и у овоме буџетскоме разделу могло редуцира- 
ти, да би се на целој линији спровела штедња у 
буџету за 1934/35 годину, то je учињеио. ДалЈе се 
нкје могло ИНи, —■ na загго молим Сенат да овај 
буџетски раздео усвоји онако како je изишао из 
Скупштине. 

Претседпик др, Љубомир Томашић: За реч се 
јавио сснатор г. др. Фрап Новак. (Тласови: Није 
присутап). Како r. др. Фраи Новак није присутан. 
има реч г. др. Бењамин Шуперкна. 

Dr. Benjamin Šuperina: Gospodo senatori, pošto 
je u ovaj razdeo, koji je na dnevnom redu, uneta i 
partija koja se odnosi na Pretsjedništvo Kraljevske 
vlade, to mi dozvolite da se ovom prilikom osvrnem na 
odgovor koji je Pretsjednik Kraljevske vlade dao na 
moj ciovor u načelnoj budžetskoj debn^i. 

Gospodin Pretsjednik Vlade rekao je: »Iz fakata 
da se ovih dana na nekom kraju, u nekom delu naše 
Kraljevine, pravi neka želieznica ili neki nut, izvoditi 
neku političku prevlast i hegemoniju i cifarski istra 
živati nekakvu nesrazmeru u trošenju državnih prihoda 
a izgubiti iz vida osnovnu činienicu dr< smo mi jedan 
narod, jedinstvena država! Kraljevina, koja treba svoja 
raspoloživa sredstva do bratski raspoređuje, tako da 
onom priteče na prvom redu u pomoć, srde se za til 
pomoć najviše vaoiie, — onda to nije bratstvo, to 
nije jednakost i solidarnost!« 

Na ovo prije svega odgovaram, da ja u svom 
govoru nisam ni jednom riječi spominjao put ili pu- 
feve pa je zato bez svakog temelja dal ina argumenta- 
cija, g. Pretsjednika Vlade, koja se odnosi na disku- 
siju u ranijim Narodnim skupštinama a tiče se upo- 
redenja putcva u Dravskoj banovini sa onima u San- 
džaku i Južnoj Srbiji. — Putevi su razmerno pre- 
malen objekat za generalnu budžetsku debatu. Ja sam 
povorio samo o željeznicama, te odnosni pasus mopa 
povora glasi ovako: »vidimo, da se na pr. u Srbiji 
na sve strane grade željeznice, dok za regulaciju Save 
i Drave a ni za isušenje hercegovačkih i dalmatinskih 
blata nema sredstava, mada bi se sa ovim radovima 
povratilo kulturi prekol 100.000 kata«tralnih jutara 
najplodnije zemlje, a sve to ne bi koštalo ni peti dio 
sume, koja će se utrošiti na ove željeznice. Ja nisam 
protiv gradnje ovih željeznica, jer je sasvim opravda- 
no, da se. posveti pažnja krajevima, koji su bili do 
sada kulturno i ekonomski zanemareni, ali nije pravo, 
da se investicije vrše samo u jednom dijelu države 
i da se državni prihodi u to ime troše tako rekući 
isključivo u krajevima, koji su poreski najslabije op- 
terećeni te razmerno državi donose najmanje prihoda, 
a krajevi, koji državi daju najviše prihoda ne dobivaju 

od nje tako rekuć ništa, već ako hoće da se održe, 
upućuje se na nove ogromne banovinske prireze i 
takse. Jasno je da ovakova politika ni malo ne od- 
govara adresi, koju smo svojevremeno izglasali kao 
odgovor na Prestonu Besedu, u kojoj smo zajamčili 
jednakost i ravnopravnost svih djelova naroda iz svih 
krajeva države.« 

Ovo je blaga, vrlo blaga kritika investicione poli- 
tike Kraljevske vlade. Da li je ta kritika opravdana, 
0 tome može biti diskusije, no da se o toj kritici kaže 
da to nije bratstvo, da to nije jednakost i solidarnost 
te da ova kritika vodi razjedinjenju a ne ujedinjenju 
duhova, to je takva beztemeljna tvrdnja, da moram 
protiv nje najodlučnije protestovati. Ta ja sam izri- 
čito kazao da nisam protiv izgradnje onih željeznica, 
jer da je sasvim opravdano da se posveti pažnja kra- 
jevima koji su do sada bili kulturno i ekonomski za- 
nemareni, ali tražim da se nešto uradi i za druge kra- 
ieve, na primer da se regulira Sava i Drava te isuše 
hercegovačka i dalmatinska blata, što ne bi koštalo 
ni petinu onoera što će koštati željeznice. A te željez- 
nice koštace, kako smo čuli u SDOfU između biv. Mi- 
nistra saobraćaja вг, Andre Stanica i danaSnfeef Mini- 
stra saobraćaja, zajedno sa prusrom Bihać—Knin 1915 
miliona dinara. Ako g. Pretsiednik Ministarskog sav- 
ieta misli da ja nemam ovlaštenja da krjUkujem rad 
Vlade, onda on zadire u moja prava kao člana Narod- 
nov: pretstavništva. On je u Narodnoj skupštini sa ve- 
likim interesom slušao reči g. Andre Stanica, koji je 
i to kazao, da nije ni trebalo početi sa gradnjom onih 
železnica ako nismo imali novaca, a slično je ovih dana 
ovde u ovom visokom domu povorio i senator cr. Si- 
monović. Toj trosnodi članovima Jueoslovenske na- 
cionalne stranke nije g. Pretsiednik Ministarsko? sa- 
vieta ni malo prigovorio, bolje rekuć g. Stanicu ie 
čisto stvarno pritrovorio, a kada ja vršim kritiku, onda 
me g. Pretsjednik Ministarskog savjeta obasipa miris- 
nim cvećem, da to nije bratstvo, da to nije jednakost 
i solidarnost te da to vodi razjedinjenju a ne ujedi- 
njenju. 

G. Pretsiednik Vlade kazao je i ovo: »Čuo sam 
i ovu frazu: Kriza je zbog toca, što se kod nas pra- 
vilno ne shvata hrvatski problem i hrvatsko pitanje, 
da se odmah iza toga kaže: Mi smo jedna nacija. Pa, 
eospodo, ako smo mi jedna nacija, onda nismo pode- 
ljeni, onda nema hrvatskog problema, a kamo li da 
je on uzrok krizi. Kriza je i u drugim stranama gde ne 
samo da nema hrvatskog problema, nego zde nema 
ni Hrvata, a krize ima«. —■ Međutim e. Pretsiednik 
Vlade očito je pogrešno čuo Što sam ja kazao. Ja sam 
naime doslovno kazao ovo: »Ekonomska kriza je teška, 
ali ovo strahovito nezadovoljstvo jest u najvećem 
dijelu i posledica teške političke krize radi neshvaćanja 
hrvatskog pitanja«. Nigde dakle ja ne kažem da je 
ekonomska kriza posledica neshvatanja hrvatskog pi- 
tanja. Sada g. Pretsjednik vlade može reći da po nje- 
govom shvatanju nema ni političke krize ni neza- 
dovoljstva. To je njegovo pravo, ali ne može meni 
imputirati ono što ja nisam rekao. 

G. Pretsjednik Vlade je nadalje rekao: »Kaže se, 
zatvori su puni Hrvata. To ne stoji, gospodo. Zatvori 
su puni, u koliko su puni — samo delikvenata, onih, 
koji se ogriješe o državne interese i o zakone. Zako- 
ni i sudije ne smeju da pitaju da li je onaj koji se 
ogrešio o državne zakone i interese. Hrvat, Slovenac 
ili Srbin, nego da li je on kriv, pa da se prema njemu 
po zakonu postupi. 

Ovde g. Pretsjednik Ministarskog savjeta imade 
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bezuvjetno pravo, kad kaže, da zDkoni i siulije ne 
smijjl da pitaju, je li neko Hrvat, Slovenac ili Srbin, 
пеуо da li je on kriv, i to kvitirain sa najvećim z:> 
dovoljstvom, pa nakon ovakve izjave neću ni da istra- 
žujem jesu li ili nisu krivi baš svi koji su u zatvorima 
Ljudska pravda nije Božija, pa je bilo i biti će gte* 
šaka. — Nu ja ono što sam kazao, nisam govorio ni 
kao sudija, ni kao policajac. Ja sam to govorio sa 
više perspektive, kao član Narodnog'pretstaviiištva 
i kao političar, pa .sam svoje razlaganje završio ri- 
ječima: »da je krajnje vrijeme, da se sostanu pravi 
i istinski otadžbenici te da stvore u državi konačni u- 
nutrašnji mir«. 

Лег, gospodo, može biti i loših zakona i loših u- 
redaba i naređenja, pa i loše administracije, što sve 
može biti uzročnikom nereda. Te stvari ne riješavaju 
ni policija ni sud, već političari i državnici koji mo- 
raju i na to misliti, da zatvori ne budu puni ni običnih 
ni političkih delikvenata 

Gospodin Prclsjednik Vlade prigovorio mi je i 
to, što sam se dotakao bolnih događaja u sjevernoj i 
srednjoj Dalmaciji. Ja sam o tome govorio samo op- 
ćenito, nisam naveo ni mjesta, ni djela, ni imena. To 
s-u učinili narodni poslanik dr. Kožul Marko i drugi 
u Narodnoj skupštini. Napose je g. Kožul tačno opisao 
djela, mjesta, imena i prezimena. To sve znade Kraljev- 
ska vlada a ima o tom i posebni memorandum. 

Nu g. Pretsjednik Vlade, izjašnjujući se 0 tom dje- 
lu moga govora, aludirao je i na jedan mučni sud- 
ski proces, u kojemu će se suditi o pokušaju napada 
na najviše naše državne interese. Neka mi dozvoli gj 
Pretsjednik Vlade pripomenu, da mislim, da on to nije 
trebao učiniti, jer on nesumnjivo znade, da su nama 
svima ti najviši državni interesi jednako sveti, a naš 
drug dr. Majstrović dobro je "kazao, da ilegalne 
akcije ne mogu biti predmet naših rasprava, već da 
one spadaju u sud. —■ Ni ja nisam govorio o tim 
ilegalnim akcijama, već sam govorio o prestupima 
naše administracije, policajaca i žandarma, o predo- 
strožnostima, koje bi Vlada imala preduzimati, pa i o 
osudama na temelju Zakona o zaštiti javne bezbedno- 
sti i poretka u državi, sve sa one više perspektive, ne 
kao sudija već kao član Narodnog pretstavništva i 
političar. 

Gospodo senatori, ja ću se ovdje, jer je u uzroč- 
noj vezi, osvrnuti još na oznaku, koju mi je dao jedan 
g. senator, okrstivši me detet istom. ' 

Pretšednik dr. LJttbomir Tomašić: Molim g. go- 
vornika, da se drži predmeta rasprave, a to je Vrhov- 
na državna uprava. 

Dr. Benjamin šuperina: Ja vas molim lijepo, Go- 
spodine Pretsjedniče, pošto neću imati prilike da go- 
vorim poslije, da kažem samo par riječi. 

Pretšednik dr. Ljubomir Tomašić:   Samo kratko! 
Dr. Benjamin šuperina: Samo par riječi. 
To nije ništa nova, jer Jugoslovenska nacionalna 

stranka na terenu ovako napada svakoga, koji nije 
u njenim redovima. Nu pošto ovo okrivljenje imade 
vrlo prozirnu tendencu, ja tome g. senatoru odgova- 
ram ovo : 

Braća Radići i ja, te nekoliko seljaka, bili snio 
utemeljili Hrvatsku seljačku stranku, u kojoj sam bio 
1 potpretsjednik. Kada je seljačka stranka pred izbo- 
rima 1920 god. zaključila, da izabrani poslanici ne idu 
u Ustavotvornu skupštinu u Beograd, ja sam radi to- 
ga odbio, da budem kandidirao, jer sam bio protiv- 
noga mišljen|a. — Ja sam огм u stranci godine 192-1 
na javnom zbora u Bjelovaru zagovarao da stranica 

napusti republikanstvo. Osam dana prije izbora godine 
1925 dala me je ondašnja vlada, u kojoj je bio g. 
Svetozar Pribićević uapsiti, ja sam sjedio u zatvoru 
kod 'moga istoga suda u Sisku kod kojega sam go- 
dinama časno poslovao, a onda su me žandarmi ot- 
pratili sudbenom stolu u Petrinji. Dan prije izbora 
pušten sam na slobodu, jer sam bio pretsjednik jed- 
noga biračkoga odbora u Sisku, nu tečajem izbora 
oljerala me policija, jer je znala, da ću izbor zako- 
nito provesti. 

Baš ovako me je progonio i bain grof Kuen-He- 
dervari te sam nevin otsjedio 5 mjeseci u zatvoru sudb. 
stola u Zagrebu radi politički nemira u proleće godine 
1903: — Kada je seljačka stranka nakon izbora go- 
dine 1925 došla u Beograd, ja sam svojim govorom 
od 20 marta 1925 pripremio put za sporazum sa Na- 
rodnom Radikalnom Strankom, što možda nije za- 
boravio ni g. Pretsjednik Vlade. — U godinama 1925, 
1920 i 1927 dostojno sam ispunjavao dužnost Kra- 
ljevskog Ministra, a 0 januar 1929 medu prvima sam 
telegrafski pozdravio, — ja sam djelima dokazao da 
sam odan svome Vladaru i državi. — Tvrdo sam u- 
vjeren, da je današnja Vlada i da su sve Vlade, koje 
su došle nakon g. Petra Živkovića, stvarno i ako ne 
namjerno, usporavale proces duhovnog ujedinjenja 
Srba, Hrvata i Slovenaca, pa sam zato taj rad podvr- 
gao opravdanoj kritici. Zato mene ovaj proračunati 
napadaj ništa ne boli, jer je taj napadaj uperen pre- 
ko mene na miliune Hrvata Jugoslovcna koji misle 
jednako kao i ja, i ja zato nisam osamljen. 

Kako sam i u generalnoj debati izjavio, ja ću glai- 
sati za budžet Vrhovne državne uprave. 

Иретседиик др. ЈВубомир ToMamnii: I lomio 
ce нико није јавио за реч, то прелазпмо na гласа- 
ње o npiiOM разделу — буџет Врховпе држанне 
управе. ГласаКе.мо партију no naprnjv, И TO седе- 
њем и устајаљем. Молнм г, пзнестпоца да чига 
партију по партију Раздела 1 — Врхоопе државпе 
управе. 

Изисстплац ЈВудевит Гај чита партпју  1. 
Прсгссдиик др. Љубомир ToMauinli: Нрпма лн 

Сенат партију I Раздела 1 Врхоипе државпе упра- 
ве? (Прима). Објалл.ујем да je Сешт примио пар- 
тпју 1. 

За овим je Сенат, гласају1>н седењем и jreraja* 
љем o свакој поједшшј партијн у смислу чл. 102 
Устава и § 07 Закона o послонпом реду у Се-пату, 
прпмио цео буџет расхода Раздела I — ВрХОВНС 
дриаанс управе,  и то  од партије 2 до заХЛ»учИ0 
naprnje 45. 

Ирстссдиик др. Љубомир Томашић: Објављу- 
јем да je Раздео I — буџет Врховне држанне уира- 
ие npiixualieii. 

Прелазимо na буџет расхода Раздела II — Пеп- 
знје и Ипналидске  потпоре. 

Реч  има г. Мннистар  финансија. 
Мннкотвр (Jinnaiiciija др. Милорад TiopheBnli: 

Господо, o овоме разделу предлога буп^та за Ifl84/ 
Љ родииу on.io je и сувише речи у пачелпоЈ дебатп. 
Не бих према томе имао овога пута ппшта иарочпто 
да подвучем. И у писменом експозеу моме и у на- 
челној дебатп објашњено je довољно јасно пове- 
liaH>e овога буџетокога раздела, који, као mro зпа- 
ге, пзиосп 185,000.000.— динара. Новећаље je нза- 
зваир v стварп фактмчпо.ч потребом, т. ј. стварнпм 
бројем пепзпопера n стиарлом впсппом њиховпх 
принадлежиости. 

У прошлом буџету, одпоспо у буџету за 1933' 
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34 годину, који данас иажи, овај кредит био je 
иешто иање одмерен због тога што <-"е рачунало на 
већу суму, која ОД Државие хипотекарие бапке, од 
чииовничких улога, има да се рефунднра Главиој 
државној благајни, н да служи стварно као пове- 
Jiaibe буџетске партије. Због тога je било мање 
прелиминирано, те се у толико више показало 
потребннм ово повећање у иредлогу буџета 1934/35. 

Молнм Сенат да и овај буџепрки раздео при- 
хвати оиако како га je Народна скупштнна усво- 
Јила- 

Претседиик др. Љубомир Томашић: Пошто 
се иико другп mije јавио за реч, приступамо гласа- 
њу. Гласаћемо партију no партију, седеИ)ем И усга- 
јаљем. Молнм господииа известиоца да изволи чи- 
тати редом партнје Раздела II — Пензије и инва- 
лидске потпоре. 

Известилац Људевнт Га.ј НИта  партију 46. 
Претседиик др. Љубомир Томашић: Прима ли 

Ссиат партпју 46? (Прима). Објављујем да je Се- 
нат примио партију 4G. 

За овнм je Сеиат, гласајући редењем и устаја- 
њем o свакбј појединој иарглји у смислу чл. 102 
Устава п § 67 Закона o прсловном реду у Сенату, 
примио цео буџет расхода Раздела II ■— Пеизије И 
иивалидске потпрре, и то од партије 47 до закљу 
чно napinje 56. 

Прстссдипк др. .Ђубомир ToMainiih: Објав.ТЈу- 
јем да je Раздео II — буџет Пснзија и ннвалид- 
ских потпора примљен. 

Прелазимо иа Раздео III — Државии дугози. 
Реч има г. Министар финансАја! 

Мтшстпр фингшсмја др. Милорад Ђорђевић: 
Господо сенаггори, за државне дутове предвиђено 
je у разделу држасмих дугова за буџетску годниу 
1934/35 946,431.046— динара — мање према буџету 
за 1933/34 годину, за 235.797.774.— дниара. 

Kao што сам објгхиио у почетку начелие деба- 
re, код.овога буџетског раздела показује се нај- 
осетлије смањење у предлогу буџета за 1934/35 ro- 
дииу. to je смаљење било oMoryiieno, у главио.м, 
склоплЈеним аранжманима са иностраиим поверио- 
цима, којима еу, као шТо je познато, нашој државн 
дате различнте олакшице у погледу плаћаша у стра- 
miM девмзама. Мако ти арапж.маии Ч1ису обухватилн 
и све негажирапе дугове, nairoce дугове према за- 
једннчкој каси у Парнзу, која врши плаћања ино- 
страним поверноцима држава наследница no дуго- 
вмма бивше аустро-угарске монархије, a исто тако 
нн дугове према друштву Јуж.чнх жел>ез11нца, према 
којему има паша држава нарочите обвезе за схнај 
део пруге, који je на нашој државној територији, 
ипак смо имали могућиости, у сагласиостн баш са 
овим повериоцима, да код ових дугова према за- 
једничкој касн и према друштву јужних жсљез- 
кица посгигиемо извесне буџетске уштеде, јер смо 
у предлогу буџета предвидели тачно само онолико 
колико he се исплатити у току паредне буџегске 
године. Писмених аратжмана! са ови.м моиериодпма 
иема никаквих, јер irnje било могућност}! склапати 
такве арапжмане због међун^одног карактера 
плаћања, што би писмеин аранжмани, који би се 
склопили са иашом државом, могли послужитп као 
преседан n за друге државе дужнице. Међутим, у 
току преговора испоставл>ено je н углављено, да 
he наша држава ипак плаћати за време моратори- 
ума од 3 године — од 14 октобра 1932 до 14 ок- 
тобра 1935 — само онолико, колико одговара onoj 

квоти, коja се има плаћати no гажпралим држав- 
'лим дуговима no склопљеним аранжманима са nno- 
страппм поверпоцима. 

Иако смо, господо сенатори, ове арашкмале 
склопилп, како пам они дају олакшице врло зпзчај- 
не у погледу плаћања у ииострапим девпзама, у 
овом предлогу буџета су предвиђене све суме како 
за амортпзацију, тако и за плаћање интереса и пи- 
тегралне су.ме на оспову првобнтппх уговора склоп- 
љеиих no тпм зајмовима и то како no предратним 
зајмовпма Крал>евипе Србпје тако и no iiop;;rim.M 
зајмови.ма Краљевине Лугославије. Молпм стога Се- 
нат да пзволн примпти овај раздео онако, како га 
je примила Народна скупштима. 

Ирстседиик др. JI)y6oMiip Томашић: Има реч 
сспатор г. Иетар 'Јздрлић. 

Petar Dirlić: Gospodo senatori, propašću austro- 
ugarske monarhije preeanski krajevi, i to Slovenija, 
Hrvatska, Slavonija, Dalmacija, Medumurje, Bačka, 
Banat, Baranja, Bosna i Hercegovina pridružili su se 
zajedničkoj državi sa cea 150 hiljada kv. kilometara 
teritorija i oko 6 iniliona stanovnika i to po svojoj 
slobodnoj volji. Sa lim teritorijem i sa tim pučan- 
stvom donjeto je u zajednicu: ogromna mreža potpu- 
no uređenih željeznica, odlični putevi, veliki broj dr- 
žavnih i pokrajinskih zgrada, 700 kilometara morske 
obale sa izgrađenim lukama, stotine kilometara plov- 
nih rijeka i kanala, svakovrsna industrijska i rudna pre- 
duzeća, privatna i državno, ogromni kompleksi ne- 
iscrpivih šuma, zavidan broj kulturnih i humanitar- 
nih ustanova, velika snaga poreskih obveznika, tako 
da su ovim aportom znatno podigli prečanski kra- 
jevi snagu zajedničke države u kulturnom, političkom 
i vojničkom pogledu, skoro do velesile. Uz svu ovu 
aktivu prečanski krajevi došli su u zajednicu sa re- 
lativno malim teretima, koji se sastoje od vrjednosmh 
papira, pokrajinskih zajmova, i obligacija predrat- 
nih zajmova austro-ugaiske monarhije, papira koje 
se nalaze u rukamfc nŽih vlastitih državljana, što mo- 
že iznositi najviše do 700 miliona zlatnih kruna. — 
Naprama tome stoje tereti koje je donjela u zajednicu 
bivša Kraljevina Srbija, koji iznose oko 3 milijarde 
zlatnih franaka, što dava od prilike ovaj razmjer: 150 
hiljada kv. kilometara sa 6 miliona pučanstva prečan- 
skih krajeva ima oko 700 miliona zlatnih kruna dugo- 
va, što odgovara protivuvrjednosti oko 7 milijardi di- 
nara, prama 100 hiljada kv. kilometara teritorije sa 6 
miliona stanovnika Srbije i Crne Gore sa 3 milijarde 
zlatnih franaka dugova što odgovara protivuvrjedno- 
sti oko 30 milijarda dinara ne uračunavši dio otoman- 
skog duga. Prvo spomenuti dugovi iz prečanskih kra- 
jeva nisu nikako regulisani i do sada nije ništa ni pri- 
znato ni isplaćeno dok su svi potonji, kako je i pravo, 
priznati i za ove se plaćaju kuponi i anuiteti. 

Prečanski krajevi ne mogu nikako da budu zado- 
voljni sa načinom kojim su traktirani u ovim mate- 
rijalnim interesima. Nisu mogli biti zadovoljni ni sa 
izmjenom novčanica ni sa valorizacijom nekih vrjed- 
nosnih papira kao na pr. Vjeresijskog zavoda Kralje- 
vine Dalmacije koji su izmenjeni za 100 zlatnih kru- 
na 25 papirnatih dinara. — Vrijednost prečanskih kra- 
jeva, njihova ekonomska i finansijska jakost, može 
da osposobi državu da podnese jedan teret koji pret- 
slavlja četvrtinu tereta koje snosi država iz naslova 
dugovanja neprečanskih krajeva. 

I OVO je jedan od razloga zašto prečanski kra- 
jevi hoće i imaju pravo da po principu jednakosti i 
ravnopravnosti učestvuju srazmjerno u javnoj i držav- 
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чој upravi. 1 tek kada bude ovome principu u svim 
pravcima zadovoljeno i kada prava i tereti budu pra- 
vedno podjeljeni zajednica će biti potpuno solidna 
i jaka. — Nepriznavanje i nevaloriziranje predratnih 
ušteda pučanstva prečanskili krajeva uz opterećivanje 
predratnim, ratnim i poratnim dugovima, ima za po- 
sljedicu slabljenje i gotovo upropaštavanje prećanske 
ekonomske snage. Usljed toga je pučanstvo osiroma- 
šilo i bilo prisiljeno zaduživati se tako da je danas što 
llipotekarnoj banci a što Agrarnoj banci veliki dio 
narodne imovine podložen. Kakovi će tereti još pasti 
uslijed rješavanja agrarne reforme, to će se u skoro 
vrijeme videti, nu svakako se može predvidjeti da će 
i time tereti biti pojačani. Zajednica je solidna i jaka 
samo kada je svakome u toj zajednici dobro i kada 
vlada ravnopravnost u svakom pogledu. 

Ja ovdje prilazem neke podatke iz kojih se vidi 
koliki su bili autonomni dugovi naših pokrajina sa 
područja bivše Austro-ugarske i njihov omjer prama 
cjelokupnom dugu naše države. Ovamo još treba do- 
dati dio duga po obligacijama predratnih dugova mo- 
narhije ukoliko se obveznice od početka nalaze u po- 
sjedu naših državljana; to sve jedno i drugo može iz- 
nositi najviše 700 miliona zlatnih kruna. 

Ratni i predratni dugovi Srbije 
iznosili su koncem godine 1922 2,860.000.000 zl. Iran, 

Ratni i predratni dugovi Crne Gore 
iznosili su koncem godine 1922       17.000.000 zl. fran 

Dugovi Jugoslavije koncem 1922 
uračunavši i dio duga koji će otpasti na krajeve bivše 
A.-U. monarhije iznose oko       4,000.000.000 zl. fran. 

Unutrašnji dugovi Jugoslavije koncem 1922 
iznosili su 5,500.000.000 pap. din 

od 1922 do svrhe 1933 što letećih dugova a što 
dugova u formi zajma može se računati da ima 
cko 15,000.000.000 dinara 

Ovomu treba još nadodati i dug koji repiezen- 
tiraju obveznice za rešavanje agrarne reforme. 

PREDRATNI DUGOVI PREČANSKIH KRAJEVA 

A) Pokrajinski dugovi Hrvatske i Slavonije: 
4 i po odsto regalno odštetni zajam 

iz 1890. ostatak duga 30-V1-1921.   Kr, 29,371.700.— 
neisplaćeni interes Kr.   3,304.316.— 

5 od sto zemlj. želj. zaj. 1914. ost. 
int. „   34.558.128.- 

Kr. 32,676.016.— 
4 odsto zemljorasteretni dug Hrvat- 

ske i Slavonije iz godine 1891., 
ostatak duga 30-V1-1921 Kr. 14,018.200- 

neisplaćeni  interesi Kr.   1,401.820.— 

Kr. 15.420.020.— 
Skupa Kr. 48,096.036.— 

B) Pokrajinski dugovi Bosne i Hercegovine: 
4 od sto zem. zajam od 1895. osta- 
tak duga sa interesom Kr. 21,864.088.— 
4 i po od sto   zem. želj. zaj. 1898. 
ost. int. „   22,386.250.— 
4 i po od sto zem. želj. zaj.  1902. 
ost, int. „   77,876.193.- ■ 
5 od sto zemlj. želj. zaj.  1914 ost. 
int. „   34,558.128.— 

Skupa Kr. 191,220.7^7.— 

C) Pokrajinski dugovi Slovenije: 
(Kranjska,  Koruška Štajerska). 

4  od sto zaj. vojd.  Kranjske  1888. 
ost. duga i int. Kr.    3,162.986 — 
4 i po iod sto  zaj.  vojd.  Kranjske 
1911. (melj. zajam) „   10,596.729 — 
4  i po od sto zaj. vojd.  Kranjske 
1917. ost. duga i int. „     4,283.109 
dugovi po zadužnim pismima,   ost. 
Juga i interes „     6,593.5o7 

.50 

.74 

Skupa Kr. 24,636.557.24 

.81 Dug po tek. računima Švajc. fr. 270.575 
4 od sto d;ig za jjk. želj. Ljub. — 
Kamnik Кг. 1,480.000.- 

D) Pokrajinski dugovi Dalmacije: 
4 od sto zaj. zakl   za polj. pobolj. 
1893, ost. duga. Kr.     334.400.- 
4 od sto komunal, zaj. Dalm. 1897. 
t'št duga „      514.000,- 
4 od sto zaj. zakl. 11 emisije iz 1901. 
ost  duga „360.000.- 
4 od sto zaj. zakl. 111. emisije iz 1901. 
ost. duga „     560.800.- 
4 od sto kom.   zaj. Dalm. iz    1909. 
ost. duga .   „      961.800.- 
6 od sto kom. zaj. zakl. 111 emisije 
1912. ost. duga „    1,453.000.- 
Hipotekarni zajam ostatak duga „   1,968.597.- 

REKAPITULACUA: 
A) Hrvatska i Slavonija 
B) Bosna i Hercegovina 
C) Slovenija 

Slovenija 
D) Dalmacija 

Skupa, Kr. 6,152.597.- 

Kr.    48,096.036.- 
„   191,220.787.- 
„     24,636.557.- 

1,480.000.- 
„      6,152.597.- 

Svega Kr. 271,585.977,- 

Plus Šv.  Fr. 270.575.  /a Sloveniju. 
Za  Vojvodinu   nemam   podataka  ali  po  približ- 

nom  računanju kad se sve zajedno sabere može  iz 
nositi kako sam prije  rekao najviše do 700 miliona 
zlatnih kruna. 

Pre tri četiri godine bio je spremljen zakonski 
predlog da se ovo pitanje reguliše, da se porterima ob- 
veznica ovih dugova, našim državljanima, ova imo- 
vina prizna i odredi isplata kupona i anuiteta. Zakon- 
ski predlog nije došao do potrebitog izražaja i tako 
je ovo pitanje ostalo do sada nerješeno. Vrijeme je 
da se pristupi jedanput i ovome, da se, kad nije do 
sada, makar i kasno udovolji načelu jednakosti i rav- 
nopravnosti, koje je dosadanjim postupkom u pitanji- 
ma  icKulisanja obaveza osetljivo povrijeđeno. 

Radi (jvih razloga ne mogu glasati za o\iaj raz- 
deo budžeta. 

Претседпик др. Љубомир ТомлшиИ: Пошто 
се нико mime није јавпо за реч, прелазимо na гла- 
сање.  Молим   господииа  изиестиоца  да  чита  ре- 
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дом iiapnije Раздела III — /[ржаини дугоип. 
Изпестплпц др. Људевнт Гај чита партију 57. 
Претседипк др. Љубомир Томашић: Прима ли 

Сенат прочитапу партију? (Прима). Објављујем да 
je партнја 57 аримљена. 

За оиим je Сенат, гМсајући сеДењем и уста- 
јањем o свакој појединој партији у смислу чл. 102 
Устава и 67 Закона o послониом реду у Сенату, 
примио цео буџет расхода Раздела 111 — Држаипи 
дугови, и то од партије 58 до закл>учно партије 61. 

Претссниик др. Љубомир Томашић: Птемд 
томе, објављујем да je Сенат примИО Раздео III - - 
Пуиет /Државнмх дугова — Прелазимо господо на 
Раздео VIII — Министарство (|)инансија. Молим 
господина Министра финансија да изволи узети 
реч. 

MimucTup фииапсиј:) др. Милор^д Ђорђевић; 
Господо сенатори, предлог буџета Мииистарства 
(|)Hiiaiicnja за 19;М/;5о годину носк у пајпотпуиијој 
мерн обележје оиих идеја водил>а, са к-ојима je 
pal)en цео предлог буџета 1934/35 годику. Taj пред- 
лог буџета! пајосетннје je смањеи, релативно узи- 
мајући, у односу према свим осталим буџетским 
разделима. On износи датас за 1933/34 годииу 
842,475.170.— динара, a нови предлог износн 
802,797.576.— дииара. Укуппо смањење износи, да- 
кле, 39,677.594.— димара. To смањење расхода у 
овом разделу спронедено je н у првом делу бу- 
џета;, којн обухвата расходе финансијске адмтни- 
страције и у другом делу буџета, којп обухвата 
расходе приврединх предузећа у иадлежности Ми- 
иистарства (јјииаисија. To су, као што знате, др- 
жаРЈНИ мопопол, државпо добро „Бел.е" зајед1ш 
са „Тополовцем" и фћбрика тећера na Чукарицп. 
Код овог првог дела, код администрације, буџет 
je смањен за 6,459.238.— дниара, a код овог дру- 
ГОГ дела за 33,218.356.— динара. 

Госгтодо, да бисте добили јаспу слику o том 
лапору снижаваша расхода у овом разделу, до- 
вол>по би било само да вам кажем, да предлог бу- 
џета Министарства финансија за наредну буџетску 
годшу у ствари je мспод 50% максималног бу- 
џета-Мипистарства финансија за по(:лед1оих 12 го- 
дииа. Ta укупна сума-расхода предложених за Ми- 
иистарство финансија дели се na личне и матери- 
јалне расходе овако; личних расхода у буџету фи- 
иансијске адмииистрације има 82.16% — претежин 
део расхода долази на личпе расходе — a на мате- 
ријалне расходе долази 17.74%. Код привреднчх 
предузећа одмос je скоро сасвим обрнут: na личие 
расходе долази 5.55%, a иа материјалне 94.45%. Ta 
сума расхода, предвиђепих за подмирен.е пзтреба 
у надлежиости Министарства финансија за наредну 
буџетску годину, треба да одговори мпогоструким 
задацима, који су у надлежности тога Министар- 
ства. 

Мислим да инје oam потребно парочнто иагла- 
шавати изузетни зиачај, који v државном апаратл-, 
у државној администрацији уогппте има фипашсиј- 
ска адмипистрација. Taj значај je велики сам no 
себи, a o« je нарочито велики због тога, што од 
пословања овог великог ресора највећим делом за- 
виси успех у послован.у свих осталих грана држав- 
џе адмииистрације. Рекао сам једиом приликом, 
да се Министарство финансија може сматрати као 
осиовпи мотор у тој великој и компликованој ма- 
niHHii, mro се зове држава. Пословање Министар- 
ства финансија  je не само  апсолутно велико no 

свом обиму, иего je и иарочито велико и нарочито 
комплмковано по разиим компетепцијама, које до- 
лазе у опсег овог Ми:11иста()ства. Ono обухвата у 
ствари неколико струка, које истина све служе у 
крајњој линији једном истом цил^у, али ипак сва- 
ка од н,нх претставл,а струку за себе, јер послује 
no особеним методама, у особеиом правцу и na 
основу особеног закондавства. Te су струке, као 
тто знате, рачуповодпо-благајпичка, пореска, ца- 
римска, катастарска, управа иа државпнм добрима, 
правобранилачка, управа државпнх мопопола, он- 
шта буиетска политика, полнтнка државног крс- 
дита и материјалнн иадзор пад ОПШТОМ државпом 
адмииистрацијом у опште. 

Kao матејшјално Миинстарство, оноиманаро- 
чите погледе и иарочитп задатак у поглсду оргапи- 
зацнјс Ј^ачуноводно-благајмичке службе у цслој 
држави код свих устаиова, како оних који долазе 
у OKHiip опште д|)жавие адммиигграције, тзко и о- 
иих који се сматрају као државиа привредна npe- 
дузећа, која послују no специјалним иркпципнма, 
ммају своју (ј)лна:кијЈку аутономију, т, j. cnoje 
прпходе ИОКОрНШћују самосталио за иокриће сво- 
јих расхода. Сувише би било, господо, и једне ре- 
чи утрошиги да се нарочито паглашава изузетан 
зкачлј ове службе, Ни у најобичннјој кући, ии у 
наЈмаљој рад1ћм или предузећу ме може бити успе- 
ха. »KO се нема јасан преглед финан^фања, LITO he 
pelin ако се нсма јасан преглед примања и издава- 
HJBI Државно рачуноводстао ии. државпо lubiiro- 
водство мора бити компас са којим Мпиистар (IIH- 
иансија треба да плови у свако време, и оида кад 
je пучина узбуркана- Без тога компаса ие може 
бити изгледа, не може битн сигуриости да Мими- 
стар финансија државнн финансијски брод може 
сигурно довести у луку. 

У токј последч.их година воликч су иапори у- 
ЧИЧЖни КОД нас, да се државнс рачуноводство и 
државно 1<п>иговодство доведу у рел, да се има та- 
чан преглед шта се у држави прнма и шта се у др- 
жаии троти. Са постигнугим резулгагима у овом 
правцу послованЈа Мипистарства фишапсија ми мо- 
же,\;о бити потпуно задовољни, јер смо _чак у из- 
веснии пословима гшстигли рекорд међу eiponcKiiM 
државама. Mu смо већ до сада поднели Завршне ра' 
чуне за 1930/31 и за 1931/32 годниу. Готов je у ства- 
ри и Завршни рачун за 1932/33 годину, који само 
инје могао битн поднет Народном претставништву. 
Ми смо прихватилн ту праксу да подносимо Завр- 
шне рачуне, иако у ствари no Уставу то не бисмо 
морали да чинимо. Само за дефинитивно подноше- 
ње потребно je да се и Главна контрола сагласи и 
да салго штампанЈе буде извршено. Ви видите уоста- 
лом из прегледа o кретању државних прихода и 
1)асх()да, који се сваког месеца израђују и објап- 
Л)ају, да je државно књиговодство ажурно. 

Заиста у -rpehoj десетиии свакога меседа код 
нас cv дефиннтинно феђени и прокнуижени ре- 
зултати финансирања прошлога месеца, и разуме 
се, за цео patnju период од почетка буџетске го- 
дине. У том погледу, као mro рекох, паша земл)а 
стоји na III'.BOM мсст-у међу свима европску.м ;ip- 
жавама, и ти резултати пис\' статистички подаии 
него књиговодствеии, они су се вадили пз књи- 
га, дефинитивно су прокњижени na оспову доку- 
мепата признатих и визпрапих од страпе органл 
Главне контроле. Иије било лако доћи до тих ре- 
зултата, нарочито због тога, што нам за потпуно 
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заво1)ење реда у нашој државно.ј адмнпистрацнји 
иедостаје још извесних елемената. Закои 0 др- 
жанном рачуноводству и зако1г o Главној контро- 
ли имају извесних недостатака, или можда боље 
речено, извесних неподударности са приликама 
које данас владају у државмој адмииистрацији. Тм 
<1едостатци морали су бити отклоњени адмиии- 
стративним мерама, али оие пнсу с(1)нкасне како 
6и требало да послован>е буде сасвим, стопроцеит- 
но ажурио н експедитивно. Taj нсдостатак треба 
да буде отклоњен новим законом o државмом ра- 
чуноводству. Неку реч o овом важном закону. 

O« je у Министарству финансија већ иарађен 
и ових даиа се спрема иова ксжачна редакција. Је- 
дан од првих иослова после допошења буџета 
требало би да буде — то je моја жел*а, a да ли 
he она бити исиуњеиа, ine зависи од менс, — За- 
KOtH o државном рачуноводству, поред закона o 
држанном п1)авоГ)ранноштву, који je у Мииистар- 
ству тако1)е коначно израђен. 

У много махова говорило се o Закону o др- 
жавном рачуноводству, говорило се са исправ^им 
схватањем o особеном зиачају тога Закона, a.m 
се говори каткад, чак и врло често са недовоЛ)ИО 
iiosHaBaiba матсрије. Закон o државном Рачу- 
новодству, који je данас na оназн, TO je србнјан- 
ски Закон од 1910 године. Учињени су многи при- 
говори, које сам Закон tie заслужује. Принципи су 
добри и у њима се нема шта мењати, само нису 
до краја спровенедн. Овај Закон, и ако paheti до- 
ста дуго, са много марллшости 1910 године, под 
пок. Стојаном П[)отиКем, није употпуњвн са мно- 
гим деталЈИма који су оставл>ени билн правилни- 
цима, a правилници или нису били изра1)е«и дуго 
времена или иису били изра1)е!1И како ваља, н 
отуда je досадашњн закон подбацио. Ми имамо, 
прилично искуства са досадашњим законима, и у 
иовом законском предлогу настојали смо да то 
HCKopifCTHMo и да све 'недостатке у држанном ра- 
чуноводству отклонимо. 

Moje je мншл.ење да 1>е у том погледу са но- 
внм законом o државпом рачуноводству за 100% 
бити боље. Закон je заиста нзра1)еи «а савременој 
основи. Он je pahen с погледом иа дапашње стање 
државие адмниистрације и с погледом на задатке 
модерне државе, каква je, несумњиво, и наш-а: У 
њему се водило рачуна o оном потребном односу 
између пословања државне адмниистрације н на- 
родне привреде. Обраћена je нарочита пажша и о- 
делжу o државним набавкама и радовима. Уз то 
je, разуме се, посвећена велика [1ажн>а и контроли 
o материјалпом иословаи.у. Без коиггроле ne мо- 
же бити успеха у овом раду. Старали смо се да у 
том иовом закоау омогућимо ипак еластичиије 
пословање држаипих усталова, да откломимо оиу 
крутост прописа која се до сада запажала у иа- 
шем законодавству o државном рачуноводству. 
Али смо исто тако марл^иво ластојавалн, да ту по- 
требну еластичност у пословању државлих уста- 
иова доведемо потпуно у склад са потребом кон- 
троле. У колико смо у том успели, ви here нмати 
да цените. Ja бих само желео да се та прчлнка да 
што пре. 

У овом реду идеја, док говорпм o рачуиовод- 
ној службн, na месту би било да помеисм једаи 
велики недостатак, једну велику тешкоћу, са KO- 
JOM се ми боримо свакодисвпо v иашем благај- 
иичком пословап>у спецнјалпо.    Ta -reuiKolia ВИЈе 

из домена оргамизаторинх проппса, »мего из ди- 
мена фактнчне снтуације. Hajuelin je недостатак 
за иормалпо изнршиваиЈе буиета, за нормалио по- 
словање у нашој државној администрацији: недо- 
статак обртпог капитала, који ми немамо. И ми 
смо упућени na скоро темогуНне виртуозности да 
на крају буџетске године саставимо крај с крајем. 
како бисмо обезбедили, колико je ГОД могу^е, у- 
редио и »ia време подмирење државпих потрсба. 
Ta тешкоћа се у нашој земл.п, iipu нашој рачуио- 
водној оргаиизацији oceha у трлико inime, mro у- 
след наше привредие структуре ГТОСТОЈИ у ствари 
пека врста аритмије у кретању буметскнх расхода 
и прнхода. Ритам држанпих расхода не поклапа 
се иикако са ритмом прилива државпих прихода, 
Тако у овнм месецима, у којима се сада налази- 
мо, све до жетве, ставке су пасинне у иогледу др- 
жавпих прихода. Државни расходи су у овим ме- 
сецима парочнто повећати. Од априла месеца очи 
се још више повеКавају због тога, што се тада 
у ствари све до краја августа месеца врше расхо- 
ди по два буцета: ПО новом буџету, који ступа 
на снагу, и по старом буџету, који je истекао коч- 
цем марта мессца, Врши се ликвидација свнх no- 
слова, на темел^ кредита старог буџета до конца 
месеца августа. 

Дакле, с једне стране пове^ање расхода, a с 
друге стране умањење прихода. Ta разлика треба 
нормално. у земл>ама, у којмма Ммиистар (1)инан- 
сија располаже обртним капиталом, да се подми 
ри тим тако званим помоНним благајничким сред- 
ствима, да би се разлика изједпачила у наредним 
месецима, кад je прилпв државних црихода јачп 
и бољи. Законске могу^ности за г1рибавл)ан>е бла- 
гајничких средстава има и код шас. Нажалост, тим 
помоћним благајничким средствима ми ne може- 
мо да се користимо, јер бн то било ште-шо. Harne 
новчапо тржиште није у толикој мери развијено, 
да би се Министар (})инансија могао послужити 
емисијом благајличких бонова, да би, у виду no- 
зајмице, Главпа државна благајна добила потреб- 
му готовипу, да подмири потребе у тим пасивним 
месецима. И доста he времепа nporeliti док се иа 
шс новчаио тржнште ојача и оспособи у roj мери, 
да можемо располагати вишком готовине, која би 
била стављена на расположење, као краткорочпа 
позојмица, путем благајинчких бонова и Мцни- 
стру финансија. 

И сама држава, и сам Мииистар фипансиј.-! 
мора у том погледу водити врло опрезну полити- 
ку. Она ликвидна готовииа, која се у извесиом мо- 
менту и јави na нашем шшчамом тржНШТу, треба 
да служн, у првом реду, за потребе прикреде. Из- 
веспа периодична стагнација у привреди не тре- 
ба да послужи као искушење за Министра фииан- 
сија, да брзо дохвати ту ликвидну готовину, и 
ако му je могуКно, и ако државие фИџанснје У 
толикој мери уливају iiOBepeibe публици уоиште и 
приваггним повчаним установама напосе, — na да 
се тим новцем користи држава, излажући привре- 
ду ризику, кад привредпа ситуација ојача, кад до- 
ђе до коњупктуре и оживл>аввН>а послова, — да 
она остапе без довол.по ликвидпих средстава. 

Господо, ja остајсм npn сжоме што сам рани- 
је рекао, да je то велпка тсшкоКа и велики педо- 
статак, алн у свакоме злу нма н иеко добро. Ако 
допустите једну личну исповест, ja hy pelin, да 
ja нисам очајавао за време ове две и no годиие. 
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од како иосим терет одговориости, за државне 
финансије — ни:ам очајапао што немамо обрт- 
ног кагаггала. Обртки капитал je насушна no- 
треба за успепшо вођење државиих финансија, 
али само онда кад je буџет у потпуној, 
у реалној равнотежи, — a кад буџет није у равпп- 
тежи, онда je обртни капитал једна опасност, јер 
подстиче na трошење, a умањује напоре и жељу 
да се редукцнјом расхода постигне буџетска рав- 
иотежа. 

Kao mio сам рекао у иачелпој лебати, ми мо- 
жемо сматрати да he иас буџет за 1934/35 годину. 
скоро v потпуности, приближити том жел>еиом 
циљубуџетске равпотеже. HajiK'iia брига Мипистра 
финаисија мора бити ла се пббрине за остварење 
потребног обртног капитала. 

Ta ствар je од нарочнтог зпачаја и у всзи са 
политиком државног кредита, која се иора води- 
ти. И кад постигнемо буџетску стопроцептну рав- 
нотежу, не можемо — no моме мпшл^ењу — рс- 
(|)лектират11 na приватно повчапо тржиште n ча 
тој страни тражити пачипа, да отклопимо овај ne- 
достатак у пашим дожавнпм финансијама,. Уоста- 
лом пемамо за то пи потребе. 

Миппстар финансија има законски обезбеђем 
једап обртни капитал од 600 милиоиа динара код 
Народне банке. To je onaj т.зв, рачун привреме- 
пих аванса. Нажалост 1931 годиие, кад смо изгу- 
били репарацкона примања и кад смо гтрилично 
олако ушли у onaj посао око финансирања жетве, 
цео raj обртни капитал Миннстра фниаиснја je 
»сцргтен. Taj креднт од fiOO милиона .iHFiapa je kla- 
nac замрзнут и досада иије било могуће да се ои 
открави. Кад смо приступили извршењу буџета за 
1932/33 годину, онда je од тога обртног капитала 
Министру финансија остало било само 19 милио- 
на динара. Са ти.\т смо ми ушли у ту велику бнтку 
за буџетску равпотежу. 

Ме1)утим no повим арапжмашима, које имамо 
са ипостт^аним портерп.ма, створпла се извеона мо- 
гућност, и то потпупо реалпа могућност, да се тај 
обртпп капитал васпоставп. Уштеде које остају 
блокчфапе na рачуп ануитета код Наролне банке, 
пошто претходпо буду искоришћепс за извесне 
потребе, које су предВиђене самим аранжманима. 
моћи ће бити HCKopnuiiicue и за деблокирање, за 
раскравЛ)Ивање оног замрзпутог кредита од 600 
милиопа динара. 

Према томе n према калкулацпјама које се 
за сада могу вршити, no темпу тога деблокирања, 
можемо рачунати, да ћемо у току ове године, нај- 
д.&љ<1 концем годипе, тај кредит од 600 милиопа 
дипара пматп поново васпо~гавл>еп, да ће Mnnn- 
стар финансија поново располагати тим тако пр- 
трсбчнм обртшш капиталом, n да свакако иаред- 
mi тешки перпод, т.ј. перпод пролетп.их месецм. 
псриод ниских вода, како се 6н зове у стручној 
термппологпји, — дочекатп са тим прилично за- 
машним обртним капиталом од (ШО милиона дп- 
мара. 

AKO би дао Бог, да дотле и сви напори за 
успостављање бупетске равпотеже буду круписа- 
ни успехом, онда можемо сматратн, да ћемо у 
том периоду имати сасвим нориалну, сасвим здра- 
ву и сређену финансијску ситуацију, 

Мс1)Утпм у ранпотежи обсзбе1)е11п обртни ka- 
питал за редовпо финанмфање; чак и v пајтсжим 
мссецима, кад приходи нагло падају и расходи нз- 

гло расту, — то з<1ачи мир и спокојство за Mnnn- 
стра финансија, мир и спокојство за државу. 

Господо, при овом прегледу послова и дело- 
ва компетепције Миппстарствз финансија, сад бп 
бпло  место да речем пешто o  пашој  мопетарпој 
политпцп. 

Што o њој мислим, није парочито потреб^о 
да пстичем. Moje вјерују у мопетарној политици 
Beli je прпличпо позиато. He сматрам да je моја 
чврста вера у томе погледу допрппела мпого, дл 
се дашс и na другим странама ne мпсли мчого 
лрукчпје пего што ja мнслнм. А.ш ми 
je кпак прпјатпо да полнучем (|)акат, да се 
n у nanioj јаипостп и у Народпом претставпи- 
штву све маље и мање паглашује тенденција, која 
би била у супротности са том звапичпом мопетар- 
пом политпком, ПОЛИТИКОМ стабнлпости пародпог 
новца. O инфлацији се све мање и мање говори 
Изгледа мп да се je ипак извршио једап психо- 
лошки преокрет и да су широке масе у нашем 
пароду дошле до сазпања o свпма опнм кобппм 
последицама, које би ипфлација донела за држап- 
не финансије, a тиме и за саму дрн<аву и за на- 
родну прпнреду, узету у целипп. 

Истина, постоји још увек некакав извор, неко 
огшиште тепдепциозпнх гласова, које се разбукти 
с времеча na време и подржава ono неповерење 
које гласови o инфлацији увек собом носе. Ja 
морам, no дужности, и овога пута са овога места 
изјгвити, да ништа одша^тије да.Ђе, него свакапо- 
мисао na ма какву промепу у пашој мопетарпој 
политици. (Одобравање). Ми остајемо на липпјп, 
na којој смо се до сада упорпо држали, јер веру- 
јемо да смо тиме добро служили иптересима на- 
ших Државнитс финансија (Одобравање^. дожаве 
и иптсреспма name пародпе привреде. (ОдобраВа- 
ње и плзескање). 

Само, ако се не говори o инфлацији, говори 
се o печему другом. Хвала Богу, и o томе другом 
кад се говори обичпо се почиње са заклпњањем 
да се «е желн ипфлаппја'. И ja писам nn мало 
склон да сумљам у добру веру л.уди који na тај 
пачпп третирају ово питање. Само ми изгледа, да 
се у свима таквпм случајевима чипи једна основ- 
на погрешка, што се. на име, последице узимају 
за узрок и што се v тоj пометњи занемарује у пот- 
пуности значај психолошког фактопа у пнтању 
ове врсте. Да се изјаснигм конкретниае. 

Вели се: ,.не инфлација, али наша народна 
приврела треба више сретстава!"'. Оперише се и 
са другим аргументима. квази аргументима no 
мом мишљењу, другим пачкпом изпажавања у on- 
ште, mro je све, mutatis mutandis, у крајњој 
лпппји једно исто. Јуче сам чуо и iien ..крпза on- 
тппаја" као објашн>ење тешкоћа рд којих nama 
прпвреда патп. 

Ja ис мислпм тако, господо. Криза оптицаја 
ne постоји. Постоји криза послова, постоји ума- 
њење пптепзитета гшивредпога промета. Новлц 
иије капитал. повац je сретство размепе и ништа 
пије ппиродпије и логичпије. пего да повца буле 
потребно мање опла, кала je добара мање, када 
je промета мање. До најбољих закључака у пита- 
п.има те врсте долазн се онда ако се она разма- 
Tp'ajv ca оловком у руци и са цифрама. 

Закључци na оспову чисте емпкрије, у овој 
области, обичпо «ису исправпп. Што показују ци- 
фре, што показују позитивпи одређепп елемспти, 
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од којих зависи закључак o овом крупном и дели- 
катном питању нашег привредног и фипансијског 
живота? Вели се: нема довољно средстава у опти- 
цају, прнвреда отуда пати.- Међутим, и данас нма 
сретстава у оптицају, скоро толико исто колико 
их je било на дан законске стабилизацнје дцвара, 
Закоиска стабилизација дииара изведена je 28 ју- 
на 1931 године и волумен новчаног оптицаја je 
тада износио 4 милијарде 570 милиона динара. 
Даиас, међутим, волумен нашега папнрнога нов- 
чаничног оптнцаја изиоси 4 милиарде 320 милно- 
на динара. Међутим од 1931 године до даиас пу- 
штено je у оптицај пуних 1 милиарда сребрнога 
иовца, који иако теоријски има ограничену либе- 
ративну Moli, у ствари та je Moh неограничена, јер 
чак и државпе новчане устаиове прнмају у неогра- 
ниченој количини сребрни новац. Према томе иаш 
стварни волумен платежних сретстава новчаница и 
сребрног FioBua износи данас вшпе nero што je 
износио у половини 1931 године. Чак износи више 
него што je износио у половиии 1930 годиие, јер 
je тада, као mro зпате, од кованог новца било 
само 140 милиона динара и то повца од 2, 1 и }i 
динара. Какна je конјунктура била 1930 годние, 
колнки je обим послова био, колико je интензи- 
тет привреднога промета био већи иего данас, ка- 
да се цела приврсдиа ситуација обележава као 
пословиа стагнација и период ниских цена. Са- 
свим je jaciro н очигледпо, да данас за један при- 
вредни посао треба често два или три пута ман.е 
средстава да се обави него што je то било потреб- 
ио  upe 2—3 године. 

To су све чињенице, господо, које нико ne 
може оборити. Међутим, коректив ради закл>учка 
у другом правцу, супротном о:шм, с којега ja no- 
лазим, налази се у појави тезауризацнје. Да се 
вратим «ia мисао од малочас: тешко je говорити o 
тој појави, ако се не може и нс да приказати muji-in- 
ски. Тачннх података, сигурних цифара o том ко- 
лико има тезаурисаиог иовца код нас, не може 
иико дати; то }1ико не зиа- 

Ннко не зна, тдко^е, шта je у ствари тезаури- 
рани новац'. Не може се сматрати да je тезаурирчн 
повац, ако je он и повучен из новчаних завода, 
na се налази у каси једног приватног пословмог 
човека, трговца, који се тим новцем служи ди- 
ректао за своја пословна плаћања, у место да се 
служи вирманима и дизањем чекова преко новча- 
них завода. Сме ли се сматрати да je тезауриран 
новац, ако се он налази у трезорима појединих ба- 
иака, na жиро-рачуну код Народне ба1нке, у вилу 
пласмана у благајничке записе ilapo/ijiie банке 
ит.д.? — ne зато im o се иеко нечега плаши, што 
иеко жели, попут оиог простог света, да спава на 
својнм парама, него зато што иовац иема Mory!i- 
постн корисног пласмаиа? 

Господо, с обзиром ш те чип.енице, raj корек- 
тив који се извлачи из појаве тезаурације у нашој 
землзи, тешко je уопште узимати у обзир. Ои се ne 
да приказати као један одређе^ и поуздап елеме- 
нат. Ако се ту осланимо na емпнриско посматраи.е, 
онда збиља ни na тај начип човек не можс да до11е 
до снгурпог закл^учка. Поставља се питање, ако 
се оставе no страип пословни л^удн и повчапн за- 
води, где се може палазптн тај тсзаујшраап no- 
вац? Да ли код сељака? Па можда, господо, v из- 
веснрј мери, али не у Behoj мерн nero што се je 
палазио тезауЈшрапи повац код сел>а1<а и у време- 

пу, када није било ових тешкоћа, када није било 
ни крпзе повергп.а и када се o »кризи оптицаја«, o 
песташици новчаних сретстава уопште није гово- 
рило. To je једна урођена особина нашег сел.ака 
да je пеповерл>ив, да свој новац чува код себе. A 
он га je чувао и пре 4—5 година; држао je изве- 
сну количипу ликвидног новца код себе и није га 
пласирао у иовчане заводе, .fep je неповерл.ив, јер 
je копзервативан и јер није можда у довољној 
мери ни просвећен. И тога новца за нас не може 
бити више него што га има увек у свима прили- 
кама. Али н ако има тезаурирапог повца, ипак, ио- 
дећи рачупа o пословпој стагнацнји, o cMaibenoM 
волумепу послова, o паду цепа главпнх земаЛ)СКих 
аргикала с једне страпе, a с друге стране o ствар- 
ној висипи оптицаја онако како се та висина no- 
казује у статистикама Народпе банке, ne може се 
pehu да постоји песташица шовца, a naJMaibe се мо- 
же рећи, или бар, још Maibe се може рећи, да би се 
појачањем платежних средстава доприиело нешто 
оживл>апању послова, или ублажеч>у или отклап>а- 
ii>y кризе. 

Дапас су веН nainu новчапи заводи v несрав- 
њепо бољем положају него upe годину n no и 
две годиие дана. Дапас се већ за водеће људе код 
Belinue шовчаних завода поставља као највећи про- 
блем: како упослити готовпну која нм лежп na 
нрату, за коју плаћају интерес, и како отклонитп 
ту опасност да им тај новац који имају у касама, 
ne поједе сам иптерес. Сваки пословни човек he 
вам рећи, да могућности сигурпих пласмаЈна пема 
и да je ту разлог што je стап.е овакво кгжво je 
данас. Сваки he вам признати, ако je способаи Д£ 
се у посматрању овог проблема издигпе изпал 
својих личних интереса, да се за појачањем оптн 
цаја стварпо ne oceha никаква потреба. Новца и 
ма, али нема послова. Можемо jom pehu да пема 
довољпо поверења. Али не губимо из вида иикад 
да поверење није материјалпа категорија, да се 
поверење тикада не да паметати и пабити nn- 
каквим материјалним, техничким или механичким 
мерама. Поверење може резултирати само из си- 
стематског, постепеног и смишљепог рада у свим 
правцима државног и привредног живота. Само 
се тако даду отклонити узроци, којн стварају не- 
поверен>е и који уз неповерење изазивају све 
лруге иедаће, одкојих пати да1гашњица. Откла- 
њање узрока, a не сузбијање последица! Последп- 
це he аутоматски отпасти саме no себи. 

Ла бих сада прешао ma питања из домена na- 
me пореске политике, која je, као што зпате, да- 
нас пајактуелнија грапа у послопан.у Мипистарства 
(|)nnaiicnja. И у том реду идеја ja бих се опет за- 
држао na првом месту na стварном onrepehen.v 
код nac. Кад се говори o стварпом ог1тере11ењу, МИ 
смо, no Beh устал.епој традицији, узимали увек у 
обзир и посредпо и пепосредно onrepeheibe. Ме- 
1;утим, гледају1ш на ствари не само рачупски nero 
и психолошки, морамо паправити извеспо двој- 
ство, извесну дистиикцију. I Inje исто посредпо фи- 
скално onrepelieibe што и непосредно. Код ве- 
liinie поједипачпих onTepeheiba no оашву посрел- 
пнх лажбипа, дажбип?! се тако слила са самом мп- 
теријалпом вредаошћу артикла, који je изложеп 
тој дажбипи, да се обично у животу и ne прапи 
разлика између матернјалпе вредпостп артикла и 
саме дажбипе. Зар, господо, ко од иас, кад запалп 
шпарету  „вардар",  помисли да  ои у исто времс 
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плаћа држави ваљда 39 пара пореза? To иико ne 
мисли.^ Ko од пас мисли, кад заслађује своју шо- 
љу чаја са 4 комада шећера, да и ту теку пару 
пореза плаћа? Друга јествар код непосредног 
oiTiepeheiba. To згепосредно оптерећење код нас 
приказује се no буџету sa наредиу годниу 
са укупном цифром од 2 мнлијарде 280 милиоиа 
дииара. У односу и према укуппшм обрту код нас 
при данашњој коњунктури, при сма№еном полу- 
мену гтословања if према величини [тационалног 
дохотка, који се унончана и долази у обзир за 
плаћање порезе, цифра од 20 милијарди тога чи- 
стог дохотка je свакако најопрезнн je узета и кал- 
кулисана чак и no мншл)ењу крајњих песимистп. 
Међутим naum непосреднИ порези изиосе 2 мч- 
лијарде 280 милноиа, рачунајући v то и порез на 
пословин промет, којн je само no закопској тер- 
ИИНОЛОГИЈИ уведеш у категорију пепосредпих no- 
реза, a no својој суштипи, on je више посредпп 
порез. AKO се одбије гих 495 милиона, колико je 
Предвиђено на име порезе na пословпи промет, 
илн рециио 500 мплиопа, опда наи остаје цифра 
од neniTo npeko 1 мплијарде 700 мплнопа, као чи- 
сто пепосредпо оптерећење на укуппи национални 
доходак од 20 милијарди. To оптере11ење у иа\- 
маљу руку није претерапо, пије велико. ono je 
мкого мање пего пјто je ма где у свету. Постојп 
само пешто друго, постоји неравномерни распо- 
ред тих терета, и то je проблем којим се морамо 
позабавиги, проблем коме морамо посветити пу- 
ну пажњу. 

Taj проблем he се код nac врло тешко реши- 
ти законоданпим мерама. Ми смо се баш инспк- 
рнсали том жсл,ом и TOM тежњом, да распоред 
јаппог памета буде што гцтнедиијп, што равпо- 
мерннјп кад смо недавио допели у Народном прет- 
ставннштву законски предлог o пзмеиама и допу- 
пама Закопа o непосредпој порези. Али смо и тада 
били начисто, као и данас, да 100 процептпи ре- 
зултат само са закопом онаквим како je изгласаи, 
ми ne можемо постићи. Извођење тога посла рав- 
померпога и праведнога расподел5ења јавних на- 
мета ira пореске обвезпике јесте ствар адмипи- 
стративпог пословап>а, ствар свакодневних копти- 
пуелпих nanopa, које треба да чгат добра и сре- 
ђена пореска администрација. To je nocao ca жи- 
вим Људима, и пнкаквим регулама, пикаквим nop- 
мама законским ту ne можемо постнћн потпупу 
равпомерпост, ако су људи у стању да на 
један или други пачин избегпу својим оба- 
везама, да умање стварпу висипу свога прн- 
хода који треба да! буде оптерећеп. Ту тре- 
ба да буде пореска администрација na висини, да 
би успела да код сваког пореског обвезпика утвр- 
ди праву и тачну висину његовог прнхода за оп- 
терећеп>е. Ми смо овим закопом за извесне кате- 
горпјс пореских обвезиика, — јер смо за то имали 
парочитих пазлога, — потражилп и закопске ин- 
струмепте. Ти законски инструмепти потпомоћи ће 
мпоге ствари, али опи морају бити у рукама добре, 
савесне и истрајпе пореске адмипистрације, да би 
се отклопно тај иедостатак у нашем данашњем 
фискалном систему. O раду -Л наше пореске адми- 
пистрације у овоме високоме Дому било je мање 
речи него у Народпој скупштнпи n nero што се 
пначе у нашој јаНности чује. Ja бих и ту нагласио 
na првоме месту, да се код расправл.ап>а овога пи- 
тања често м врло мпого олако гепералише. Казао 

сам, у Фипансијском одбору Сепатском, кад je реч 
o методи рада наше пореске адмшнистрације, да 
бих на сваки поједини случај гтогрешног поступа- 
ња поједппих oprana, могао увек да шаведем чнтав 
низ примера обрнутог зктачења: где поједипи no- 
рески opranu раде увиђавно и савсспо, где извр- 
шују своје дужности према држави, ne штетеИи 
npn том пиуколико пореске обвезппке. Таквих слу- 
чајева, молим Вас да ми верујете, има v нашој по- 
реској адмт11и,С1рацији доста, хвала Богу, и 
сваким дапом има их све више и више. Hanopn 
којц су уложени да буде у пореској адмипистрацп- 
Џ рада и реда, да порески оргапи 5уду na CBiojoj 
виспни, да позпају своју службу, г1очпп>е постепе- 
но двати резултате, и мепи се често пута пајавл.ује, 
да се то чак у врло осетпој мери прнмећује и на 
самом терену. Ми можемо казатп да од укуппог 
броја пореских управа 75% су у раду разрезивања 
св1)1павали na време свој nocao и порески обвезпи- 
ци су у стању да у свако доба зпају колико je њи- 
хово задужепЈе. 

Има још једпо питање из овога реда идеја, o 
коме je потребпо казати неку реч. Наша пореска 
политика иде за тим — и то je наглашено у своје 
време и у том погледу чули смо сугестије од стра- 
не господе говорпика из опозиције — да тежиппе 
оптерећења треба постепепо преносити са посред- 
пих на пепосредпе дажбипе. Наша полнтика томе 
тежи. Да то илуструјемо само са неколико цифара 

Ми смо у години 1932/33 у буџету пмали 
предвиђе:«) од непосредиих пореза 1.670,000.000 ди- 
napa, a у бупету за 1933/34 год. 1.808,000.000 дипара, 
у овоме буџетскоме предлогу, пмамо 2.280,000.000 
дипара. Насупрот томе, од посредппх пореза пма- 
мо смањења и то у предлогу буџета за 1934/35 год. 
суме посредних пореза стрикто сензу т. i. од трс- 
шарине, такса и царина која изпоси 2.850,000.000 по- 
клапа се са сумом која се очекује од пепосредпих 
пореза. Истина, ту долази још 1.550 милиона дин. од 
мопопола те укупан износ чтш 4 милијарде у о- 
круглој цифри. Овај изпос још увек већи од опог 
код непосредпих пореза, али je однос нормалнији и 
потпупо je у складу са тим настојањем да се те- 
жиште оптепећења постепено преиесе na непосред- 
ne порезе. Ta политика се код нас мора продужи- 
ти. Ona се мора продужити из разлога социјално- 
политичких, јер су непосредни порези праведнији, 
noniTO су прбпорционални И прогресивпи, a на 
другој страпн и пз чисто фнпапспјских разлога: 
iep пепосредни порезп претставлЈају за државу. за 
Мипистра фипансија. мпого већи стабилетет. Onu 
су у руци Мипистра финапснја, док код посредних 
пореза то није никада случај. 

Дозволите ми, господо, само још неколико 
речп, да бнх опда после прешао na једпу материју, 
која се свакако са нестрпљењем очекује. Казаћу 
неколико речи o катастарском пословап>у, које je 
такође, као што знате, у падлежпости Мипистар- 
ства фипашсија. Ми смо, господо, после рата оста- 
ли били без икакве оргапизацнје катастарске служ- 
бе. И 1923 год., кад се у ствари почело радити на 
оргапизацији катастра за крајеве у којима није 
било катастра пре para, почело се са пулом; нити 
je било закопа, пити правилпика, није било никак- 
вих органпзаторних прописа, ни персопала, ни 
нпструмоната. Од тога времена израдило се врло 
много. Изшкрловано je o трошку Мпппстарства 
финансија прско 2000 младих људи, који данас na 
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томе послу ch-opo ca војиичком организацијом раде 
врло вредно и иврљиво. Резултати премере и три- 
ангулације, који посао je лепо изведеи иа терену 
у Јужној СрбиЈИ и Цциој Гори, су такви да скоро 
задивљују. Док смо до године ИШ инали преме- 
рено нешто преко 600.000 хектара, мн смо у пото- 
њим годинама, т. ј. у годнни 1931, 1932 и 1933 стал- 
iio сваке године повеНали површиие које су преме- 
раваие, тако да ћемо у току 1934 годиме имати 
премерено 631.000 хектара, онолико, колнко je 
било укупно премерепо од године 1923 до 1931. 
Врло je значајан резултат још и у погледу кошта- 
ња тих радова. Позпата je ствар, да су катастарски 
радови уопште скупи. Пре рата се рачунало да je 
пормално Komraihe 100 златних франака за преме- 
равање Једног хектара. Mu смо, разумном н умеш- 
ном добром организацијом — морам то рећи без 
нкакве лнчне претензије за себе, — успели да нам 
трошкови коштања no хектару ne буде већи од 53 
динара. У Италији, нпр.ј трошкови коштања пре- 
меравања износе од прнлике 100 лира no хектару, 
т. ј. 400 динара, док код нас износи трошак кош- 
тања, како рекох, 53 дшара. Надамо се да ћемо 
тај велики и значајан државни посао MOIIH у скла- 
ду са прописима закона o катастру свршити до 
законског рока, т. ј. 1938 годиие. Истина, прошле 
и претпрошле године била je спроведена редукци- 
ја кредита и у буџету за катастарске послове, и 
raj посао je бно у шеколико успореи. Mu се када- 
мо, ако до конца 1938 године не буде посао сасвим 
завршен, да he свакако у буџету за годину 1938/39 
последњи срезови бити премерени и свршени. 

Долазим сад иа пнтање мопопола, na рад У- 
праие државних монопола и специјално на њену 
дунанску полнтику. (Жагор и веселост). 

ГОСПОДО, од како ова установа постоји, она je 
увек, више вал>ада него и једна друга државна у- 
станова, била предмет критике, па и напада. И ако 
релативно млад човек, ja се сећам неких од та- 
квих напада из времена пре рата у Србији, и no- 
сле рата сталио je, прнликом претреса буџета Ми- 
нистарства финансија, Управа држ^вних монопо- 
ла била предмет најжустријих дискусија и најве- 
\\их напада. Крнтика нма увек свога смисла и сво- 
га оиЈЈавдања. Ома je потребпа. И та критика, н 
кад je била иајжучнија, сигурио да je нешто ко- 
рнстила, сигурно да je допринела да je послова- 
ње Управе државних монопола постајало бол.е и 
да je то пословање било више у складу са потре- 
бама и интересима иарода, као и са потребама и 
интересииа државе. 

Такве крнтнке мора бити и у 6y/tylie; t«ia je 
Kopnena ii пожељна. Међутим, иису увек критикс 
биле такве. Било je врло често и неоправданих и 
необјективних напада. Критиковало се и ono mro 
mije било за критнку. Кад се no пека ствар у по- 
словању Управе државних мслшпола регнстровала 
као неповољпа, — неповољиа n no мишљењу са- 
мих оних оних л.уди који воде Управу државних 
монопола — оида се пнје воднло рачуна o TOMe, 
да се до тога резутата1 дошло потпуно независно 
од волјС људи, који установом управл.ају, ве1> стп- 
цајем прнлика и околности. Од такве критике мо- 
же бнти само штете. И ja сам, прате1ш иачелпу де- 
бату o буџету Мипистарства фипаисија — и у јед- 
иом и у другом дому, зажалио у више махова због 
таквих појава, јер шнма збил.а mije бнло места. 

Шта се приговара Управи државиих ионопо- 

ла? Приговара се да ne допушта довол.ну сади.у 
дувана; да дуван плаћа no сувише ниским ценама; 
да нема увиђавнбсти за мале и ситне продуценге; 
да je сувише груба у сузбијању кријумчарења, и 
да финансијски судовн — надлежни no законима 
за те ствари — одмеравају иесразмерпе н дракон- 
ске казпе за прекршај моиополских прописа. 

Господо, у великом броју случајева код так- 
вог тврђења иосматрала се ствар са уског локал- 
ног становишта иитересената, ако није веК И са 

^тановншта чисто личног 'шггереса, — a није се 
водило рачуна o положају управе државних мо- 
нопола, o њеном комерциалном карактеру с једие 
и фиска.том с друге стране. 

Имао сам каткада утисак, господо, да се na 
Управу монопола гледа помало као ma добротвор- 
ио друштво ;кли на неку социјаллу-полнтичку ии- 
ституцију. Ona, господо, није ни једно ни друго. 
Она je предузеће, и као предузеће мора да води 
рачуна до извесне мере o чисто комерциомалннм 
обзирима за њено пословање, a с друге стране она 
je (|)искална државна инстнтуција, која постоји 
зато да држави даје приход. Управа државних мо- 
нопола не сме да губи из вида ни један ии други 
од та два момента. 

И кад би Управа државиих монопола посло- 
вала no чисто комерционалиим припцштима, кад 
би заборавила, да je државна установа, онда би 
ona скоро имала потпуно право, да уопште впше 
ие декретује садњу, јер je Управа државиих моно- 
пола, на дан првога октобра 1933 годипе, имала 
на залихама тридесет и један и no милнон ки- 
лограма дуваиа. Берба 1933 године нзнела je око 
шест и no милиона килограма дувапа, т.ј. 6,524.000 
килограма, — изузетно je била слабија берба, 
јер су климатске прилике биле такве. Ona дакле 
има преко трпдесет оедам и no милноиа килогра- 
ма дувана после ове бербе. Међутим, годпшп.а no- 
трошња код нас једва досеже седам и no милио- 
na кнлограма. Ona дакле има залиха за четири. 
na ако би потрошња попуштала и у паредппм 
годипама, и за nyfrax пет годипа. 

Људи, којима je поверепо Botjeibe Управе др- 
жааних мопопола, »е могу сасвим индиферентно 
гледати na те огромпе залихе, na те магазипе пу- 
ne дувана, без бојазпи парочито да то једпога 
дапа ne буде морало да се запали, да то једпога 
дана ne постане робз без вредпосги. To je био раз- 
лог, због кога je Управа мопопола морала у из- 
весној мери да смањује садњу, да упоредо са сма- 
ibiiBan.e.M садње смањује н цвне — жалећи TO И 
сама. 

Исгина, ове године, no објави за садњу за 
1934 годипу, дато je да се сади неш-го више. Ha 
818 МИЛИОНВ струкова, колико je било одобрено 
за 1933 годину, одобрепо je за 1934 годнпу 861 
милиоп, укуппо четрдесет и три милиона и четр- 
десет две хил>аде струкова више. 

Ibena експортна политика je нарочито била 
предмет критпке, и Управи  мопопола се заме1)а- 
ло, да mije способна, да иема потребпе уметпо- 
сти и окретпости, да развије извоз. Прп томе се 
упоре1)Ивао  nam  ИЗВОЗ  са  извозом   ОКОЛНИХ  зе- 
маља. 

Господо, ja сам једаппут већ говорио o том 
деликатпом и тепжом проблему. He зависи тај 
извоз само од nac; завпси од купаца. Управа мо- 
нопола je пастојала н ралијих годниа, n  прошле 
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године највише, да" би се nam извоз у земље, у 
којс нисмо дрсада извозили, што више развијао. 
Услови тога пословања, MOIJVTUM, CV ванредно 
reiiiKH. 

Не треба губити из вида, да укупла потрошња 
т.зв. оријенталских дувана у Европи износи данас 
мање, meno што je квантум, који мигу да понуде за 
продају само Бугарска, Грчка и Турска- као произ- 
вођачке земље, и то као земље које од ранијег 
премеиа, upe nero ми, имају сво.ј обезбе1)е1ии ре- 
поме na страни. Поред'свега уверења кога нмамо 
да су наши јуж11о-с])бија11ски и херцеговачки ду- 
ванн првокласии, морамо рачунатн прн томе и са 
расположељем, са уверењем оиих купаца који stia- 
ју за турски дувал, за оријенталпи дуваи, a зиају ni 
као дуван грчке, бугарскс и турске провениенције. 
(Спира Хаџи Ристић: Ми смо извозили дувап из 
Јужне Србије још за време Турака). И дапас Тур- 
ци извозе. (Спира Хаџи Ристић: Купци су за inim 
дуван зиали као за македомски дувап). Рат je до- 
ii|)Hineo да смо ми изгубнли тржиште. 

Господо, не треба изгубити из вида да ми im- 
смо имали дувапа уопште до 1925 и 192() годиие, 
да смо и ми каткада куповали дувана, да бисмо 
давали бол.е и финије прерађевине. За све време 
ОД рата na до тада пнсмо се на страним тржи- 
штима појављивали и ми смо изгубили ту сретму 
конЈЈ'Ктуру, кад се дуван можда гшд бол^им a n 
лакшим условима могао продати. Данас je то 
врло тешко. Врло je тешко из два разлога у глав- 
ном, што пада потрошња у свим поорошачким 
земљама, што се потрошачи дуванских прерађе- 
вина оријеитишу све внше према јевтииим дува- 
нима и што je тај аутархијски бес, ако ми допу- 
стите тако да кажем, захватио у многим земл^а- 
ма и ову производњу. 

Једна од земаља, која највише апсорбује наш 
дуваи, Чехословачка, и то путем компензација, не 
за готов новац, одмах после рата није произвр-, 
дила вал>да мн једаи килограм дувана, a даиас ona 
ca својом домаћом производњрм подмирује (50% 
своје noTpoiuibe. Врло je слична ситуација у Пољ- 
ској a слична je такбђе и у Мсмачкој. Околие зе- 
мл>е, Бугарска, Грчка и Турска успевале су у про- 
теклим годшима из разлрга што су извазиле a 
продавале у земљама са којима су биле у савез- 
ничкнм односима за све вре.ме светског рата, што 
су имале јаку ироизводњу, шт,о су ту производњу 
фороирале и фаворизирале joni одмах у току пр- 
вих година после рата и освојилс тржишта пре 
нас, a ви знате како je тешко освојити тржипгп, 
a још теже истиснути некога са тржишта на коме 
се ои усталио. Сами при томе видите, ово иеко- 
лико цифара, из којих ћете констатовати да ста- 
ii>e ии код тпх држава није баш тако сјајио. 

Бушрска je, рецимо, 1930 грдине нма.-ia бербу 
од 28,835.000 килограма дувана a нећ у 1933 годи- 
ни ona je добила мање дувана, јер je мање сади- 
ла због декоијулктуре, тешкоћа прође, све мањс 
потрошње у земл>и, na je те године добила свега 
17,200.000 килограма. Исто тако у Грчкој од 
()4,125.000 килограма у 1930 годиии, 1932 године 
берба je спала на 27,550.000 килограма. У Турској 
од 47,210.000 килограма) берба je спала na 21 ми- 
лиаи килограма. У томе погледу ситуација je још 
знатпо ropa, релативпо узимајући, него код иас. 

У сличиој размерн je падао и извоз из 
тих земаља. Али ту код нашег света специјалко 

постоји једна велика заблуда, када упоређује иаш 
нзвоз са Бугарском, Турском n Грчком, јер се сва- 
ка количнпа, која пређе ијјско границе у ппостраи- 
ство, узима као количппа стварпо продапа. lle, TO 
пије познато свима л.удима који се баве овим пи- 
■laii.e.M, да и Бугарска и Грчка и Турска имају у 
иностранству своје нарочите депое, где се дуван 
ускладиштава. Према томе свака количииа која се 
у регистрима бележн као извезаиа, ne претставл.а 
у ствари извезену пити продату робу. Из Бугар- 

* ске je на тај начнн у годнни 1931 извезено 24 ми- 
лиона 587 хил>ада килограма, што je великим де- 
лом само смештено у складишта, у годнни 1932 
na тај начин je извезепо и ускладиштено 20 мн- 
лиопа 191 хил>ада, у 1933 години за првих 9 Me- 
cenu   17,237.000 килограма. 

У Грчкој je сличап одпос. У 1931 годипи из- 
везено je 43,000.000, у 1932 годиии 35,000.000, у 
1933 ГОДИНИ 22,000.000.' У Турској — 22,000.00 у 
193] ГОДИНИ, 28,000.000 у 1932 годипи и 16,000.000 
у 1933 годиши. Дакле, декопјупктура пољопри- 
вредних артикала свих без разлике захватила Je 
и овај артнкал. И нашој Мопополској управи би 
сада претстојао готово песавладив задатак, да 
успе да за nac обезбеди боље шансе за пзво^. и 
продају шшега дуваиа, пего што je било пре 
могуће, кад je колјунктура била знатпо бол^а. 
Таковом задатку паша Монополска управа mije 
могла досада да одговори. Успело се 1933 годипе 
да се извезе у Чехословачку 3,495.000, у ПолјСКУ 
741.000, a у Егнпат 10.250 кнлограма, укупно 
4,253.467 килограма дувана. 

Велика се неправда чини и самој устаиови и 
Мштстарству фниапсија, ако се сматра, да се 
овом великом питању ne nocBeliyje никаква или 
чак и довољна пажња. За пропагаиду наших ду- 
вана Управа монопола je ангажовала врло знатна 
средства и TO у овај мах на Лајпцншком сајму по- 
стоји један нарочити   павилЈОн Управе монопола 

Неколико 1везииих људи обилазе све интере- 
сенте и фабриканте у Немачкој, нуде им услове 
до крајњих граница повољпе, чак јевтиннје цепе 
за стари дуван него што нуде суседне конкуреит- 
ске землЈе, али ипак су тешкоће велнке. Но ми се 
ипак иадамо, да IICMO спецнјално у Иемачкој мо- 
л<да успети да нешто пласирамо. Ja сам код г. Ми- 
пистра трговипе и индустрије предузео парочнте 
кораке и сада пригодом преговора између наше 
државе и Немачке за склапање трговинског уго- 
вора, да се обезбеди извесган контингент за про- 
дају нашега дувана, али се не може унап1)ед pehu, 
да ли he такав nam захтев паићи иа повољан 
п|)ијем. 

Господо сенатори, ja бих тим завршно са овпм 
и ако можда дугим алн ипак у ошови само су- 
мариим прегледом пословања у :гајважиијим гра- 
иама Министарства финансија. Остало би само 
да се, бар са двс до три речи, осврнем na једму 
сугестију добронамерпу, без сваке сумње, коју 
сам ja јуче овде чуо, наиме o потреби израде na- 
mera државнога финанснјскога програма. Ilo ма- 
ло je nama манија, да предлажемо програме и 
онда кад програми постоје. 

AKO се предлаже иеки пов државми финанснј- 
ски програм, анда, je допуштена и логична дедук- 
ција, да MIH до сада нисмо имали и да немамо др- 
жавни фииаисијскн програм. Међутим, ако би 
иеко то тврдио,    учипио би нам    неправду.    Ham 
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финансијски програм Je добро познат. On je то- 
лнко пута паглашен и понављан, да га ми данас 
третирамо као иеку врсту лозинке исписапе на 
нашој застави. Taj програм je за нас скоро акси- 
омски постулат. Ми га се држимо и ми га консе- 
квентно спроводимо. Наш je програм једноставан 
и одређен. Он се састоји у чувању буџетске 
равнотеже, у чувању стабилности народног НОВ- 
Ца, у 4yBaiby и неговању државног кредита, у 
одржавању реда у државној адмииистрацији. Пре- 
ко тога програма ми не тражимо нншта више и 
мислим да иема ни разлога да тражимо ншта вн- 
ше. (Одобравање, пљесак и узвици: Живео!). 

Потпретседиик др. Мирослав Плој: Реч има 
сенатор г. др. Густав Грегорин. 

Dr. Gustav Grej;orin: Gospodo senatori! Teškoće, 
proti kojih se već iod druge polovine 1931 godine na- 
še državne linansije i naše državno gazdinstvo, a s 
njima naše banovinske i opštinske uprave, moraju da 
bore, proističu, što je svakome jasno, u prvom redu 
]/. opšte privredne krize, koja je zahvatila ceo svet 
i s njime i našu privredu. Prema tome, ako hoćemo 
da lećimo i po mogućnosti da izlečimo naše državne 
i samoupravne t'inansije, moramo da svojski i sa žrt- 
vama su svih strana započnemo posao oko lečenja 
naše privrede, koja stenje pod opštom krizom te ko- 
ju povećavaju sem toga već nepodnosivi državni, ba- 
novinski i opštinski porezi, nameti te svakojaki so- 
cijalni doprinosi i druge dažbine, koje sve, umesto 
da bi se snizivale srazmerno sa padanjem poreznog 
potencialiteta oporezovanih subjekata, idu upravo 
suprotnim putem, čime se postojeća kriza samo pove- 
ćava. No, nažalost, države i razno samoupravna teli 
le kojekakve privredne i socijalne institucije primo- 
rane su, da idu tim putem, pošto bi inače njima 
bilo nemoguće, da vrše svoje zadatke. Prema tome 
inoraju u svojim ekonomskim prilikama usled privred- 
ne krize oslabljeni porezovnici, umesto da se njima 
srazmerno snize, podnositi još više javne terete, no što 
su njima bili propisivani za vremena povoljnijih pri- 
vrednih konjunktura. Kako da- se tome nepodnosi- 
vom stanju, barem u granicama mogućnosti, pomod- 
ne odnosno kako da se to stanje, u koliko je mo- 
guće ublaži, da se ukloni neizbežna katastrofa, koja 
mace preti našoj privredi, našim državnim finansijama 
te našemu državnome gazdinstvu? 

Pre no što bih kušao, da se bavim tim pitanjem, 
neka mi je dozvoljeno, da se malo zabavim pitanjem, 
je li te u koliko bilo neophodno, da privredna kriza 
kod nas zauzme takve dimenzije, kako ih je zauzela, 
te koji je faktor prvenstveno bio pozvan, da sa svo- 
je strane poduzme potrebne korake, da bi se pri- 
vredna kriza, koja se je pojavila u septembru 1931 
godine, barem bila ublažila. Ako naglasim, da je opštu 
privrednu krizu tada pojačala istovremena novčana 
Kriza, nameće nam se pitanje je li ona institucija, ko- 
ja ima da se stara o novcu, to jest Narodna banka, 
poduzela tada sve što bi po zakonu i po svojim sred- 
stvima morala i mogla da poduzme, te da bi pre sve- 
ga očuvala vrednost dinara? Umesto odgovora na to 
pitanje, neka mi je dozvoljeno, gospodo senatori, da 
skrenem vašu pažnju na sledeče konstatacije: 

U drugoj polovini 1931 godine, posle pada zlat- 
nog standarda u Engleskoj, naši su novčani zavodi do- 
življavali teške dane. Tada je ulagače preuzela ner- 
voznost, koja se je stupnjevala do prave navale - 
runa — na naše novčane zavode. Najžešću i tako re- 
ći  prvu  navalu  uprizorili su ulagači  na  naš  najjači. 

te može se reći, najsigurniji novčani zavod, na Prvu 
Hrvatsku štedionicu. To je bilo sasvim prirodno, ako 
se pomisli, da taj zavod stoji na prvom mestu, što se 
tiče uloženog novca i broja ulagača. U lim po Prvu 
Hrvatsku štedionicu i -sledstveno po sve druge više 
ili manje jake novčane zavode sudbonosnim momen- 
tima pravom se je moglo očekivati, da bi Narodna 
banka bez oklevanja pomogla taj zavod, bud vlastitim 
sredstvima bud garancijom, u cilju da bi se bilo stalo 
na kraj najezdi ulagača. Zato bi u prvim danima na- 
vale, u koliko se dade prosuditi, moglo biti dovoljno 
200—300 milijona dinara, datih na raspolaganje po- 
menutoj Štedionici, pošto bi njeni ulagači, kad bi se 
uverili, da su njima njihovi ulošci na raspolaganje, 
ne samo prestali dizanjem uložaka, nego bi, šta više, 
počeli vraćati već podignute uloške. Posledica dejstva, 
da je Narodnai banka tome najjačemu zavodu odre- 
kla svoju hitnu pomoć, bila je te morala je neminov- 
no da bude, da je nepoverenje prema novčanim zavo- 
dima uopšte preuzelo ulagače i drugih najjačih nov- 
čanih zavoda i to tako, da je sledstveno nastala opšta 
kriza našeg novčarstva. Tu je krizu još pooštrio za- 
ključak Narodne banke, kojim je ukinula sve kontin- 
genlirane kredite, u svoje vreme podeljene novčanim 
zavodima, do one visine, do koje su bili donde upo- 
trebljeni. Tim je najsolidnijim zavodima bila iznena- 
da oduzeta još ona kukavna likvidnostna rezerva, ko- 
ju su do tada uživali kod Narodne banke, i to baš u 
vreme, kad je nastupio slučaj da bi se imali njome 
služiti. Takvim postupkom bili su restringirani od- 
nosno reducirani krediti baš najsolidnijim i kredita 
vrednim novčanim zavodima, dok su ostali neokrnje- 
ni krediti većim delom manje solidnim zavodima, ko- 
ji su, kad novčana kriza uopšte nije ni postojala, sa- 
svim iscrpli svoje kontingente, upotrebiv ih naj- 
više za nelikvidne kreditne poslove. 

Kad su se pokazale sudbonosne posledice pome- 
nutog zaključka i njegova izvođenja. Narodna je ban- 
ka počela, da koliko toliko pomaže novčane za\\;cle, 
no to je pomoć već bila zadocnila, a sem toga i ne- 
dovoljna. 

Osvrnimo se na to, što je u ono vreme uradila 
Nemačka, da je u roku od nekoliko sedmica stala na 
kraj navali ulagača na svoje novčane zavode. Kada 
su bila ukinuta ograničenja u pogledu isplata uloga, 
Reichsbanka dala je novčanim zavodima neograni- 

čenu mogućnost eskontiranja sigurnih menica, no uz 
kamatnjak od 15%. Kada su ulagači videli, da mogu di- 
zati svoje uloge kada hoće, nikome više nije padalo 
na pamet dn diže uloge, ako njih u istini nije trebao. 
Danas su prilike u Nemačkoj tako konsolidOvane, da 
je Reichsbanka opet snizila diskont na 4?«. Koti toga 
treba da se pomisli, da pomenuti napori nemačke 
Reichsbanke nisu bili izazvani toliko dizanjem ulo- 
ga, koliko velikim gubicima nemaukih novčanih za- 
voda na kreditima industriji. Ua smo i mi pošli ovim 
jedino ispravnim putem, imali bi danas potpuno nor- 
malne kreditne prilike, a što je najvažnije, ne bi bilo 
ni došlo do daljnjeg pooštrenja krize. 

Tom prilikom mora da se istakne ponovni zah- 
tev naših privrednih krugova za ukidanjem kontin- 
gentskog sistema kod podeljivanja kredita Narodne 
banke. Skrajnje je vreme, da se Narodna banka pri- 
lagodi u sistemu podeljivanja kredita prilikama, koje 
vladaju u današnjem privrednom životu. Samo slo- 
bodnim eskontom menica moguće je dirigirati kre- 
dite onamo, gde su najbolje potrebni. 

Da je Narodna banka tako postupila, kako je po- 
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stupila Nemđčka, ne bi bilo došlo do apsurda, da je u 
počecima krize bio uskraćen puteni kontingentlranja 
već dozvoljen, no još neupotrebljen kredit, uprav.) 
najsolidhijlm novčanim zavodima, makar da su mogli 
pružiti na eskontiran je prvoklasne kratkoročne menice, 
dok su manje solidni zavodi, koji su iscrpli sve njima, 
isto putem kontingentlranja, dozvoljene kredite, upo- 
trebiv ih u manje sigurne i ponajviše dugoročne me- 
nice, došli u povoljniji položaj. 

Pomanjkanje svake inlcij'ativniosti i elasticiteta te 
neodvožhost Narodne banke u pomenutim sudbonos- 
nim danima l. j. u počecima novčame krize, nije ma- 
lo doprinelo bome, da se je pooštrila novčana i time 
i opšta privredna kriza, pod kojom još danas stenje 
sav naš privredni život i s njime naše državne i samo- 
upravne finaiislje. 

Valja takode naglasiti, da dizanje uloga i teza- 
uriranje novca kod nas nisu brli toliko posledica 
nepoverenja u novčane zavode u pogledu sigurnosti, 
koliko bojazni ulagača, da neće moći razpolagati u- 
loženlm novcem, kada bi ga trebali. U dokaz tome 
neka služi, da oni zavodi, koji su se zatekli pod zaš- 
titu zakona i koji moraju na svaki zahtev da isplate 
uloge, danas takoreći prebbiluju ulozima, koje рако 
ne mogu korisno upotrebljavati ni za eskontiranje si- 
gurnih kratkoročnih menica, pošto za njihovo rees- 
kontiranje ne nadu oslona kod Narodne banke. Svi 
apeli na uviđavnost ulagača i sve neizvedive i neizve- 
dene kaznene sankcije moraju ostati bezuspešne, dok 
ne bude pravilnom kreditnom politikom Narodne banke 
data mogućnost solidnim novčanim zavodima, da će 
moči neograničeno isplaćivati njima poverene'uloge, 
koji su sada kod njih tezaurirani te za kojih ukama- 
ćivanje su primorani služiti se blagajničkim zapisi- 
ma Narodne banke. Time snio došli od nevidne teza- 
uracije do vidne tezauracije novca. Stoji, da je Narod- 
na banka od 28 juna do kraja 1931 godine povisila 
menične i zajmove na hartije za 759,208.672.94 dina- 
ra, no to je išlo većim delom na teret obaveza po 
videnju, koje su se tada snizile za celih 594,380.588.1« 
din., tako da je ušlo u privredu od strane Narodne 
banke za to vreme samo 159,828.083.76 din., premda 
joj je tadašnja podloga omogućavala, da alimentira 
našu privredu sa midaljnih punili 400 milijuna dinara- 
No i tu pomoć, koju je u tom razdoblju pružila na- 
šoj privredi, davala je Narodna banka tek posle suvi- 
še oklevanja i kad je bilo već dockan; sem toga da- 
vala je tu pomoć u malenim, da se tako izrazim apo- 
tekarskim dozama, koje nisu više bile kadre, da bi 
ublažile, kamo li da bi izlečile našu novčanu krizu, 
koja je u to vreme dostigla hroničan karakter. »Bis 
dat, qui cito, dat« veli latinska poslovica ili po našem: 
»Dvostruko daje, ko brzo daje«. To vredi i u našem 
slučaju. 

No dok je Narodna banka s jedne strane tako 
rlgorozno postupila protiv solidnih i jakih novčanih 
zavoda, vidimo, da je s druge strane davala velike 
zajmove za dugoročne i neproduktivne kredite, tak- 
ve naime, koji nisu imali nikakvih veza sa produkci- 
jom te sa robnim prometom, i to manje solidnim od- 
nosno manje jakim zavodima, usled čega je došlo do 
toga, da je morala Narodna banka u svojim posled- 
njim bilanslma otpisivati kao sumnjiva potraživanja 
goleme sume i to za 1931 godinu Din 11,342.172.25, za 
1932 godinu Din 50,813.302.57 i za 1933 godinu, sta 
više, Din 63,868.302.57, prema tome u toku tri godi- 
ne Din 125,224.316.82, t.j. preko dve trećine akcij- 
skog kapitala, dok je od godine 1920 t. j. od dana 

svog osnivanja kao Narodna banka proširene naše 
države do kraja 1930 godine, dakle pre stabilizacije 
dinara, otpisala iz istog naslova svega Din 41,181.793.85 
prema tome na godinu po preko samo 3,743.791.26 
Dini 

Prelazim na pitanje tečaja našeg dinara te na uz- 
roke  tog pada. 

Prvi je bio tome uzrok, da su se nesavesni speku- 
lanti koristili liberalnom deviznom politikom Narod- 
ne banke, uzakonjenem Zakonom o novcu od 11 maja 
1931 godine, te izneli iz naše države devize, koliko su 
mogli, čime su rušili naš dinar. Kada se je htelo, da 
se stane na put takvim mahinacijaina puteni ograni- 
čavanja prometa sa devizama i putem klirinških ugo- 
vora, po uzoru drugih država, nagomilala su se po- 
traživanja inostranaca u našoj državi sa posledicom 
ponuda njihovih vezanih dinarskih potraživanja na 
berzama u velikim iznosima. Odsudno po tečaj dinara 
bilo je pak rešenje, koje je oslobodilo na korist tali- 
janskih poverilaca okolo 200 milijuna njihovih veza- 
nih potraživanja u našoj državi. Tada je počela u- 
pravo divlja ofanziva protiv dinara od strane imalaca 
oslobođenih dinara na talijanskim oficijelnim i neofi- 
cijelnim berzama, u prvom redu u Trstu, a i u Ziiri- 
ehu, tako da je pao dinar od stabilizacionog kursa 
od 9.126 na 7 švajc. t'r. za sto din., što znači da je 
švajcarski  franak  prema  dinaru poskupio za 28.5%. 

Narodna banka mogla je da u jesen 1931 godine, 
kad je naime dinar počeo da pada na strani, uzdrža- 
vati njegov tečaj na pomenutoj stabilizacionoj visi- 
ni time, da bi bila intervenisala u prvom redu u Zii- 
richu kupujući svaku količinu dinara, koja bi se tamo 
pojavljhala. Sretstva za to nisu joj nedostajala pošto 
je glasom sedmičnog iskaza iod 30 septembra 1931 
godine imala na raspolaganje u devizama, koje su u- 
lazile u podlogu Din 433,786.756.89, a u devizama 
koje nisu ulazile u podlogu Din 113,968.305.85, pre- 
ma tome svega u devizama Din 547,755.062.74, tako 
da je marža do 35% pokrića tada dozvoljavala odvo- 
jenje 126 milijuna dinara deviza koja bi suma bila 
više nego dovoljna da bi se bilo moglo zaustaviti po- 
nudu lira i drugih deviza ispod stabilizacione relacije 
dinara prema šv. franku. Čim bi se naime bila pojavila 
Narodna banka u Zurichu kao kupac deviza, u pr- 
vom redu lira, koje su vodile kolo besiste protiv di- 
nara, povukli bi se besiste te sigurno ne bi trebalo za 
postignuće toga cilja da se upotrebi pomenuta suma od 
125 milijuna dinara. U isto vreme sa kupovanjem di- 
nara na stranim berzama opticaj novčanica Narodne 
banke srazmerno bi se snizio, t.j. za sumu interven- 
cijom povučenih dinarskih novčanica. U smislu čl. 2 
Zakona od 17 juna 1931 godine Narodna banka ima- 
la je, šta više, dužnost da održi stabilnost i sigur- 
nost novca svim tehničkim sredstvima, kako glasi po- 
menuti član. Tehnička sredstva za podržavanje stabil- 
nosti dinara Narodna banka je u pomenuto kritično 
doba imala. Zašto to nije učinila, ne može da se ra- 
zume, ako se ne pretpostavlja, da je Narodna banka 
u sporazumu sa Ministrima finansija te trgovine i in- 
dustrije naročito dozvolila, da se tečaj dinara poste- 
peno sroza na 7 šv. franaka, da bi se time pospešio 
naš izvoz. S druge strane čini mi se to neverovatnim, 
ako pomislim, da su predašnji Pretsednik Ministar- 
skog saveta i sadašnji Ministar finansija opetovano 
izjavili, da će dinar najdoenije do budžeta 1932 go- 
dine postići svoj stabilizacioni tečaj. Ako je pak u 
istini postojala takva namera, znači da su prilike bile 
jače od takve volje te da je Narodna banka, koja nije 
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u pravo vreme podržavala tečaj dinara, došla u po- 
ložaj, da se je morala izmiriti sa tečajem od 7 šv. fra- 
naka, koji, kako pomenut'j, odgovara primu od 28.5%. 

Po toj relaciji morala bi talijanska lira da notira 
okroglo 3.80 Din. no u našim novčanim zavodima ne- 
moguće je kupiti liru ispod 4 Din, šta više, mora se 
za nju da plati du 4.10 Din, u koliko devizni propisi 
dozvoljavaju odnosnu kupnju. Crna pak berza, ko- 
joj kod današnjeg deviznog režim;' upravo cvatu ru- 
že, prodava talijanske lire od 4.20 do 4.30 Din. što 
znači doplatu na stabilizacioni tečaj ne od 28.5%, nego 
od 45%, tako da se dinar mcžc obradovati trojakim 
tečajem u relaciji sa talijanskom lirom. Isto vredi u 
pogledu nemačke marke, francuskog franka, engleske 
funte, dolara itd. — Prrm od 28.5% plati samo onaj, 
koji postigne dozvolu od strane Ministra finansija 
za kupnju deviza na šalterima Narodne banke. 

Krajnje je prema tome vreme, da se takvom po 
svu našu privredu štetnom stanju stane na kraj, koje 
stanje  unosi  poremećaj  u  naš  promet sa  inostran- 
stvom, onemogućujući svaku sigurnu kalkulaciju cena 
za uvozne i izvozne predmete. Izmiriti se nama je sa 
činjenicom, da se dinar-neće moći više poneti na stabi- 
lizacioni tečaj od 9.126 šv. fr. Sem toga bi pokušaj di- 
zanja na taj tečaj morao izazvati ponovni poremećaj 
ne samo  u našim  prometnim odnosima sa inostran- 
stvom, nego i u našim domaćim privrednim odnosi- 
ma.  Dizanje  dinara  na  stabilizacionu  relaciju  ne bi 
bilo uputno već radi toga, što su engleska funta i do- 
lar pali ispod 28.5% svoje vrednosti te što je češko- 
slovačka kruna devalvirana za  16%, dek nije isklju- 
čeno da će još dru^e države u interesu svojih izvoz- 
nili mogućnosti slediti tim primerima. Glavna je stvar 
po паби privredu i po naše privatno gazdinstvo bez- 
uslovna  stabilnost  dinara,  iako  na  tečaju  nižem  od 
onoga, koji je bio stabiliziran zakonom od  11  maja 
1931 godine. U tom cilju nama ne treba drugo, nego 
da pristupima zakonskoj devalvaciji faktično već de- 
vrlviranog dinara, te da dinar na tom nižem tečaju, 
koji odgovara ciriškoj notaciji od 7 švic. franaka, Na- 
rodna banka bezuslovno podržava. 

Pošto podloga Narodne banke na dan 15 marta 
ove godine iznosi Din 1.846,380.472.42, bi uz tečaj od 
7 švic. franaka Narodna banka imala za kreditiranje 
na raspolaganje maržu od 1500 milijuna dinara, od- 
nosno za intervencije na berzama u prilog pridržavanja 
tečaja dinara takozvanu »masse de maneuvre« u izno- 
su od okruglo 430 milijuna dinara t. j. 35% od pome- 
nutih 1500 milijuna dinara, koliko iznosi relacija pod- 
loge prema mogućemu opticaju novčanica. 

No time nije rečeno, da bi smela Narodna banka 
da taj takvom devalvacijom povećani stok svojih 
raspoloživih sredstava razbacava u investicione ili čak 
neplodne odnosno dugoročne kredite. Suprotno, stro- 
go bi imala da daje iz tako povećanih raspoloživih 
sredstava zajmove isključilo na sigurne, kratkoročne 
menice. 

Mi se nalazimo u povoljnom položaju, da imamo 
samo da zakonom utvrdimo već preko dve godine 
postojeću faktičnu devalvaciju dinara, kojoj su se po- 
stepeno već prilagodile cene domaćih i stranih proiz- 
voda, dok su u državama koje su u zadnje vreme de- 
valvirale svoju valutu, morali to uraditi veštačkim pu- 
tem te poduzimati posebne mere u pogledu cena doma- 
ćih i stranih proizvoda. Devalvacija, kako si ju zamiš- 
ljam, prema tome ne bi značila nikakvu inflaciju te ne 
bi imala dejstva na cene naših domaćih te izvezenih i 
uvezenih proizvoda. 

No glavno dejstvo takve devalvacije postojalo bi 
u tom, što bi pomoću 430 milijuna raspoloživih devi- 
za odnosno zlata Narodna banka bila u stanju, da pu- 
tem intervencija stalno podržava tečaj dinara na no- 
voj relaciji od 7 švic. franaka. Tako podržavani tečaj 
dinara bi povukao sa sobom još značajnu korist,' da 
bi   dinar svojom   nepokolebivom   stalnošću  postigao 
takvo poverenje na stranim berzama, da bi mogao uz 
isti tečaj kupovati zlati/ i devize na stranim tržištima 
te tako postepeno jačati svoju zlatnu i deviznu zalihu. 
Tako radi — uz druge novčanične banke — Italija, ko- 
ja podržava  tečaj  lira uprkos svome u velikoj meri 
pasivnom trgovinskom bilansu i jstotako uprkos pa- 
sivu лп budžetu. Paradoksno izgleda, da mi, koji ima- 
demo u odnosu sa Italijom aktivan trgovinski bilans 
i koji imademo koliko toliko uravnotežen budžet, mo- 
ramo platiti u privatnom novčanom prometu sa Itali- 
jom do 45% prima na liru, koja ima osim deficitnog 
budžeta prema nama još i pasivan trgovinski bilans. 

Uz zakonsku devalvaciju dinara morala bi Narod- 
na banka da pristupi sniženju svoje diskontne stope. 

Baviti se mi je u tom pogledu konačno i sa dis- 
kontnom politikom Narodne banke. 

Narodna banka podržavala je do 28 maja  1930 
godine stalnu diskontnu stopu po 6% na menica i po 
8% na hartije od vrednosti, koju je stopu snizila tim 
danom na 5Ц% odnosno 7%. No. nakon definitivne 
stabilizacije  dinara,    izvršene  u  bilansu  od  28 juna 
1931 godine, i to već naslednjim danom to je 29 juna 
iste godine povisila je Narodna banka diskontnu sto- 
pu na 7r/o odnosno 8% te već 30 jula iste godine na 
7^% odnosno 9%. Tek od 9 februara ove godine sni- 
zila je Narodna banka eskontnu stopu na 7% odnos- 
no 8% to jest na istu stopu, koja je važila od 29 juna 
do 30 jula  1931  godine. To je sniženje upravo nez- 
natno, ako se pomisli, da iznosi diskont u Sjedinje- 
nim Državama Amerike 1.5%, u Engleskoj i Švicarskoj 
2'/,, u Molandiji i Švedskoj 2.5%, u Francuskoj i Ita- 
liji 3%, u Belgiji, Norveškoj  i Cehoslovačkoj 3.5%, 
li Nemačkoj 4% ,'u Estoniji, Finskoj i Mađarskoj 4.5%, 
u Austriji i" Poljskoj 5%, u Portugalu 5.5^ , U Rumun- 
;koj, španskoj, Litvi i Letonskoj 6%. Samo Bugarska 
i Grčka imadu danas s nama diskontnu stopu od 7%, 
iznad koje stoji još jedino Albanija sa stopom od 
7^%. 

Ne može se razumeti, zašto naša Narodna banka 
podržava tako visoku diskontnu stopu, dok su njeni 
akcionari na svoje akcije uplaćene po 2000 Din pri- 
mili od 1920 godine do 31 decembra 1930 godine po- 
preko na godinu dividendu po 15%, a od poslednje 
godine dalje na akcije u valorizacijom povodom stabi- 
lizacije dinara povišenoj vrednosti od 3000 Din. divi- 
dendu po 10r;;. Nije dakle čudo, ako se je pogledom 
na tako visoke dividende kurs akcija Narodne banke 
popeo pre stabilizacije dinara na preko 8000 Din, a 
posle stabilizacije dinara od 3000 na 4200—4300 Din. 
— Tako visoke dividende ne isplaćuje ni jedna nov- 
čanična banka. 

Kada se pomisli, da dizanje i snižavanje diskont- 
ne stope Narodne banke nisu imali ni najmanjeg dej- 
stva na regulisanje privatnog diskonta i to naime po- 
gledom na nedovoljna sredstva Narodne banke za kre- 
ditiranje industrije i trgovine -- dok Narodna banka, 
ako se odbije predašnji državni dug, nije dispomra- 
la te i danas ne disponira sa više od 2 milijarde di- 
nara U te svrhe, a novčani zavodi okolo sa 2 milijar- 
de—/pOstati mora jasno svakome, da dizanje diskon- 
ta Narodne banke  nije  imalo te  nije moglo da  ima 
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drugi ибшак, nego povišenje svakogodišnje dividea- 
(Je аксшпагппа, koje se je povisivanje ispoljavalo u 
stoakanju kurseva akcijo, kako pomenuto, pre sta- 
lni izacije dinara od 200;) do preko «000, a posle stabi- 
lizacije u toku od (Ive godine i tri meseca od 3000 na 
4200 do 4300, koji kurs bi mogao, posk čiti opet rio 
«000 do 10.000 dinara, kada bi se dividenda popela 
na 20%. Takvu dividendu bi na podlozi člana 37 po- 
slednje^ Zakona d Narodnoj banci njeni akcioniiri 
bili postigli već na kraj prošle godine, da se je otpi- 
salo u mesto 63 miliona samo 10 milioiKV dinara sum- 
njiviji potraživanja. Povlasticama, koje daje Zakon 
Narodne banke, te podržavanje tako visoke diskontne 
stope, koja, kao rečeno, tek je 9 februara ove godine 
snižena za siromašno pola procenta, postale su akci- 
je Narodne banke spekulativna hartija prvoga reda., 
dok su akcije privatnih novčanih zavodr- i državne ob- 
ligacije znatno spale ispod nominale. 

Sada dozvolite mi još, gospodo senatori, malo ra- 
čun;«, koliko su zaradili akcionari Narodne banke od 
1920 godine do kraja 1933 godine sem normalnih 6% 

Od 1920 godine do kraja 1930 godine primili su' 
kao vec rečeno, po preko 15% dividendu, prema tome 
po 9% gOdišnje iznad normalnih 6%, a cd 1931 do 
uključno 1933 godine po 10%, prema tome po 4',' iz- 
nad normalnih 6%. 

Ako se prircčuna tim godišnjim od ukupnih di- 
videnda odvojenim rentama opet normalnu kamatu 
po 6%, izlazi dobit od ravno 200% po akciji to je 
1000 Din na uplaćeni iznos po 2000 Din. — Dodav 
tome diferenciju između danošnje^ kursa akcija po 
4200 te na akciju uplaćenog iznosa 2000 Din i to, šta 
više, u pet-godišnjlm rokovima, imali su deoničari 
Narodne banke dobit od nadaljnih 2200 Din, tako da 
iznosi sva dobit akcionara u pomenutom razdoblju 
cehh 0200 Dm preko uloženog kapitala i preko nor- 
malnih 6%. 

Pogledom na sve to nije preteran zahtev naših 
privrednih krugova, da bi morala Narodna banka da 
snizi diskontnu stopu za menice do 5% te na hartije 
od vrednosti na 6%. 

Prema tome nije neopravdan apel na deoničare 
Narodne banke, odnosno na njihovu upravu, da snizi 
diskontnu stopu na 5% odnosno 6% te da podnesu 
deoničari Narodne banke i od svoje strane potrebne, 
sem toga privremene žrtve, ako se o žrtvama, pogle- 
dom na sve, što sam izneo, može da govori — za^iz- 
lečenje naših privrednih prilika, u očigled teškim žrt- 
vama, koje podnose već preko 2 godine naši seljaci, 
naši industrijalci, naši trgovci, naši akcionari i ulaga- 
Ci privatnih novčanih zavoda i sva nezaposlena čeljad. 

Koristi predložene stabilizacije dinara na faktično 
postojećoj nižoj relaciji prema šv.' franku i predlo- 
ženog sniženog diskonta Narodne banke bile bi tako 
velike, da bi se moglo, po mom skromnom mišljenju, 
svim pianom očekivati oživljenje te postepeno izleče- 
ii.ie naših novčanih i srazmerno privrednih prilika i ti- 
me i naših državnih i samoupravnih finansija. 

Na čvrste i neoborive temelje postavljena stabi- 
. zacija dinara, koja ne bi više dopuštala mahinacije 
vaiutarmh spekulanata i postojanje crne berze, nate- 
laia oi domaće imaoce tezauriranog novca, i one ko- 
.U su fe u bojazni ?lede padanja vrednosti dinara te 
iz speku at.vmh razloga zatekli ц devize i u inostrane 
valute da dođu na dan sa svojim skrivenim dinarima 
te u inostranstvu nakupljenim i tamo naloženim de- 
vizama i valutama. 

Srazmerno te u vezi sa uredbama o maksimiranju 

kamate snizio bi se privatni kamatnjak za našu indu- 
striju i trgovinu, što bi joj dalo potstreka za obnovlje- 
nu delatnost. 

Snizio bi se hipotekami kamatnjak, što bi imalo 
za posledicu povećanu građevinsku delatnost, time i 
polakšanje nezaposlice, kao i sniženje kirija, od čega 
bi imali koristi u prvom redu naši slabo plaćeni či- 
novnici. 

Povisili bi se tečaji naših privatnih i državnih 
vrednostnih hartija, što bi popravilo naš poljuljani 
privatni i državni kredit na strani. 

Omogućilo bi se za naše državno i samoupravno 
gazdinstvo potrebno povišenje i redoviti pritok jav- 
nih dažbina. 

Zaključujem: 
Samo odreskom pozitivnom aktivnošću biti će- 

mo u stanju da odolimo svim poteškoćama, kojima se 
bore protiv novčane krize i naša, privreda i naše 
finansije, te da se privede i našu privredu na put po- 
stepenog izlečenja. Same restriktivne mere neće spa- 
siti našu novčanu krizu. Restriktivne mere u danim pri- 
likama znače isto kao da bi hteo lečnik da leći ane- 
mičnog, slabokrvnog bolesnika time, da mu oduzima 
još orno malo krvi, koju ima u sebi. umesto da ga leči 
dovadanjein krvnih substancija i time reaktiviranjem 
poremećene krvne cirkulacije. 

Molim vas, gospodo senatori, da me izvinite, ako 
sam vas suviše zamarao svojim govorom. 

No Gospodu Ministra finansija i Ministra trgo- 
vine i industrije molim, da sve svoje sile i sav svoj 
autoritet ulože u to, da se skloni nova uprvava Na- 
rodne banke u vidu reformiranja njene dosadašnje 
valutarne, kreditne i diskontne politike. 

Svakako mislim, da se mogu nadati, da će po- 
menuta gospoda Ministri, ako ne drugo, u mojim 
stvarnim konstatacijama i predlozima, koje sam pod- 
neo u najboljoj nameri, naići na po koje zrno, koje 
bi, posijano, moglo da urodi zdravim plodom. 

U nadi, da će budući državni budžeti biti ras- 
pravljani u boljim privrednim i finansijskim prilika- 
ma, no što su današnje, glasao sam zia predloženi bu- 
džet u načelu te jrlasaću i za budžet Ministarstva fi- 
n: nsija kao i za budžet uopšte. (Pljeskanje i živo o- 
dcbravanje). 

Pofpretsednik dr. Miroslav Ploj: Ima reč sena- 
tor P'. Stjepan Janković. 

Stjepan Janković: Gospodo senatori! Hoću samo 
da svratim Vašu pažnju i pažniu našeg Gospodina 
Mini-^ra finansiia n?. jednu nemilu činjenicu. 

Radi se o našoj nesretno i Hercegovini i njezinom 
glavnom nroduktu: duhanu. Poznato je. da je herce- 
govački duhan osobite kvalitete i upravo radi toira 
imao je za vrijeme prijašnjih vlada u Bosni i Herce- 
govini — može se reći — svjetski glas. On je bio 
tražen ne samo u Srednjoj i Zapadnoj Evropi, nego 
i u Egiptu i susednim zemljama i eksportirao se na 
veliko u sve te zemlje. Danas na žalost ne izvozi se 
nikud, ne samo hercegovački, nego ne izvozi se gotovo 
ništa ni duhan iz drugih naših zemalja. Sto je tome r.v,- 
log, teško je reći, ali bi Uprava državnih monopola 
ipak mogla da nam kaže, zašto na pr. naš hercegovač- 
ki duhan, koji je do 1918 godine uživao u svijetu ta- 
ko odličan glas, sada na jedanput izgubio sve simpa- 
tije stranoga svijeta, pa ga niko neće da uzima? Ka- 
rakteristično je, da na pr. — prema jednom izvješta- 
ju, kojeg sam čitao, — naša susjeda Bugarska izvozi 
godišnje 25 milijuna kgr. duhana, druga naša susjeda 
Grčka izvozi godišnje 30 milijuna, a Turska    izvozi 
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dapače i 40 milijuna kilograma, a mi na suprot ne iz- 
vozimo gotovo ništa, ma da i mi imamo odlične vrste 
duhana. 

Posljedica toga za nas je svakako rdava, jer nam 
onda mnogo duhana kroz dugo ležanje u magacinima 
propada, pošto ga ne možemo sami svega potrošiti. 
• li ako ga mi sami hoćemo svega da potrošimo, onda 
se mora smanjiti njegova produkcija. U prvom slu- 
čaju trpi štetu državna kasa, jer plaća producentu du- 
lian, kojeg ne može prodati, ili potrošač, koji skupo 
puši, ili producent, kojemu država jevtino otkupljuje 
duhan; u drugom slučaju trpi štetu producent, jer mo- 
ra mc-nje producirati, ili ako se produkcij:! ne smanji, 
onda mu se cijena duhanu sntei. A pošto država neće 
da gubi, to omi.-- ona taj gubitak prevaljuje na po- 
trošača, koji mora duhan skupo da plaća i producenta, 
koji onda radi u hescijenje ili mora manje produci- 
rali. Nu dok potrošač ne moro da puši, producent jad- 
ni mora da producira bud zašto, osobito u lici. 
vini, gdje zemlja nije za drugo osim za duhan. 

Naša Monopolska uprava čini tako našoj Herce- 
:Г vini dvostruko zlo, jer ne samo što joj produkci- 
ju duhana iz godine u godinu smanjuje već joj i sva- 
ke godine snizuje neprestano cijenu "duhana. Poslje- 
dica je toga zr. Hercegovinu užasna: 1) strašno osiro- 
mašenje naroda i to ne samo seljaka već i trgovca i 0- 
brtnika, koji lili od seljaka živi; 2) nezapamćeno kri- 
jumčarenje ili švercovanje poradi kojega bivaju lju- 
di ako ne ubijeni od financa. a ono kažnjeni i glob- 
Ijeni strašnim globama. Uslijed (oira jadni hercego- 
vački seljak ne zna šta da počne. On gleda med s >- 
bom propast svoju i svoje obitelji, bilo da duhan ure- 
da državi, bilo da ga proda švercerima ili szm šver- 
cuje. Ako ga proda državi kao što bi morao, onda za 
sav prodani duhan ne dobije ništa ili skoro ništa, a 
volja mu od ton; sa obitelji živjeti cjelu godinu, a ka- 
ko će to sam Bog znc«; ili ga mora švercovati, a onda 
ga čecra zatvor i !,rlob:i ili smrt. 

Da se bolje razumjemo reći ću vam, da se kilo- 
gram duhana plaća u Hercgovini po procjenbenoj 
komisiji po 2 do 4 dinara. Pri isplati odbije se sadio- 
cu duhana: \2% za fermentaciju, 30 para od svakog 
kilograma za komisijske troškove, onda sav porez dr- 
žavni i banovinski, a za općinski ga već čeka egzeku- 
tor kod kase Otkupnog ureda, zatim paušalni uloc 
za obavezno osiguranje od srrada i napokon rozni 
predujmovi, koje potovo svaki podigne, jer inače ne 
bi mogao duhana obraditi. 

Evo nekoliko primjera sa procjene duhana u de- 
cembru prošle godine. 

.ledan sadioc duhana donio ie pred procjeubenu 
komisiju 77 kg. duhana i procjenjeno je sa dinara 309 
od četra mu se odbija za fermentaciju dinara 37,0S, zn 
komisiju 20, za porez 16, za ositrnranjc od grada 
20 — za predujam 200. — Na ruke je dobio samo 
dinara 15.82. 

Drug) sadioc duhana donio je pred procjeubenu 
komisiju 48 kgr. duhana i procenjeno je s.i dinara 
228 — od čega mu se odbija: za fermentaciju dinara 
27,36 za komisiju dinara 14.40 za porez (ne plaća), za 
osiguranje od grada 41, za sresku pripomoćnu za- 
kladu 80 dinara, za predujam (nije ga dobio). — Na 
ruke dobio samo dinara 65.24. 

Treći sadioc duhana donio je pred procjeubenu 
komisiju 48 kg. duhana i procjenjeno mu je dinara 
149,60, te mu se odbija: z;' fermentaciju 17,94, za ko- 
misiju 14, za porez 5, za osleuranje od grada 41, za 
sresku pripomoćnu zakJadu 50, za predujam (nije ga 

dobio). — Na ruke dobio samo dinara 21.16. 
Pitam vas, gospodo senatori, može li od toga do- 

hodka da živi cijelu godinu jedna seljačka obitelj, ko- 
ja je obično brojna, kad prima na ruke kao u nave- 
denim slučajevima: 15.82 dinara ili 65.24 dinara, ili 
21.16 dinara i kad joj je to sav prihod? Ne izgleda li 
onda zamamno ovako siromašnom seljaku sadiocu 
da proda svoj duhan švercerima, koji mu plaćaju du- 
han po 25 i više dinara po kilogramu, ili da reskira 
svoj život, uzdajući se u sreću, pa ga sam švercu je po 
60 do 90 dinara na kilogram? Da li stoga čudo, 
što je ogroman broj sadilaca duhana iz svih hercego- 
vačkih srezova u kojima se sadi duhan, a 'osobito iz 
Ljubuškog i Mostarskog sreza dao svoj duhan u 
šverc prije nego što su komisije došle na otkup? Ima 
ih, piše mi jedan prijatelj iz Hercegovine, mnogo, 
koji nisu donijeli na procjenu ni jedan kilogram du- 
hana, a još je više onih, koji su donijeli daleko manju 
količinu, nego SU morali. 

Pa šta radi na to Monopolska uprava? Oduzima 
onda svima takvim pravo na sadnju duhana i tim im 
svima njihovim obiteljima oduzima život. Tako Mono- 
polska uprava jadni ovaj svet svojim niskim duhan- 
skim cjenama najprije natjera na šverc, a onda ga 
ubija oduzimanjem sadnje duhana i tako našu Herce- 
govinu, kojoj ie duhan sve, pretvara u pustoš. 

I! selima Herccirovine ima danas na hiljade po- 
rodica, koje ni ne sole ono jadne hrane, jer nemaju 
čim d« kupe soli, šećer se kupuje za dinar i to samo 
za lek bolesnloj deci, a u doba predaje duvana na vagu 
I ada je naš hercegovački seljak u prijašnja vremeni 
(Jao na otkun duhana kao na svečanost, sada kupuje 
za iedan dinar petroleja. Mjesto veselih i dobrih se- 
oskih lica susrećete sada uz vagu ogroman broj ve- 
selih finansa, koji vrebaiu žrtve i nadaju se bogatom 
plijenu i masnoj nagradi; 

Ja bih stoga molio g. Ministra finansija, da 
svrati .pažnju Monopolske uprave na ovaj hercego- 
vački duhanski problem; može biti ipak ima načina 
da se tim jadnim hercegovačkim sadiocima duhana 
nekako pomoene. Ja ću ovde predložiti nekoliko na- 
čina, a tr. Ministar i Monopolska uprava naći će tih 
načina i više, pošto im ie ta stvar sicurno bolje poznata. 
Pre svepa potrebno ie utvrditi da sadioci nisu^ krivi 
z^ te monopolske prekršaje i krivice, već najveća be- 
da, u koju su ni krivi ni dužni natjerani bricom za 
održanjem života svoje siromašne kućne čeljadi, a i 
niskim orocenama komisija Monopolske uprave, i stofa 
predlažem: 1) — da se svima licima, koja su izvršila 
kakav monopolski prekršaj ili krivicu, podeli amnesti- 
'0' Od svih kazna, gtoba i drugih tereta; 2) — da se 
hercegovačkim sadiocima duhana s obzirom ha nespo- 
sobnost hercecnvnčkoj" tla za dru^e produkte osim du- 
hana povisi količina strukova, barem na dvostruko pre- 
ma onom, koliko je određeno za 1934 podintl, a me- 
sto topa neka se količina Strukova ■/■■' tolikm smatlii u 
drugim banovinama, erde su pic diikcione prilike za dru- 
ge produkte osim duhana povoljnije; 3) — da se her- 
ceeovačkini sadiocima duhana s obzirom na njih ^ 
teške životne prilike cene duhana znatno povise i to f-"- 
1<о da im se onda kriumčarenje ne isplati; 4) — da se 
dozvoli kupovan ie cii'-iret-papira i bez prisilnog ku- 
povanja duvana u paklićima, jer se tako širom otva- 
raju vrata švercovanju stranog cigar-papira usled če- 
ga onda država gubi i пз cigaret-papiru i na duvami, 
a seljak se sili da si pomaže sa novinskim papirom za 
motanje cigareta, čim si upropašćuje zdravlje; 5) — 
da se producentu dozvoli opet tako zvana »puSIIula«, 
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da dobije veće veselje za što racionalnije gojenje du- 
hana, a kpja mu se »pušilula« i onako ne može zabra- 
niti, ali ga se njezinom zabranom silom demorališe i 
turn medu zločince, te bez ikakve potrebe upropašću- 
je; O) — da Monopolska uprava traži puta i načina 
kako bi se i naš duvan plasirao na stranim tržištima, 
jer postoji bojazan da će i domaći potrošači sniziti 
svoju potrošnju, a može biti i sasvim napustiti pušenje 
radi skupoće duvana. 

Usvoji li g. Ministar finansija ove predloge nesta- 
će potreba od tclikili linansijskili organa u Hercego- 
vini, na čije se plate i izdržavanje i nograde troše to- 
like svote, da bi se gotovo samim tim troškovima mog- 
la država oštetiti za sav Onaj duvan, što ga Hercegov- 
ci prošvercuju. Apeliram stoga i na svu gospodu se- 
natore, da se ovim mojim opravdanim predložim;- pri- 
druže, pa d-, lako pom;gmi spasiti onaj naš najmar- 
Ijiviji, ali i hajnesre'ćnlji svet u našoj državi. 

Zbog rdavog dosadašnjeg rada Monopolske upra- 
ve u ovoj sadašnjoj budžetskoj godini, glasaču protiv 
novog budžeta Ministarstva finansija. 

Potprctsednik dr. Miroslav PIoj: ReJ ima senator 
g. dr. Oton Frangeš. 

Dr. Oton Frangeš: Gospodo senatori, gospodin 
Ministar linansija vrlo je lepo obrazložio svoj budžet 
i prihode i rashode. On je lojalno priznao da su po- 
reska opterećenja velika. Ja ne bih htio da ulazim u 
ovu tugaljivu temu ali hoću samo da navedem kao 
primer koliko su ova poreska opterećenja prevelika, 
odnosno koliko ona tište poreske objekte. Da bih to 
prikazao hoću da vam navedem samo dva primera iz 
krajeva u Savskoj banovini. Prelazim preko raznih 
tužba koje se iznose radi brutalnog uterivanja. Tih 
prestupaka i tih pojava drastičnih i žalosnih ima na 
pretek, rili ja sam uveren i znam pozitivno da Gospodin 
Ministar finansija svaki ovakav slučaj daje ispitati 
i da kažnjava one koji to čine i koji tako preteruju. 
Zato se neću na tome zadržati da iznosim ove silici- 
jeve, ja ću to dati dostaviti g. Ministru na drugi način. 
Ali ima dva slučaja preko kojih neću da prelazim i ko- 
ja ne mogu da prećutim. U jednom slučaju radi se 0 
posedu koji je ispod minimuma agrarne reforme. Po- 
sednik ima 1G0 jutara ziratne zemlje i plića godišnje 
35.000 dinara poreze i banovinske prireze. On je i pri- 
je plaćao porezu i zato je morao da proda jedan va- 
gon pšenice ili 8 volova i s time je podmirio svoju 
poresku dužnost. Danas on moraj da bi podmirio svoju 

■ poresku dužnost, prodati 8 vagona pšenice ili treba 
da prodf 15 govedi. Drugi primer je ovaj: i tu posed 
stoji ispod minimuma agrarne reforme. Dok je ranije 
morao da proda, da bi podmirio svoju obavezu po- 
resku, šest volovo, ove godine je morao da proda: 5 
bikova, šest volova, 17 krava i 29 grla junadi i nije 
još time podmirio čitavu poresku dužnost. Jedan i 
drugi imaju oko 30—40 krava. Gospodo, opterećenje 
sa ovakvim brojem goveda znači da on mora da uzi- 
ma od svog kapitala da bi namirio i podmirio svoju 
poresku obvezu. Kad je lome tako, onda je lako predvi- 
deti kraj. Zi<o, ako ostanemo pri takvom opterećenju 
poljoprivrede, mi moramo doći u jedan fatalan polo- 
žaj. Mi svi moramo da vodimo računa o državnim po- 
trebama, koje su snižene, u istinu, do skrajnosti. Ja 
ne kažem da se općenito mora pristupiti jednoj revi 
ziji toga pitanja. Uporedenje sa drugim državama pre- 
daleko bi me dovelo. Sigurno je samo da smo mi sraz- 
merno nisko opterećeni, ali su, gospodo, i naši pri- 
hodi niski. Naši prihodi ovise 0 primarnoj produkciji, 

koja je, međutim, kod nas najteže pogođena usled 
ovog stanja u kome se nalazimo. 

Ja bih htio spomenuti i očajan položaj naših 
trgovaca na selu koji su zakonom o kreditnoj pomoći 
seljaku došli u takav očajan položaj, da ne mogu ni- 
šta da uteraju i, dok im je predašnji zakon dao mo- 
gućnosti da za neke izvesne vrste robe mogu dug ute- 
rivati, dotle novi zakon i te otplate produžava na 12 
godina. Oni nemaju novaca, nemaju robe, a ne mogu 
ni da je nabave. Pri tome su opet najviše pogođeni 
seljaci. Ne ulazim u detalje ovoga zakona koji je na 
redu da se revidira. 

Drugo jedno poglavlje o kome hoću da govorim 
to je o špiritu. Ovde imam jedan bilten internacional- 
noga institutr- za noljoprivredu u cilju u kome su 
navedeni službeni pOdatci kako je špirit u drugim dr- 
žavam:' upotrebi javni, kako on služi kao primeša ben- 
zinu. Tu ne treba da potsetim kako je Senal bio ustao 
u svoje vreme zato da se i kod nas sprovede prisilno 
mešanje špirita sa benzinom, a i to je uzakonjeno. 
U Nemačkoj mora se mešati 10% špirita sa benzinom 
n motorne svrhe; u Španiji meša se 4%, ali je tamo 
uređeno tako da se to ne mora davati u naravi, već u 
novcu: proizvođači špirita tamo dobiju od potrošača 
4% u gotovu; u Francuskoj je to drukčije uređeno, 
tamo je zakonom uređeno da se mora mešati 25—35% 
špirita u benzin, — kasnijim zakonima je regulisaho 
mešanje ha drugi način, tako da se mora primjenjivati 
1]_20%. U Mađarskoj je uređeno tako da se 207^ 
špirita mora mešati sa benzinom; u Italiji je taj odnos 
25% špirita a 75% benzina; u švedskoj takode 259»; 
u Cehoslovačkoj tako 20%, — ali se u Cehoslovačkoj 
i raži još veći proceint špirita; i to od 30—40% Špirit 
u benzin. 

Mi smo, gospodo, zakonom o mešavini špirita sa 
benzinom resili da bude obligatno 20% špirita na 80% 
benzina. Taj je zakon bio stupio na snagu 18 aprila, 
t. j. onda je sankcionisan od Njegovog Veličanstva 
Kralja, a 15 februara 1933 god. je stupio na snagu, 
pa je se održao na snazi do 22 novembra 1933 god. 
kada je medeno fakultativno mešanje. 

Gospodo, obrazloženje fakultativnog mešatija 
bilo je u tome šio ta mešavina nije valjala pa su se 
motori usled te mešavine kvarili, — i onda je rešeno 
da ta mešavina bude fakultativna. Čudo je da kod nas 
ta mešavina nije dobra, a u svim drugim državama 
ona valja. Razlog je navodno u tome što su mešavini: 
sprovodili oni kojima je biio'u interesu da ta mešavina 
ne valja, — a to su neki proizvođači benzina. Kod 
nas se nije pazilo na to da benzin za mešavinu nesiruje 
imati veću spec. težinu od 750. Kod nas su stoga šo- 
feri koji teraju automobile, štedno govorili kako me- 
šavina špirita sa benzinom ne valja i kako ona kvari 
motor. Međutim, to nije tačno. Ja sam razgovarao sa 
jednim prijateljem iz Francuske koji 20 godina upo- 
trebljava za svoj automobil benzin mešan so špiritom. 
On svake pola godine istražuje i pregleda stanje svo- 
ga motora, — i uvek je mogao samo ustanoviti da 
njegova mašina savršeno funkcioniše, bolje nego kad 
bi se upotrebljavao čist benzin. 

Gospodo,' sigurno je ovo uzrok prigovorima koji 
bi bili ispravni kad ne bi bili potpuno jasni. Za vre- 
me dok nije bilo mešanja špirita sa benzinom, u av- 
gustu i septembru godine 1932 cena je čistom benzi- 
nu na pumpama u Beogradu bila između б i 0,30 dina- 
ra; od prvog oktobra 1932 pa do početka mešanja 
t. j. do 15 februara 1933 stalno je padala cena i u fe- 
bruaru se je čist benzin prodavao po 5,50 do 5,70, 
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Ova politika snižavanja cena benzinu pred me- 
njanje, jasno je pnnidna, jer se je time lilela kod 
pi ve mešavine postići što veća razlika u ceni i sa ovom 
umetno stvorenom velikom razlikom agitirati protiv 
mešavine i ćelu krivicu povećanja cena prebaciti na 
špiritus, odnosno na mešanje. 

Prva mešavina, koja se je počela prodavati okolo 
20 februara u Beogradu, koštala je iia pumpama di- 
nara 6,30, a pre je bila snižena na 5,50 na benzin. 

Ova cena zadržala se je sve dotle, dok uvoznici 
benzina, koji uvoze gotov benzin, nisu podigli meša- 
lišta i рсс?П sami prodavati mešavinu. Odmah čim su 
uvoznici došli ne. pijacu, cena je pala na dinara 6. 

Mi imamo dve kategorije benzina, prvu koju рго- 
»zvadaju ovdašnje fabrike, koje imaju najviše intere- 
sa, da taj benzin bude plasiran u zemlji i da se ne 
meša, a druga su uveznici benzina, koji uvoze iz vana, 
i ti su spustili cenu odmah i prilagodili ovoj meš - 
vini i počeli prodavati po dinara 6. A kada su se uvoz- 
nici pokazali aktivniji, cena je postepeno padala sva- 
kim donom do moja 1933, te je od tada dok se je uki- 
nulo obligatorno mešanje, držala na visini od dinara 
5,50 do 5,60, dakle po istoj ceni, po kojoj sie proda- 
vao i čisti benzin, pre početka mešavine u februaru 
ove godine. 

Za vreme od 1-I:1932 godine do 31-УШ-1932 
god. (. j. za 8 meseci naplaćeno je na ime državne tro- 
šarine na benzin okruglo dinara 24,200.000. Za isto 
vreme 1933 godine naplaćeno je okruglo 31,600.000 
dinara, što znači, da je u ovoj 1933 godini i pored 
toga što je korizum, po priznanju svih merodavnih 
faktora pao za 30—40%, naplaćeno je trošarine ipak 
više za okruglo dinara 7,400.000. — 

Pošto trošarina na benzin, odnosno mešavinu, 
nije povećana, niti se uopšte menjala, a konzum je pao 
z:i najmanje 30%, to se ovo povećanje prihoda od dr- 
žavne trošarine ne može apsolutno ničim drugim prav- 
dati, sem time, da su neke benzinske industrije, kada 
se je počelo sa mešanjem alkohola, uvidele dn im se 
trošarina može kontrolisati sa potrošnjom alk h la 
i da su onda iz bojazni počele da plaćaju trošarinu 
na veće količine, nego li ranije. 

Da do mešanja uopšte nije došlo, prihodi od dr- 
žavne trošarine ne bi danas iznosili okolo 31,000.000 
dinara, već bi srazmerno padu konzuma izneli za ba- 
rem 30% manje od prošlogodišnjih, t. j. okolo 17 mi- 
Ikma dinara. Iz ovoga sledi, da je mešanje alkohola 
sa benzinom povećalo državne prihode na samoj tro- 
šarini, bez skupnog poreza i ostalih za preko dinara 
14,000.000.-- za osam meseci, ili okolo 22,000.000.- 
godišnje. 

Za vreme obligatornog mešanja trošeno je 56 
vagona dehitriranog Špiritusa mesečno. Od 22-Х1-1933 
god. do konca februara 1934 godine mesečno se troši 
samo 15 vagona, dakle jedva jedna četvrtina. Cena 
benzinu veštački se snizuje, tako da je razlika između 
cene benzina i mešavine, pala od dinara 1,50 na di- 
nara 0,50, ne bi li se poništila svaka mogućnost me- 
šanju špirita sa benzinom. 

Ova ista industrija koja je kod ms tako nasrtlji- 
\ a, da ima kuraži, da traži ovakve odredbe vladine, sa 
velikom reklamom propagira u državama, kojima je 
obligatorno mešanje, probitke toga meš.mja. 

Ovo sve se događa u vrijeme gde imademo pre 
mnogo havariranog kukuruza,' kolik-* to se ne može 
konstatirati, ali sigurno je 20% čitavog prihoda ha- 
varirana kukuruza. Bio je zadatak naš, da špiritusne 
fabrike  najpre havarirani' kukuruz upotrebe, i za to 

ima mogućnosti u zakonu. Ministar ima ovlašćenje 
da odredi iz koga se materijala ima proizvoditi špiri- 
tus. Kad bismo mi iskorišćavali čitav kapacitet naših 
špiritusnih fabrika, što je bilo na primer pre 4 godine, 
kad se je špiritus izvozio u velikim količinama, mi bi- 
smo trošili milion metričkih centi kukuruza, od toga 
bismo mogli 20 hiljada volova da tovimo i da time 
dođemo u mogućnost da paralizujemo ono što nam 
priprema Italija. Ona sprema nov carinski zakon, koji 
će uskoro stupiti na snagu. Dok smo mi pre plaćali 
350 lira po grlu, sada na metricu 70, 75 pa i 80 lira. 
Sa stokom slabijeg kvaliteta ta se carina ne bi mogla 
plaćati. 

Kad govorim o fabrikama špiritusa, mislim u pr- 
vom redu na male poljoprivredne fabrike, koje mi ne- 
mamo ni jedne u Srbiji, Crnoj Gori i Dalmaciji. Mi 
moramo da propagiramo i da razvijamo ovu mdu- 
striju. Mi imamo 34 poljoprivrednih fabrika. Među- 
tim mi bi trebali imati 100 zadrugarskih fabrika da 
napravimo ono što se radi u drugim državama: indu- 
strijski kontigent se snizuje a poljoprivredni podiže. 
Ali to nema veze sa mešanjem benzina i ja ću tu stvar 
sada da ostavim. 

Pitanjem industrije špirita, prema mojim infor- 
macijama, interesuje se i narodna odbrana, i ona tra- 
ži, da se ta industrija održava. Mi smo u benzinu uvoz- 
na država i kao takva zavisna od mogućnosti da li će 
u slučaju kakvog konflikta biti dovoljno materijala 
da goninto ono sve što je najteže. Sto se ne da i ne 
može maknuti velovima niti konjima izvući, kara što 
su topovi najtežeg kalibra i sve ono što opskrbljava 
vojsku na frontu. Sve to danas mora ići automobilima, 
pa zbog trga ne smemo ostati bez goriva za automo- 
bile. Nemačka je na primer za vreme rata 80% mešala 
špiritusa i mi moramo voditi pre svega računa i o to- 
me što je u najvećem državnom interesu. 

Ja neću da duljim, .la mislim da će g. Ministar da 
uvaži ove želje, koje su mu dobro poznate. Ja znam 
da on nije inicijator odredbe o fakultativnom mi- 
ješanju špirita sa benzinom, ali ja mislim da on treba 
sada da traži da se uvede obligatorno mešanje špiritusa 
sa benzinom odnosno da se stavi ponovo na snagu 
predašnji zakon. Zatim on treba da traži da se zado- 
V liji potrebi javnih radova, koja je potreba bila po- 
vod da se uvede fakultativno mešanje, da država do- 
đe do sredstva, koja su bila pleminirana sa 17 mi- 
liona dinara, da se povisi trošarina na mešanje od tri 
i po dinara na četiri i da se uvede taksa od jednoga 
dinara na beztrošarinska pogonska sredstva, jer se tu 
švindlari. 'lime bi se dobilo mesta preliminiranih 17 
miliona dinara 35 miliona dinara. 1 konačno, ako se 
drži da bi dobitci industrije špiritusa ovim merama 
postali znatno veći, nego što se može uzeti kao gra- 
đanska dobit ili ako ova industrija ne bi znala da ude 
u shvatanje da je ona samo jedno sredstvo za usavrša- 
vanje i upotpunjavanje naše cjelokupne narodne pri- 
\ lede, a da ona nije sama sebi svrha, onda da se čita- 
va trgovina špirita monopolizira. 

O «podo, ja bih imao da kažem nekoliko reči 0 
jednoj posve trećoj temi, a to je tema o monopolskim 
kaznama duvana. 

Ja bih naveo nekoliko slučajeva iz jedne banovine 
koja ne producira mnogo duvana. U Savskoj banovini 
bilo je slučajeva bespravne sadnje duvana: u 1931 go- 
dini'506.122 strukova duvana, u 1932 god. 918.70S 
strukova duvana, a u 1933 god. 2,025.000 strukova 
duvana. Od ovih 2 i pol milima strukova duvana bilo 
je 17.000 okrivljenika i 17.000 akata. 
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Uzmemo li, da je posadjeno 2 i po miliona stru- 
kova, to i)i iznosila prikraćena monopolska lakša 20 
miliona dinara, monopolska kazna, koja. je trostruka, 
60 miliona dinara, a taksa po T. br. 229 oko jedan 

'milion dinara, sveukupno SI milion dinara iznaša 
globa. Ali, pošto se ova globa ne može utjerati, pre- 
tvara se u kaznu zatvora i trebalo bi da se odleži 
1,200.000 dana, odnosno u zatvorima Savske banovi- 
ne svć>ki dan kroz čitavu godinu imah) bi ležati zbog 
monopolskih prekršaja 30138 ljudi, a ovo izdržavanje 
kazne koštalo bi dnevno 15.314 dinara ili godišnje 
5,599.100 dinara. To je apsurdno. Prema tomu Do ne 
izgleda ozbiljna stvar. Nekoji se ljudi izvlače, drugi 
se ne izvlače, nekoji odleže zatvor, nekoji opet pla- 
ćaju. Svakako stoji, da je to i u administrativnom po- 
gledu vrlo velik posao. Rešenja o monopolskim krivi- 
cama i kaznama izdaju se na osnovu zaključka kole- 
gija, kuji se sastoji od tri konceptna činovnika. Taj 
kolegium imao bi, ako bi dnevno u razmatranje uzeo 
30 Slučajeva, raditi na donošenju zaključaka za go- 
dinu 1933; u kojoj je bilo 17.000 slučajeva, neprekid- 
no kroz 566 dana, ne računajući praznike, kroz jednu 
. 3/4 godine. To je, gospodo, jedan nerazmer, i jasno 
je, da taj kolegijum to ne može sprovesti; Ne može 
se ni postići glavni princip kazne, da krivca pogodi 
čim prije po izvršenju prestupka. Dok se stvar krivice 
izvidi, donese rešenje i ovo dostavi osuđenome, pro- 
de i 2 godine, a za to vreme je krivac sve zaboravio. 
Pošto je jasno du se ovako velike kazne ne Aogu iz- 
držati, posledica od toga jest shvaćanje, da zatvor za 
te prekršaje nije difamirajući, nego da je to jedna 
nezgoda 

Ja mislim, gospodo, da je i g. Ministru poznato, 
da su ove okolnosti nepodnošljive. Ja mislim, da bi 
se veliki dio ovih kazna mogao pretvoriti u kulučenje, 
u radnje u naravi da se otsluži i onda bi se to osetilo, 
naročito ako bi taj postupak bio brz i takav da upliva 
na narod da se poboljša u svojem monopolskom 
moralu. 

Ja ne bih imao ništa drugo kazati, nego bi htio 
nadov'ezat toliko, da ću rado glasati za ovaj budžet, 
jer ga zastupa Ministar, koji u koliko je mlad u to- 
liko je i konzervativan Jedan Ministar, koji je umeo 
da kroz pet Minis'arstava prode, pa ipak zadrži istu 
liniju. 

Gospodo, ja mislim koliko nas je god ovde da 
je svaki imao svoj plan kako bi se državne finansije 
imale sređivati a gospodin Ministar t'inansija je ostao, 
pokraj sviju tih uticaja, na svojoj liniji, koju je on 
/nao teoretski i u praksi da brani i sprovodi, i stoga 
ovome Ministru koji je sa toliko konsekventnosti, koja 
će mu možda jedanput u istorijii biti nagrađena sa 
velikom zahvalnošću, znao da sprovodi ovaj budžet, 
ja ovom Ministru rado votiram i primam budžet. (Odo- 
bravanje). 

Претседнпк др. Љубомир Томашић: Пошто се 
пико више није јавио за реч, приступамо решава- 
њу. Гласаће се no партијама. Молим господина 
известиоца да прочита партију 373. 

Изисстилац Људевит Гај чита партију 373. 
Претссдипк др. Љубоммр Томашић: При.ма ni 

Сенат прочитану партију? (Прима). Објављујем да 
je партија 373 примл.епа. 

За овим je Сенат, гласајући седењем и уста- 
јањем o свакој појединој партији у смислу чл. 102 
Устава и § 67 Закочш o пословпом реду у Сенату, 
примио цео буџет расхода Раздела VIII — Мипи- 
старства    финансија,    и то од партије 374 до за- 

кључно партије 395, a такође и предлог буџета 
расхода и прихода државних привредних преду- 
зећа у ресору Министарства финансија. 

Претседник др. Љубомир Томашић: Према 
гоме, објављујем да je Сенат прнмио цео буџет 
Мипистарства  фниансн ia. 

Прелазимо na претрес Раздела XVII — Буџет- 
ски резервни кредити. Има реч г. Министар фи- 
iiancHJa. 

Министар финансија др. Милорад Ђорђевин: 
Господо, ово су буџетски кредити који се сваке го- 
дине na оспову Закона o држаеном рачуноводству, 
чл. 27, 28 и 29, уносе у државин буџет. Један први 
и највећи од њих служн за недовол>но предвиђене 
материјалне расходе, други за ситне потребе, a тре- 
ћи за ванредне потребе koje су no природи такве 
да се ne могу у буџету предвидети. Укупан изпос 
њихов je у новопредвиђеном буџету 25,000000.— 
дниара. Зато молим да се и тај раздео усвоји. 

Претседник др. Љубомир Томашић: Пошто 
више нема пријављених говорника, приступићемо 
решавању. Гласаке се no партијама. Молим госпо- 
дина известноца да чита паргије редом. 

Известилац Људевит Гај чита партију 914. 
Претседник др. Љубомир Томашић: Прима 

ли Сеиат прочитану партију? (Прима). Објаиљује.м 
да je партија 914 примл^еиа. 

За овим je Сенат, гласајући седењем и устаЈа- 
њем o свакој поједпкој партији у смислу члана 102 
Устава и § 67 Закоиа o пословиом реду у Сенату, 
примио цео буџет расхода Раздела XVIi — Буџет- 
ски резервни кредиги, и то од партије 915 до sa- 
кључио партије 916. 

Прстседппк др. Љубомнр Томаши1ј: Према 
томе, објавл>ујем да je примл.еп раздео XVII Бу- 
иетски резервни кредити. 

Прелазимо на претрес буџета државних при- 
хода. Поштосе пикопе јавл.а за реч, приступићемо 
решавању. Гласаке се по паргијама- Молим roeno- 
дина известиоца да чита редом napinje. 

Изисстилац Људевит Гај чпта партијУ I. 
Прстседппк др. Љубомир ToMauinh: Прима 

ЛИ Сенат прочитапу партоју? (Прима). Објавл>ујем 
да je партија 1 примљепа. 

За овим je Сенат, глзсајући седењем и устаЈа- 
њем o свакој појединој партијп у смислу члапа 102 
Устава и § 67 Закона o пословном реду у Сенату, 
прпмно цео предлог буџета држав«их прихода за 
1934/35 год., и то од паргије 2 до закључно пар- 
ruje 22. 

Прстседпик др. Љубомпр Томашић: Према 
томе, објављујем да je Сенат примно цео предлог 
буџета државних прихода. 

Сада прелазимо na претрес Раздела IV — бу- 
џет Мипистарства правде. Има реч господин Ми- 
ипстар правде. 

Мппистар прапде Божидар MaKCHMOBHh: Г'- 
сподо, не желећи превише да замарам вашу пажњу, 
iiomro je време прнлично поодмакло, ja hy се ста- 
рати да вам у једно.м најсумарнијем облику дам 
слику пословања и установа у подручју Министар- 
ства правде. 

Мислим да не треба да наглашавам, да су су- 
дови у изрицању правде на достојној висппи. При- 
мена закона врши се савеото н објективно- Вера у 
ii|)ap.(>.:yl)e, као што мислим да сви знате, чврста je и 
то ca пуним правом. To важи и за редовно судстпо 
u за уГфавно судство. Истана било je учнњено из- 
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иесних прпговора у погледу рада управних судова, 
што се тиче начнна решаваља сиорова око правил- 
насти општинсмих нзбора1, алн нн ти приговори, ни 
та матернја ннсу могли да доведу у питаљ« лсирав- 
ност судијског рада. Kao што знате та je материја 
таква, да код интерешваних неизбежно мора бити 
н нервозе и узиемнреностн, a с друге стране овде 
je била у питању примена једпог нооог закона, те 
je колебл.ивост праксе и њена иеједнакост тако1)е 
морала биги једна од обнчннх и неизбежних ПО- 
следица. 

Господо, што се тиче судског подмлатка, он je 
добар и има га у довол.ном броју. Чак морам иа- 
помепути и то, да je тај број у иоследње време та- 
кав да се не може потпуно ни загтослнти. За ту по- 
јаву знате вн и на другим странама, али код нашег 
Минисгарства имамо око 400 молби дниломирамих 
иравннка који чекају да се запосле. Због тога љи- 
хово запослење мора да буде решеио « на други 
начин a ne само постављањем за судијске приправ- 
пике. Ми њнх почшвемо да запослујемо већ иоодав- 
Hio и као дневиичаре н као званичнике н ja мислим 
да je и то боЛ)е и препоручљивнје, иего да на та 
места долазе не само слабо квалификовани, него и 
они који често пута, то се после TOKOM њнхова по- 
словања показало, иису баш много пожељни за ту 
службу. Ja бих молио и вас, господо, да то уважи- 
те, да то имате у виду, у колико no потреби, no 
својим личним настојањнма нли no жељи ваших и 
иаших пријатеља будете у положају да морате no 
капсад у таквнм пословима и какву молбу сервнра- 
тп нашем Мииистарству. 

Господо, и они којн се већ налазе у служби од 
тога судског подмлатка тако1)е cnopo напредују. 
Mu имамо око 300 капдидата са положеним судиј- 
ским испнтом, који су и даље у овојству суднјских 
ирииравпика- Прошло je давпо време привремсиих 
судија и брзпх унапре1)еља. Иаступа нормализова- 
ње тих односа, и као што сте свакако нмали прили- 
ке да вндите пз једног скорашњег готово једппог 
већег унапређења за читаве две послед№е годиие, 
свега je око 45 судијскнх прнправннка унапре1)ено 
у суднјско 3Baibe одједпом, и то тек тада, када je 
један велики број судија виших судооа због судске 
ре(|)орме и због прнмена повог законодавства oru- 
inao у пепзпју. 

И када сам o том пензионисању већ у речи, 
желим н с овога места да нзјавпм, да свака част при- 
пада оннма који су отишли, јер су овој дуг и суд- 
ству и својој земл>н часно одужили. Omi су и ства- 
рали м чувалн и сачувалп траднцију судске објек- 
тнвности, попели на завидну висину ауторптет су- 
да и, ако смем тако pelin, до правог култа развплп 
осећање дужности. Ja сам дужап да учнним ту напо- 
мепу иарочпто због тога, што ннкаквих другпх ра- 
злога ипје било за њихов одлазак сем тога, што je 
ступнло na снагу пово законодавство и што су жши 
формалип закопи налагалп, да се та струка малко н 
занови. 

Господо, што се тиче казпепих завода, бни И 
поред скромности својих средстава, смем peku, да- 
ју задовољавајући утпсак и но свом гаоретку и no 
СВОИ раду. Њихов je рад у главном прпмерап, и.и- 
хове су привредпе гране na внсннн, њцхова се адми- 
шктрација усавршава, контрола, пнспекцнја пз цен- 
трале такође у последње време појачава се, И разу 
ме се даје и са своје стране потребне резултате. 

Шго се тиче оргапизације судства н њенога до- 

вртаваи.а, ви знате већ и из јавности n из дискусије 
која je била у Народној скупштини да ћемо моћи 
TOKOM ове буџетске годипе да тај посао довршимо. 
Истина, кредитн потребпи за то шгсу ставл^епи у pa- 
чунски део Квшега буџета, Beli je кроз Фшшишјскл 
закоп дато овлашћење г- Миппстру фишншја да на 
захтев Мшшстра правде да потребпа средства до 
Biicmie од 5 милпона за тај циљ. Али ja мпслим да 
смем пзјавнтн да he ипак, пако то претчггавЉа (l)oi)- 
мално једну малу пепзвесност, тај посао биш и из- 
иршен. Ми heMo пматп TOKOM оие буџетске годипе 
остварепу организацију срескик судова и у Јужној 
Србији н Црној Гори где je ona још била остала 
педовршена. Тек после довршења те органнзације 
ми ћемо Mohii пово фориалко право довести у npn- 
мепу na целој терпгорпји name земл^е, које je до 
сада примењано са успехом и без потреса у опнм 
крајевпма где je већ његова/ примена до аада била 
декретована- 

Ulio се тиче закоиодавиог рада Министарства 
правде, он се такође примпче крају. Може бити да 
j'C био мало спор, (.чарочито рапијих годшна, можда 
je успораваља било у последње време тако1)е ве- 
ћих него што то допушта сама важност тога посло- 
ваља, али н скромност средстава и други услови 
учиппли су да je тнх паузирања морало да буде и 
да их je било. Алн ипак при свем том тај nocao je 
већ na измаку. Ми смо пре пеки дап поднели На- 
родном претставпиштву, подпелн смо Народпој 
скупштппи, предлог Закона o валпарничиом ио- 
сгупку n уводнп Закоп за уБођење тих нкквих npo- 
писа. 11адам се да ћемо у најкраћем року, можда 
кроз коју педељу или кроз који дап, подиети На- 
родном претставннштву на озакоњење и предлог 
Закопа трговачко-поморског. 

Остало закоподавство тако1)е се довршава и 
последња редакција комисиског предлога за пов 
/ pa^ancKii закоиик сад je у штампи и изаћи he иожда 
Beli кроз пеколико дана из штампе и упутиће се 
iinipoM целе земље na оцену, na апкету, na потребне 
примедбе из којпх he — кад буду стигле и буду 
cpeljene, — бптп израђена дефинитивна редакциј'1. 
којн he nocao, падам се, битп довршен релативно 
тако^е скоро. 

Такође je позпато, господо, да n то додам, у 
сагласпостп са учињеним пзјвама г.Претседппка 
Владе n iiacrojaii.iiMa КОЈа су у TOM погледу пока- 
зана у оба Дома Народаог претстшништва, обра- 
зована je комнспја која je требало да спреми мате- 
јал и предлог за пзраду Закопа o сузбијању злоу- 
потреба у службеној дужности. 

Uho се тнче, господо, чип.ених предлога и су- 
гестија и раније и сад и у овоие Дому и у Пародпој 
скупштшш n у јавиости за иовелирам.ем Казнепог 
закопа, повог Кривичпог поступка и осталих зако- 
иа, ja на то морам да кажем ono исто што сам, ако 
се ne варам, у прошлој буџетској дебати рекао. 
Иако веК сад пма очигледпнх ствари, види се, које 
треоа да буду повелирапе, mije ЗГОДНО да се то НО" 
iK'.inpaihe врши у оиом трепутку кад примепа тога 
закоподавства још пије докретирапа пз целој na- 
шој државној територији. 

To бп било пребрзо и можда за сам nocao и 
штетпо и непрепоручл.иво. Ако се нпак укаже по- 
треба, нарочито код Казненог закона, o чему je би- 
ло доста разговора у Финапаијском одбору Сената: 
да се н npe тога рока мора томе прпступитп, то he, 
разуме се, повелпрање извесппх одредаба ценлти 
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код каикретних случајевл, то he се морати утии- 
ni, алн поково морам да нагласим no јелиом 
најстрожијем изузегку. Мсто тако мора he се про- 
менити одредбе и то што пре делимично, разуме 
се, онда где потребе налажу, које говоре o териго- 
рнјалпој иад.тежиости среских и окружних -судова, 
a за те потребе ви већ сами зпатс- Мма извеа1их 
Diiiimma и делова општина којс су промениле ад- 
мииитратшит срсз na желе али треба'да iipoMc:ie 
и тмтлр своје судске кадлежности. Има та«вих по- 
т|)еба и 1сод појединих срезова и код поједипих 
окружмих судова, али, госпо^о, није било мог-уће, 
како се сугерирало са извесне стране ла 'се то пи- 
тање реши једпом општом одредбом, no Kojoj би 
re облигатио и аутоматски поклагила ид.мтжстра- 
тигша и 'падлежиа судска влвст и да аугоматски на- 
CTvnu та iipo'Meira свуда где се изврши промена ад- 
мчиистративне тсриторија.члс чадлежноспи. To nu- 
je било могуће рептита стога mro има разлике у 
законодавству, те би се иаиравила исиотребна ком- 
пликација, због тога CMD TO иитап.с рђшили, за овзј 
мах, на тај начин, пгго у прсдлогу ' Финаисијског 
закоиа, који иде уз таај буцет, постоји овЛашћење 
за Мииистра правде, да on својом уредбом решава 
та гаитања према укаааппј потреби. 

•Што се гине сио гране оословања   где сс Ми- 
HircraptiTU)    превде   појавл.ује  као  Мипистарсгео 
вера, ту немам ништа пово кавати. Према постојо- 
ћем систему нашег верског закоподавстаа и према 
уставмом начелу no коме су све религије    равно- 
праше, one потпуно слсболло и аутоноино, уз npo- 
тектооат државе n државну субвслцију, врше своју 
мизију. Crapaibe државпе управе да се постављенч 
приицкп o верској равпоправпосги и верској толе- 
рапциЈн врши дссловмо спада у њепу   прву   дуж- 
ност и прсма држлви и према народу, и да и то до- 
дам, и према пародпом јелипству; једпојезичпа, ка- 
ко je једаи од г. претовортка тзао, бра-ћа, ја'бих 
хтео да додзм и једнокрћиа браЛа, морају бити у 
о®оме погледу   једнакоправна и пред   законом и 
ппсд    својш парпдиом  државом.    (Одобравап.с) 
Што се тиче рдагупског дела бупета,   господо,    ja 
М1ислим да ту немам нарочугпо urra д.а вам кажем. 
Ви знате свн из раннјих буметских расправа, a и 
сада ч:; ( ;;L', да je буиет n овога rivra маи.и пего je 
био прошле годпне, иако je претопео осетоо с\га- 
њење и v прошлој n претпрошлој буџетској годп- 
mr. AKO будемо стпгли да према Њ€му   подмирнмо 
ваше потребс, то he битп, ia мислим, и ваше и nauiC' 
задаволЈСтво и због тога ja вас   молим да глзсате 
за буџет Мппистарства пра1вде онако како je пред- 
ложен. (Бурпо одобравап>е)- 

Прстссдипк др. Љубомир Томашић: Реч  има 
сепатор г. др. Јосип Шиловић. 

Dr. Josip šilović: Gospodo senatori, moram da 
srdačno zahvalim g. Ministru pravde na njegovoj iz- 
javi ,da diplomirani pravnici budu namješteni kod su- 
dova i krp zvaničjnici i kao dnevničari, jer je to u in- 
teresu njihovom i u interesu je jugoslovenskiog pra- 
vosuđa. (Glasovi: Tak) je!). Svaki mlad čovek mora 
da pode od početka i samo će se onda potpuno u- 
živjetii u pravosuđe, ako počne da radi kao zvaničnik, 
kaj dnevničar u svima granama pravosuđa, a onda 
neka ide lagano do vrhunca. Samo onda će postati pra- 
vi sudija kad bude poznavao ne samo teorijski zako- 
ne, nego i njihovu uporabu u praksi. 

Isto tako hvalim gospodinu Ministru pravde i na 
njegovoj izjavi da će za/ koju nedei ju podneti Narod- 

nom predstavništvu zakon 0 trgovačkom pomorskom 
pravu. ТјО je, gospodo senatori, jedna od naših naj- 
prečih potreba, pa vas upozoravam na to, da u Ju- 
goslaviji danas još vrijedi Napoleonov zakon! Za o- 
vaj se naš novi zakon interesuje ne samo Jugosla- 
vija nego i sve pomorske države. Pa kako mi izgle- 
damo danas pred svjetom kad za trgovačko pomorsko 
pravo u Jugoslaviji'još i danas nakon 15 godina na- 
še države, vrijedi Napoleonov zakon!? 

Ovom prilikom umolio bih gospodina. Ministra 
inostranih poslova, da u svakom našem konsulatu u 
svetskim lukama postavi za; konsula stručnjaka za po- 
mcisko pravo, a ako je to nemoguće, onda neko mu 
prideli stručnjaka za pomorsko pravo. Jer kako iz- 
gledam:; preci svetom ako u velikim svetskim luka- 
ma, gde svakog časa — kako ste čuli to od g. senatora 
Momčila Ivkovića — dolazi 5-6 naših lađa u te strane 
luke, pa se dogodi havarija ili druga koja nesreća, 
ako pri tom naš konsul o pitanjima pomorstva nema 
ni pojma! Zato je preko potrebno u svim tim lukama, 
ako već konsul nije stručnjak pomorski, da mu kao 
pomorski stručnjak bude dodeljen jedan činovnik, jer 
samo stručnjak može u praksi da provede ispravno 
zakonske propise koji se tiču pomorskog prava. 

Čitav naš narod čeka isto tako da što prije bude u- 
zakonjena zakonska osnova protiv korupcije. Komisi- 
ja, imenovona po g. Ministru pravde, kojoj sam i ja 

■ član, svršila je svoj posao i predala je tu zakonsku 
osnovu gospodinu Ministru pravde, pa ga za to mo- 
lim da je što prije podnese Narodnom pretstavništvu 
na riješenje. 

Gospodo senatori, ovom prilikom moram da vam 
kažem, sa ovoga mesta, onu narodnu rečenicu: »Ne 
boji se rda Boga nego batine«. S\ i zakoni ne vrede 
ništa, ako se oni ne budu strogo sprovodili u život. Svi 
ini ne vrede ništa, ako onaj koji se ogreši 0 zakon, 
ne bude osetio na sebi svu težinu zakona. Budu li naši 
sudovi sudili za krade i utaje od 100.000 dinara na ne- 
koliko meseci zatvora, mi nećemo suzbiti krade i uta- 
je, jer lakše zarade nema nego zločinom steći tako 
veliku sumu pa za to otsediti nekoliko meseci u za- 
tvoiu. Ja držim, gospodo, da je tu potrebno da se da 
jedan uput državnim tužioštvima u celoj zemlji, da 
krivični zakon treba da se primenjuje i sprovodi s;> 
najvećem sln.gošću, pa ako to bude onda ćete videti 
kako će to delovati blagotvorno na ceo naš narod. 

GjOspo.dPi prelazim na jednu od na jbolnijih tačaka 
našeg društvenog života, — prelazim mi zapuštenu, za- 
nemarenu i pokvarenu decu, zapuštenu, zanemarenu i 
pokvarenu mladost. Vi čitate svaki dan u beogradskim, 
zagrebačkim, ljubljanskim i drugim novinama, kako 
devojčice i dečaci od 10, 11, 12, 13 i 14 godina ne 
samo prosjače, ne samo kr-uiu, nego provaljuju. Ovih 
dana dogodilo se u Zagrebu da su dva dečaka, u toku 
jedne noći, napravili šest prpval« u glavnim ulicama 
grada. Dogodio se i drugi slučaj da su devojčice i 
dečaci pokrali filml Pa ja pitam, gospodo, kuda će 
ova deca sad? U ovome je sva tragedija naša, da mi 
do danas na to nismo mislili. Kuda će ta deca? U za- 
tvor? Pa u zatvoru su oni sa odraslim krivcima. Pomi- 
slite samo, kakva je to škola za ovu decu, koju je 
ulica naterala da se ogreši o krivični zakon. Mi u ce- 
loj Jugoslaviji ni U Zagrebu ni ovde u Beogradu, niti 
ina gde na drugom mestu, nemamo posebnih prosto- 
rija u koje bi se ova deca, što ih policija pobere na 
ulici, smestila. Ta se deca teraju u policijske zatvore, 
jer se drugde nemaju gde smestiti i tu se ta deca 
kvare i upropašćuju. 
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Gospodo, ja držim da je upravo tragično pomi- 
sliti šta će iz te naše dece biti. 1 ako se na to ne bu- 
de mislilo, onda ne treba da se čudimo ako iz dona 
u dan budemo imali sve više provalnika i razbojnika. 
Kad se dete u mladim ^odinanui pokvari i nauči da 
vrši krivična dela, onda mu to ostaje zanat i zanima- 
nje i posle, pa ćemo na toj način imati sve više raz- 
bojnika. Pa ako i država i banovina i gradovi ne bu- 
du uložili sve sile da spašavamo ovu decu i od njih 
stvaramo čestite građane, mi ćemo imati sve više raz- 
bojnika. 

Ja molim gospodina Ministra pravde da u svim 
većim gradovima, gde ima sud za maloletnike, podej- 
Stvuje da se nadu i prostorije u kojima će biti sme- 
šteni ti maloletnici koje uhvati policij;1. 

U te prostorije treba da se smeste napose muš- 
ka i napose ženska deca, i onda da se što pre otpreme 
U onaj zavod, u koji spadaju, jer inače mi ćemo za 
kojih desetak godina videti teške posledice ovog na- 
šeg današnjeg nemara. 

Još samo hteo bih, gospodo, na jednu stvar da 
vas upozorim, koja je po mome mišljenju vanredno 
važna. Vi ste videli i čuli, sa svih strana, kako nam se 
ruše nasipi, kako nam provaljuje voda i uništava ne 
samo livade, nego i bezbroj kilometara oranica, i ka 
ko gnjili i uništava se i pšenica i ječam i zob i l. d 
i narod ostaje bez krova, i ostaće bez hrane. A vidite 
po n/.šim gradovima kako vrve besposleni prosjaci i 
.skitnice i mole i traže: »Gladan sam, dajte mi parče 
hleba!« Dajete li mu hleba u stanu, baca ga u avliju, 
jer on nije tražio hleba, on je tražio para da može 
da se napije. Ovih su puni ne samo naši gradovi, nego 
i sela. 

Gospodo, krivični zakon kazni prosjačenje i daje 
prava sudiji da osudi prosjaka i skitnicu na prinudan 

rad. šta je prirodnije, gospodo, kad ovde imamo hi- 
ljadu radnika, koji mogu i još kako da rade, a onamo 
nam propada seljak, jer ga uništava voda, nego da na- 
ši državni sudovi osude ove skitnice i prosjake na pri- 
nudan rad i da ih država uposli na ovim našim rado- 
vima, koji su na sve strane preko potrebni. 

Kolega g dr, Majstrović kazao je, da imamo na 
sve strane toliko vode, koju bi valjalo urediti i napra- 
viti plodonosne zemlje, a sve će Vam tio urediti ovi 
današnji prosjaci i skitnice, koji odoše sa sela samo 
zato, da uzmognu u gradu od milosrđa čestitih ljudi, 
živeta bez posla. 

To sam imao, gospoda, da istaknem, i završavam 
' time, da ću glasati za proračun. (Burno odobrava- 
nje), 

Pretsedhik Dr. LJubomir Tomašić: Jer se nije ni- 
Џ > više piijcvio za reč, to prelazimo na glasanje. Gla- 
s će se |. ■ partijama. Molim g. izvestioca da čita par- 
tiju po partiju. 

Izvcstilac Ljudevit Gaj čita partiju 62. 
Pretseđnik Or Ljuboniir Tomašić: Ko je za to 

da se partija 62 primi, neka izvoli sedeti, a ko je pro- 
tiv, neka izvoli ustati, (Većina sedi). Većina je sedela, 
prema tome oglašujem da je partija 62 primljena. 

Za ovim je. Senat, glasajući sedenjem i ustajanjem 
d svakoj pojedinoj partiji u smislu Cl. 102 Ustava u š; 

67 Zakona o poslovnom redu u Senatu, primio ceo 
budžet rashoda Razdela IV — Ministarstva pravde, i 
to od partije 63 do zaključno partije 190, 

?ret$edwk Пг. Ljuboniir Tomašić: Prema tiome 
objavljujem da je Senat primio ceo budžet Ministar- 
stva pravde. 

Gospodo senatori, prekidam današnju sednicu i 
nastavićemo je posle podne u četiri sata. 

Sednica je prekinuta u 13 časova. 
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НАСТАВАК СЕДНИЦЕ У 16,05 ЧАСОВА 

Потпретседиик др. Урош Круљ: Иаставл.амо 
данашњу оедницу. Ha дневном je реду претрес у 
noJL'/uiHocTiiMa предлога буцета Министарства про- 
свете. Има реч г. Министар просвете. 

Мпипстар просвсте др. Илија Шуменковић: Го- 
сподо сепаторн, ja зиам да he и овде у Сенату, кзо 
mro je било у Скупштики, битн изражена жаљења 
iiiTo je буџет Мшшстарства просвете овако велики 
или, ооље речеио, овако мали. Господо, ja сам уве- 
l'i-ii да je то жаљење у самој ствари израз бриге и 
старан.а наших меродавиих фактора за просвету, 
La.Mo не бих желео, господо, да се у томе правцу 
употребн je/ura сувише песнмнстнчка) нота. 

Ако je тепдеица мздерних држава да пруже 
штр већем 6pojy овојих rpaljana што више просве- 
ћеноста и знања, о}1да се за нашу државу може pe- 
hu да je ona у TOiMe правцу чинила n чиии све што 
je могла и све што може, a ia додајем: често iivra 
ii umile иего што je нзгледато да у даком момеиту 
може да учнни. И, г^сподо, за то тврђеизе имамо 
прнмера у овом садашжам бумету. 

Ви знате да су ови буџети рађени под тешмим 
притиском екомомске кризе. Ви знаке да су издат- 

ци на сви.ча пољима државие актнвности редуци- 
раин и да су готово сви буџети дошли пред вас 
смањени. Буџет Министарства просвете не само да 
иије дошао пред вас смањен, иеК je дошао пове- 
ћаи са око 6,600.000.— дишра. Цнфра мала али (jia- 
кат који je no мом мишл.ењу значајан. 

Другн пример. Ви знате да je Влада са Иарод- 
пом скуиштином сматрала да можда и досадање у- 
чињене уштеде нису довољне, да he можда бнти 
потребио вршити н Behe уштеде. И зато je у Фииап- 
сијски закон ушло овлаш^ење за Краљевску вла- 
ду да може дубоким зарезима у администрацији из- 
вршити мпоге уштеде парочито иа перорналним из- 
датци-ма. И ту, господо, опет се чиии један изузстак. 
За кога? За Мнпистарство просвете. 

Господо, ja hy вам цитирагги амшдман односло 
параграф Финаисијског закона у коме je то овлаш« 
ћење и парочиго комеитаре које je томе параграфу 
дао Фииансијски одбор Народие скупштине. 
Тачка 3 § 64 Финансијског закоиа гласн: »/I,a он се 

постигле буџетске уштеде, уштеде na личним расхо- 
дима и тиме створила могућност да се упосле свр- 
шеии ученицн факултета и стручних ткола, Мтт- 
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старски сапет hc утврдити усчопе дал>ег останка у 
држапиој или самоуправној служби службеница 
чији су мужеви тако1)е упослепи у државној, само- 
упрапиој и.ги приватиој служби или иначе имају 
довол>но прихода за одржавање породице као и у- 
слове упослења у случајевима, кпд сс numc лица 
једпе породпцс налазс у државној И самоупрлпиој 
служби- C тим у вези, pemenieM Министра финан- 
сија може сс повећавати број лица преко броја одо- 
брсног у буџетима свих раздела. Исто тако, pemc- 
FfaeM Мииистра (|)Hiraiicnja могу се за onaj циљ по- 
реКабати путем пирмана одповарајући тсрелити одо- 
бреии за личне расходе«, a Фиигтсијски одбор у 
својем извештају упућеком Народној скупштшт 
додаје још ono: »Смашивање броја особл>а, мо- 
гућно je, али je noćne јасно, ла има ресора где iie 
сс број службепнка iioneharn. Такап je случај са Ми- 
иистарсшом проспете. Оснрвна настава еминентна 
je функција државе, a бзш у том погледу длиашнЈе 
стање ии.је ни мало задовбљавајуКе. У нашим осиов- 
мим школлма има око 1200 одељен»а. која пемлју 
спога учитеља Одел>ења cv празна, има читапих 
општниа, која су остала без снога учител.а. и ако 
cv извесне од њих својнм срсдствима a не држав- 
иим. подигле школске згоаде. Сада имају зграде, a 
немају учитеља. Тако стање забрињава и њему се 
мора »аћи излаз. Ha лоугој 'страки у Минисгарству 
просветс лежп око 1700 молби свртепих канди- 
дата учитељоке • школе, ко.ји чека!у на cnoja наме- 
штси.а. Опи млади л.уди ттестрплЈИво чекају да тсре- 
nv v села те ла сс посвете познву, за који cv се 
спремили- Ова нова постапл.ен.а повећаћс број 
особл>а v томс pecopv«. 

Господо, кала гам ja могао у ово доба тешке 
Kon.vKTvpe наћи овај пример жртава и папорл за 
проспету, ja мислим, да би ми оигуоно лакше бнло 
паћи тлкап поимо.п из доба гфоспепнтота. Ja то ис- 
ћу ралити, icp мислим ;r; ie довољно ла кажем, да 
ie н овако Гака и иесавлалива тежња. за просвећива- 
|(,ем, да су ч овако тегаки и велики напори за про- 
спотом v трилида.ји нзшега плподл. И кад кахсвм v 
традитпи irauiera изрода, мнслим на п.егова сва 
•nm цела. Ja мисли\Г ;ia смо и v опом буиету. v ко- 
лико ie то било могуће. остали v onoi тоадицији. 

Госполо, кад je то тгко, оила ja мислим, ла je 
и iiieocironano и бесциљно поставл>ати проблем 
,.х<шеопоодук1шје> интелектуалаца", наро^ито ако 
се под том формулом мисли на хиперЈпродукцију 
ппосве^еинх. na хипсрпролукциЈ\' ичтелектуалаца. 
Jal мкслим. да je ircociiopaiin v овом момснту да се 
и v кашо.ј зомт-и та! проблем поставлл. 

Али пко ie дужност молепне дпжавс лл ппужн 
IHTO вито знања и посАжећеиости што већем 6pojv 
сцлјих гпађача, дужност ie такође те дожаве, да 
обпати иарочито пажњу ча питаи.е: i<oiv и какву 
просвећсост да пружи, коме и каквпл! делу спо1их 
грвђана. И. господо, у том ппавцу мпгло би се кори- 
cifo лискутовати- Ja ire мнслим да viioM дубље у ту 
Л№скуси1у али бих само мо^ио зп лот-писи.с, ла иа- 
бацим иекотико иле1'а. Факат ie, гпсполо, ла je теаша 
земља ппетежно агпг-она золгл>а и несумњиво ie, го- 
птоло, ла дожава ппи стваоању својих ппосветних 
установа треба и мооа да води рачупа на првом ме- 
сту o овоме Факту. Фзкат ie, госполо, да cv извесни 
кча1?ш1 нптпе земл)е, jiai кажем cpeimo, успели ла се 
i; i мттч1п'?лизипа1'у ло извеснпг степеиа. Господо. 
"HM сгтровоћењу cnoic проспеттгс полнтикс лржава 

o томе (јјакту у тим крајеаима треба и мора да вода 
рачуна. Ja ми-?лим, да je факат да' известан број 
женске децс похађа средп.е школе н гнмназије ne 
толико са намерш да одатле аутомапгски одлази на 
внсоке школо/и универзитете, него да на тим сред- 
њим школама добије заокругљено, заоблЈено зна- 
'be, потребно једној мол^рној жени и домаћипи. И 
ако ми ипак нмамо случајева да та деца са тих IIIKO- 
ла miaiK одлазе na универзитете, то можда долазн 
отуда, што тг гммназнје imcv тако направл>€не да 
дају то потрсбпп знап.с то! дени. Ja мислим да ј€ 

" тачно и то, ла бн изввстан број мушке деце задово- 
љио се једним заокрутл.еинм знањем средн.е IHKO- 
ле, када би у крају, у коие се она школују, било иа 
расположсил- такпнх школа. Нећу да улазим у пнта- 
и.е оста.тнх стручннх тнкола, запатлијских, трго- 
вачмих и т. д. Мнслнм да je ono матернјал за |едну, 
да употребнм реч која се тако оада употребл>апа, 
планску просветну полнгнку. Ja знам да се на п.ој 
и до сала ралило и немам претеизнја да уносим ни- 
чега новог у дискуснју, али се даиас тај проблем 
због опакпе оадашњице иама акут.чо поставља. 

Јер. господо, ако се код нас ne постапл.а са 
разлогом ннтпи.с хипсрнродукпнјс ннтелектуалаца, 
ггостављеи je пред Министра, пред Владу, пред вла- 
сти, просвепта проблсм незапослених днпломира- 
них. Ja сам, госнодо. o томе проблему говорио у 
Скупштннн, ne мислшм да понавл.ам своја шлага- 
Н»а, али бих хтео само овде пред Сепат да изнесем 
оно IHTO сматрам као закључак размишл>ап>а o тој 
стварн, a то je ово: томе проблему, господо, треба 
да сс нриступи са идбјом да се он не може реншти 
од Једанпут него у етапама, и да се ne може ре- 
шити једпом мером, која иам се чнии најбоља, што 
нам ie прва пала na памст, нгго једпим ннзом мера. 

Госполо, и у генераиној днскуснјн у Сепату и 
у Скуннп-ини наглашаван je зпачај соцнјалне и na- 
ционалне функциј€ школе. Ja мислнм na се ми, го- 
сподо, сви v том слажемо да у ono лоба моралне и 
духовне норсмећености, у доба када се можемо за- 
пнтатн, н са разлогом, да ли Je економска криза уз- 
рок иоралне, или морллна узрок екопомске криве, 
да у ono доба госноло, школа пма да буде na пр- 
вом иесту онај <.haxrop који ће стпарати доброг чо- 
века, лоброг граћанина н доброг паггриоту. СГла- 
оови: Тако je). Ja кад кажем школа, ja мислнм ка 
све школе 6д основне до најптннх, до универзи- 
тета. У осталом господо, н нозитнвио законодчп- 
стпо ставило je ту (bviiKnniv у залатак школи. 

Господо, панионатна функција нтколе nnie, но 
мом митљењу, ннкакпо нмпозирап.е нечег страпог. 
Нациокаотна функција школе je изграђиппн.е и ули- 
Baibe у душу омлплнне one етннчке нстипе, која je 
нзражепа у југословеиско! мисли п која je, ломећн 
све прснпеке, довела до Крал.евине Југославије, до 
једне дожаве и једног народа. СОлобравапЈе'). 

/li би школа олговарала овом задатку, потреб- 
но je да oira буде |едан ипструменат адаптнран сво- 
ме циљу. И ту 'ce na пппом месту поставл>а питаи.е 
\!М!(1)икапн1'е проспете, унифнкаппје проспетпог 
оада, уни(ћикацн1е закоподавства'и паставпог пла- 
на и, v даљој лшшш, унификаци.је спих другах нн- 
стру^рнати гтотоебних зз пад v проспетн. 

Господо, ja зиам да he бнти крнтнчлра којн hc 
f-e na овом Tcncnv показати песимнсте, посматпају- 
ћи салан.у стпарпу снтуацију и размигнл.ајућн o 
оном што треба да буде учиљено и mro може да бу- 



СТЕНОГРАФСКЕ БЕЛЕШКБ Ili.. 

Де учињеио< Ja бих гу господу критнчаре замолно, 
да се чув^ју од претераносги, a иајлакше lie се од 
тога сачукати, ако баце поглед у прОШЛОСТ и ииде 
како je било a како je сада. Иека се сете, да су прс 
15 година постојале засебнс покрајиискс управе, 
које су на просвета радиле у пуној својој аутоно- 
мији, може се рећи^ независио од Мииистарства 
иртевете. Пека сс ceic да, иако су 1921 поднне уки- 
нуте покрајинске управе, да су оне оставиле дубо- 
ких трагова у специјалпим отсецима у Министар- 
стну просвете за сваку иоједину покрајииу, где та- 
ко1)е mije било координирањз у послу; нека се сете 
да je тек 1927 годиие створен јсдаи општи HacraBtfH 
програм за свс основне школе у зем.Ђи. 

1929 године добили смо уткјшцирано закоио- 
давство; ми од тада имамо једаи закон за осиовие 
школе, за средње школе и за универзитетс и од 
тада имамо Једаи иастаени програм, и од тада Мн- 
нистарство просвете даје пуи имиулс за све mio je 
иалшо у прооветиом раду целе земље. Да ли je ови 
довољнк) ii треба ли овде стати? Није, него се мора 
иродужпти ii стварпо се иродужује у том   правцу. 

Господо, у ОСНОвНОЈ иасгаин изра^си je јсдаи 
иов настании програм. Потребно je још израдити 
упуство за tiipoBot>eibe тог наставног програма. Ja 
oiM, дошавши у Мшшстарлии просвете, затекао је- 
даи пројект, алн иа1лазнм да се ои мора још прера- 
диги. У срсдн.ој иастани такође се ради упуство за 
изво1)ење настаие у средњн.м школама. 11a ушшерзи- 
тетима постоји општи закон o упиверзнтетима и on- 
шта уредба o уннверзитетима. Иотребио je још до- 
нети факултетске уредбе које још нису израђене. 
Поред тога има још један nocaio, на коме се дуже 
вреиена ради досга интевзизж), али који још није 
дао свој пуин резулгат- 'Го je рад иа унификацнји 
герминологије и номенклат}фе1 за потребе проове- 
ге. llocao je делимичиа свршен иотпуио a делимич- 
ио пред са.мим свршетком. Извссие књиге су шта.м- 
паие у Држацној шгалшаријн, a један део још mije 
завршеи. Ja мислим да je дужност Мииистарсгва 
ирасвете, ма ко био Минисгар, да у овом правцу 
иожурн овај рад. Можсми међутим видети да ли би 
се морало чекапи на сиршетак номенклатуре и тер- 
минолопије, или би се могло пристЈошти изради 
уџбеиика na осповп оиог што je већ до сада ура- 
ђено, a греба знатн да постоје изра^еие кшиге o 
терминодогији за ки.ижсииост, историју српског 
народа, Г1)аматнку и још пеке су у штампи. 

Ja бих хтео јошгсаио да ироко.ментаришем na 
иавјмиегку једну цнфру из буџета Миинстарстиа 
просвете. To je ona која се иојавл.ује у рекапнтула- 
цији на 200 страни, на крају, то je глава 55: умет- 
иички заводи. Ту имамо, господо, повећам.е за иду- 
hy годииу пре.ма овогоднши.ем буџету од 77.882 
динара. Додајем да су у Финаисијском закоиу no- 
већвни ириходц иародиих позрришта путе.м, тако- 
званог, казалишиог дшјара који се наплаћује од 
улазпица у биоскопе. 

Приликом дискусије у Скуиштнни било je из- 
весннх, малобројиих комеитара, из којих би се мо- 
гло ii3iu4iii да се ооо noeehaibe на уметничке за- 
воде, позоришта, na уметиост, у садашшИм тсмпким 
МОМентима ие би требало да допусти. Ja СС, ГОСПО- 
до, са тим гледашггем не бих сложио. Господо, у 
ово доба грубога материјалиама помагати уметиост' 
погстнцатп уметничку активност, ИСШцати пред 
очн и душу омладние уметничка дела — чини ми С€ 
да то има велнког социјалиог и моралиог   значаја- 

(Одобраваше). Ja, госиодо, молим за изнип.еи.е у- 
мстиике којн су чисти уметници и који уметност 
посматрају без везе са ичим што je практично у 
жпвоту, — да једпом политичком човеку опросте 
ово утилитаристичко гледаље. Лли ja мислим, го- 
сподо, да je ово o чему сам мало upe говорио, ово 
потстицаи.е умегпмчке активносш, ono изношење 
дела високе вредности и духовног живота човечјег, 
да ono има значај једне социјалие тераатје, значај 
једнрга лечења моралне кризе; Ja мислим наро 
чито да he то лепо схватити иаш иарод који je, 
посподр, у најтежим периодима соога жипога, кад 
Jinje имао na расположењу за очуваље свога једин- 
ства и за унапређење своје будућностн никаквих 
маиријалних средстава, нашао 'замену за све то у 
једном уметнпчком делу, у поезији, у својој иарод- 
rioj поезији. 

Ja се надам, посподо, да сам вам у глашиш ли- 
иијама ИЗЛОЖИО и ono mio je осиоиио у овом буис- 
ту и "ono што je глнвно у раду Министарства npb- 
usere, н верујем да he то господи сенаторима no- 
Mohn да ca mune иозианаи.а и правичиости ироцепе 
и приме .maj буџет. (Узвицн: Живео! — Аплауз). 

Потпретседник др. Урош Круљ. Има реч г 
Светозар Томић. 

Светозар TOMHII: Све иас je об1)адовао факт 
да je буџет Мниистарства за ид.ућу буџетску годи- 
ну Belui за иеких 7,365.000 дишра no данашњи. Да- 
клеувременунајвећештедње и компресије целокуп- 
HOI- буџета Крал.евска влада нашла je за сходно и 
корпсно да буџет Министарсгиа просвете, према са- 
дашњем, ne смањује пего да га за неколико милио- 
na noiielia. Хвала joj на томе, a специјално neKa je 
хвала г- Министру просвете којц je предложио и г. 
Министру финакоија који je raj предлог Министра 
просвете прих»аггио и у буџет унео. Из тих разлога 
изјављујем да hy гласагги за onaj буџет и у iioje;yi- 
постнма. 

Из речи r. Министра прошете чуло сс како je 
буџет стваран и какве су намере посподина Мини- 
Стра и уопште Мипистзрства за будући рад у Миии- 
старству. Збогтога ja o буџету самом нећу ии грво- 
рити, no hy гоиоритп само o чисто школским ства- 
рима, (j школама које су под Министарством про- 
свете. 

Врло честосе чује, господо сенатори, у на- 
роду, како у чаршији тако и na селу: много има- 
мо школа, зашто he иам овоЈмке шмоле? He мо- 
же.мо да запосли.мо и да дамо хлеба mi овима којп 
су их ueh свршили! Чуло се и еа one трибине, \13 
уста позваних, да има у земл.и близу 7.000 свр- 
тених 1,ака средњих и cpe;i,ibHx стручмнх школа 
u факултетЛија, који чекају na запослење, првен- 
ствено, у државној служби. Ko ие познаје наше 
просветне прилике и name чиновништво, какр др- 
жавпо тако и самоуправпо, слободпо би могао 
рећи: na оии тто кажу да имамо много школа, 
имају праио. Међутим, господо, mije тако. Ми ne 
само mro пемамо мпого ткола, no имамо ма io 
ткола n TO имамо нарочито мало основних школа 
— народних школа — и средњих стручних a наро- 
чито пол>опривредних школа. Mn имамо око 24.(ino 
учитеља и од тога броја; ми имамо у Врбаској ба- 
новини: једпог учитеља na 2.000 становника, у 
Дрипској, Мораоској и Вардарској бановини јед- 
иог учитеља na 1000 становника, у Приморској јед- 
nor учител.а na 800 становника, у Зетској na 700, 
у Дунавској na 600 стаповпика итд. Једипо mro 
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Дравска бапопнна у томе погледу сто.ји приличио 
добро, јер она нма једиог учитеља na 350 душа — 
a то je, господо, ne само много ino врло мало. Ми 
имамо, господо, 179 средњих школа и средњих 
стручннх школа, гимназија имамо 148 аучителЈСкнх 
школа 31 и има још 21 приватиа средња и сред- 
iba струта школа-. Ha пидручју Веограда мамо 12 
средњих школа na 300.000 стаповнпка, што зиачи 
једпа школа на 25.000 стапоииика; у Дравској бало- 
вини једну cpe;j,iby школу имамо на око 80.000 ста- 
новника; у Приморској баиоииии једну средњу шко- 
лу na 100.000 cranoBniiKai; у Врбаској баповнпи једпу 
тколу na 200.000 душа итд. Једппо Савска бапо- 
imna има na 60.000 душа једну средшу школу. 

Једино с правом се може рећи да имамо много 
факултета na ушпверзитетнма: Два медицппска фа- 
култета потпупа, једаи у Београду a другп у За- 
гребу, и пола факултета медицииског у Љубљани 
—■ мпого je за нашу земл>У- Тако исто много je и 
три техппчка факултета и два теолошка католи- 
чка факултета. To бн требало свести na lio једап 
факултет, a новац, који се до сада трошио ma те 
сувишпе факултете требало би угштребнтн na ос- 
повпу и средњу стручпу паставу. 

Господо сенатори, осим Мнпистарства npo- 
свете имају cuoje школе и Мипистарстио тргови- 
не и ипдустрије, Мишистарство пољопривреде, за- 
тим Мипистарстно војске и морпарпце, a неке И 
Мнппстарстио caoupahaja. 

Мипистаства трговине n индустрије n пољо- 
прнвреде имају доста својих школа, нарочито Ми- 
нистарство трговине и ипдустрије. По моме нахо- 
ђењу, све оие школе треба да имају извеспу те- 
спу везу и једпообразпу наставу у свему осим чи- 
ero стручпих предмета. Нарочито, та једпообраз- 
iiocT треба да се огледа у извођешу паставе у на- 
ционалним предметима: пародном јсзику, у парод- 
ној псторији и у географији name отаџбине. Tora, 
господо, дапас пема у потпуности у тим школама. 
Минисгарство грговине.и нпдустријс има потпупо 
одвојепе све ипстапције за своје школе; има чи- 
таво одсљеизе за стручпу наставу. Барем. да je 
остало у погледу прегледа уџбеника и наставних 
програма под Главним просветним саветом — све 
би се остало могло и опростити. Али овако, са 
гледишта чисто кадионалиог васпитаи.а пашег под- 
млатка, то није добро. УнифИцирање наставе из 
националних предмета мора се спровести кроз све 
државне школе na и кроз чнсто стручпе. 

Е сад, господо сенатори, да пређем m поје- 
дине врсте школа које стоје иод Мишнстарством 
просвете. 

Kao што већ рекох ми имамо три универзи- 
тета са неких 22—23 факултета. Ja сам за потпупу 
аутопомију универзитета, али за аутопомију из- 
лагања/ научпих истипа и научних проблема, a ne 
да се часови ne држе и да се цепкају поједипе ка- 
тедре na три до четири na и више посебпих ка- 
тедра. Ово цепкање катедра учипило je да ми да- 
нас, према броју стаповшика, имамо више редовних 
професора no и једпа држава у Европн. Ми имамо 
279 редовпих професора У Београду са Скопљем 
и Суботицом има их 101, у Загребу 126, са висо- 
ком комеЈ^цијалном школом, a у Љубљани 52 са 
97 ванр. професора na свима факултетима. To je, 
господо, много. Crorai сам за увођење нумеруса 
клаузуса при поставлзању редовпих професора на 

nauiiiM универзнтетима и за систематпзацију броја 
катедра. 

Ми, господо сепатори, нмамо 179 средп>пх n 
средњих стручпих школа под Мнппстарством про- 
свете. Иаше су гпмпазије, како класичпе тако и 
реалпе, добре. Наш je паставпи плап n nanin cv 
програми за предмете добро склопљени и савре- 
мени. Али два су узрока који спречавају да паше 
гимпазпје дају one резултате, које ми од њих о- 
чекујемо a то су: оскудица у школским зградама 
и слаба педагошко-методичка спрема паших мла- 
днх супленагга. 

Због оскудице у школским зградама код нас 
се зацарила полудпевпа пастава, која младеж убпја 
физички и ne даје никакво морално васпитање. 
За четпри времепска часа: од 8—12 или од 2—6 
треба извести пет радипх часова у средњој школи 
сд no 45 мипута, a то je, господо, апсолутио пемо- 
гуће, TeniKo je и нама старијим људима седети no 
четири часа, и то у оваквој дворапи, a замислите 
како je младићима од 11—18 годипа, у којима жп- 
вот буја, кад морају да седе пст радппх часова са 
10—15 минути одмора у тесним учиоиицама, у KO- 
јима има 50 na и 60 учепика, н join тешњим клу- 
пама. Прва два радна часа ученици су и способпи 
за рад и каппрају што им наставпик П1)едаје, за 
ipelin час су упола способпи, алн четврти и петн 
час су потпупо изгубл>епи, јер деца, услед заморе- 
ности ц one р1)аве атмосфере у учпоппцама, no- 
стају потпупо апемичпа и штдиферентна према све- 
му na и према паставпичком предавап>у. Стога je 
апсолутно потребпо да држава што пре подигне 
довол.но државних зграда за гимпазпје и да Ми- 
пистарство просвете укиие полудпевпу наставу. 

Иедостатак педагошко-методске спреме паших 
младих наставника oceha се за дужи низ годипа 
у ПјИховом раду. On мора у гимпазији или учител>- 
ској школн, под руководством директора и стари- 
јпх професора, \ чпти педагошко orixol)eibe према 
ученицима и методику свога предмета — дакле 
мора у шмназији учити ono mro je требао да na- 
учи na уииверзитету и са чиие je требао доћи у 
гимпазнју na nocao. Зато сам мишљења да сви 
студенти који се спремају за с|)едњешколске na- 
ставнике морају join na уппверзитету, било у се- 
мипарпма бпло у засебпим курсевима, слушати ne- 
дагогику и  методику својих  предмета. 

Средње стручне школе, које су под Министар- 
ством просвете, јесу учнтелзске школе. Ове су шко- 
ле, господо, најважније школе у нашој земљи. One 
спремају пародне учителЈе и из њих слушаоци иду 
пепосредпо у шарод да га васпитавају и да му под- 
младак обуче првим и основпим зпањнма из no- 
једипих и потребпих паука. Учител> се ne зове де- 
чији учитељ, no народни учитељ, што je потпуно 
тачно. Учитељ je, учитељ деце у школи, a непо- 
средпи n, може се рећи једипп, васпнтач парода. 
Па кад му je задатак да учи децу и васпитава na- 
род, треба га за тај високи позив и спремити и 
оспособитн да га може с успехом вршити. Стога 
на учитељске школе треба обратнти нарочиту паж- 
iby, опремити их са сним mro je овима ПКУГребно, 
али од њих тражити да иам дају одличпе и спремне 
младиће за пародне учитеље —■ спремне у каракте- 
ру, спремне морално и интелектуалпо. Поред овога 
учителзу треба дати и довол.по образовање из no- 
Jboii|)HBiJe;;e и пародпог газдинства, како би био 
у правом смислу народни учитељ. 
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Нијзад, да пре^е.м na основне — народне шко- 
•Tit:. Ham иарод ноли своју школу. Он je сматра 8Л 
заједничку општу кућу свих који у рејон те школе 
спадају. Зна се да се први л.удн увек узимају у 
школски одбор. Ту се ne бирају политички људи, 
no људи домаКиии и у сваком погледу л>уди иа 
своме месту. Што су понегде нашс осиовпе школе 
опале и због тога неке и затворене, то су кривн 
рђави учител.н a никако народ. Код доброга учи- 
теља народиа школа и њена мала околина je уг- 
ледно добро н у сваком погледу примерна кућа у 
томе месту. Такву кућу народ воли н пума су му 
уста кад каже: наш господин уча. 

Из ових разлога иисам да се иародна школа 
одвоји од народа — иисам да издржавање бсновне 
иародие школе npelje na баповнмске управе. Кад 
би се ово извело учитељ би се потпуно одвојио 
од својих селЈака и дечијих родитеља и постао би 
са својом школом надлештво као и остала државиа 
надлештва, која народ увек сматра као нешто на- 
метнуто. Треба оставити да н даље школска оп- 
штина т. ј. народ издржава своје школе, само тре- 
ба иароду дати добре и спремис учитеље и увестн 
бољи кадзор над радом учитеља, како у школи 
тако и у народу. 

Kao што сте чули, ГОСПОДО саштори, ми нма- 
мо приличан број основних и средњшб и средњих 
стручиих школа, које су добро уређене, али свима 
iKimiiM шкблама иедостаје једна веома важма 
ствар, недостаје им један заједпички школски je- 
зик, једна научна терминологија и потпуна унифи- 
кација наставе. 

Овај велики недостатак v нашим школама ми 
иораио што upe надокнадити и попунити, јер без 
јсдииствсиог школског језика, без једне научне 
тер.мимологије н бсз потпуие унификације оснои- 
ие и средње наставе, нема нзградње једие психе 
name омладнне, иема изградње једие л.убавн пре- 
ма земл.и и народу. Југословенска националиа 
страика., која je данас на влади, и која стоји на ин- 
тегралном јединству Словенаца, Хрвата и Срба, 
треба да тај недостатак попуин у нашим основиим 
и средњим школама. 

У Министарству просвете донети су једннстве- 
mi програми за осшовну и средњу наставу још upe 
неколико година, али која je корист од тога, кад 
се још и данас иастава изводи no разним уџбепп- 
цима, написаним на разним шречјима «ашега је- 
зика и са разном терминологијом. Само да се види, 
колика je аномалија у томе, нзносим вам, no ре- 
чима самог r. Мнпистра просвете у Фипапспјском 
одбору, да се дашас у пашим основним школама 
ради no 18 разних буквара. O разпим уџбеницима 
no којима се ради у средњим школама, да и ne ro- 
ворнм. Ту их има толико мпого, да то најбоље осс- 
hajy ђачки родитељи, кад морају децнда купују 
годишње no два или више пута кшиге sa исти пред- 
мет. A већ да и ne говорим, колико je то штета за 
васпитање наше омладипе у народном југословен- 
ском духу. 

Имајући ово све, што je напред речено у виду, 
мпшл>сња сам да би требало начинити једап про- 
светпн план, који би имао да важи осам годииа без 
икаквих промена и измена. Нека се мењају Мипи- 
стри просвете, ако хоћете и полугодншње, али 
план рада у народном просвећивању мора да je за 
пзвесну периоду непррмењив, У Француској то je 
савршвио изведено. Тамо je унифпкацпја паставе r 

сталлост у раду т^ква да (|)рапцуско Мнпистарство 
просвете зпа у свако доба дана, шта се у KOJOJ 
школи и у коме разреду тога часа предаје. Код in< 
тога пема. 

У тај плап требало би да уђе: 
1) увођење једнпственога шкблског језика у 

све државпе школе; 
2) унетн у уџбепике за основпе и средње шко- 

ле једну научну термипологију; 
3) спровести унификацију осповие и средње 

ластаве у свима државпим школама п 
4) донети одлуку са закопском важпости, да 

се примају и постављају за учител>е оспомшх шко- 
ла и за пасташшке средњих школа само опи кач- 
дидати, којп су свршили државиу средњу и средњу 
стручпу школу. 

Господо сенатори, nama je дужпост да помог- 
пемо г. Мппнстру просвете na извођењу иолитико 
народног просвећивања, наррчито на просвећива- 
ii>y нашег подмлатка. Како будемо васпитали иа- 
шу омладнну, такве ћемо имати, господо, гра^ане, 
a какве будемо имали поједнне грађане, такав ћемо 
имати и народ и народну државу. Ако будеМо до- 
бро васпитали нашу омладину, осигурали смо cpeli- 
иу будућност нашем народу и јединство како на- 
рода тако и иаше отаџбине. (Одобраван.е и an- 
лауз). 

Нотпрстссдпик др. Урош Крул.: 11ма реч г. Др. 
Сава Улманскн. 

Др. Сава Улмански; Господо сенатори, врло 
сам се обрадовао кад сам чуо данас експозе г. Ми- 
иистра просвете, који je тачно скицирао, како бих 
рекао iberoBiiM речима, једну планску просветну 
политнку то тим више mro сам бно тако слободаи 
споменути Beli јуче у своме говору потребу такове 
иланске просветне полигике, нарочито с обзиром 
na nam дал>И просветин развитак и па погребио 
просвећивање namera народа. 

Господо, ми тачно знаио да na томе пол.у про- 
свећивања широких маса треба да највећим вапо- 
рнма својих умних и материјалпнх спага поради- 
мо. To призматн, господо, mije никаква срамота. И 
ако, како г. Мшгастар каже, гледамо у натраг, са 
задовољством можемо констатовати да смо баш 
на томе пољу постигли емипентне резултате у зад- 
њих 10 година. 

И сувитно би било иакои речи г. Мшистра " 
на речи мога иредговорпика да се бавим иитањем 
нижнх и средњих ткола. Али дозволите, господо, 
да вам скренем пажњу na питања натнх уиивер- 
зитета с обзнром иа речи г. Мниистра финансија, 
који пам je рекао да има преко 5 хил>ада, апсолве- 
ната са дипломама којн траже државио иамеште- 
и<е. Чујемо да има у другим ресорима компетеиата 
na чиновничка места, факултетлија, који мојшју no 
2 и 3 годшпе да чекају ка иамештење и који се мо- 
рају задовоЛ)авати са службеничким местима, од- 
иосно местима званичника као што je то дапас г. 
Министар правде рекао, као и г. Мипистар тума 
н рудннка за свој ресор. Морамо редуцирати рас- 
ходе; нова намештења врло су ограничена! C доу- 
re страпе слутамо како су велнке стаике које се 
морају сваке годипе уиети у буџет за пензије. C 
једне стране ne можемо иаметтаиати, с друге črpa- 
ne me можемо оптеретити буџет за пеизије, a то 
значи да мн морамо дуже држати чнповтпсе v др- 
жавиој служби. 

Госиодо, ту се намеће иов ироблем! Како да 
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iKiiiljL'Mo на крај, како да створимо могућност за 
иамештења? Баш upe пеколико дана изишао je 
Je.ui.i нрло иитсрссаитаи члаиак једног мог колеге 
са упииерзитста у Загребу, г. Најдхарта, који пле- 
дира за yBol)eii)e иумерус клаузуса за шумарску 
струку na универзитетима. 

Господо, сада сам чуо од господе предгопор- 
ника, да би требало нумерус клаузус и код профс- 
сора. Види се, госиодо, свуда наи1)емо на тај проб- 
лем младих људи и просвећене интелигенције тако 
да се мора нешто учшшти, јер последице несисте- 
матског рада иа том иољу, мислим и бојим се, да 
би биле ирло опасне за наше друштио н за нашу 
државу. 

Господо, када ja видим моје апсолвенте, који 
су снршнли факултет, да продају новине na улици, 
ипда се ja иитам', куда lie доћи такав човек, ако ne 
нађе иамештење, што lio му факултетска спрема 
и опаспа je факултетска спрема у таковим случа- 
јевима. 

Господо, г. Мпписгар je исправно pekao; o хи- 
перпродукцији интелигенције нема речи. По мојем 
схваћању ми ne on ни магли имати п|)евише инте- 
лигенције у шијрем смислу речи. Али ja тврдим, да 
имамо једпу хиперпродукцију дипломираиих ком- 
иетепата na држаииу службу. Ту треба да се створи 
регулација! Значајно je, господо, да долазе на v- 
ниверзитет л.удн који питају први дан, na који бп 
се факултет уписали, где je коњупктура пзјболЈа'' 
To већ a ириори значи, да ти л.уди немају компа- 
са и да n.M inriKo пије дао компас за будући жи- 
liOT. lilro можемо од овлквих људи очекнватп у 
шиховом будућем звању? To je једпо. Друго, ко- 
лико се пута догађа да једап npobe без испита цели 
факултет. Долази cia исгшт пакон 8 семестра, три 
пута пада na испиту, a четврти пута, кад има испи- 
тивач пред собом младића од 23 годнне, пусти га. 
Што имамо очекивати од тога? Не.ма ппкога који 
би могао бити без душе и срца, да оваквога чо- 
века K()j;i je 8 година полазио средњу школу, којп 
je 4 године био ma уппверзитету, да ra баци на 
улицу, тиме се али ствара тако звани душевпи npo- 
,i( мрпјат. Ja миолим, да je потребно, као што je 
рекао г. Мштстар просвете у Народној скуп- 
штини, да би требало створити саветовање за зва- 
n.e. To je једна институција у свнм модерним др- 
жавама и постигнути резултати су извашредпи. Ja 
бих молио Краљевску владу да би омогу11Ила ства- 
pan>e тих институција. Колико je мени познато, 
овакова једна ппсгитуција постоји за нзвеспе гра- 
ne у Загребу као пезвапичпа. Али ja сматрам, го- 
спрдо, да je наша дужност односно да je дужпост 
државе да ствара такве институције, да би омогу- 
ћили дечаку Beli од 14 годипа да тачним испнти- 
вањем његових душевних споеобности одредимо 
његово будуће звање. 

Господо, држим, да ne само она тел<ња за др- 
л.аиппм памештењем ствара толике слушаче nai у- 
ниверзитету. Има и других момепата, који воде 
способне и иеспособне na те највнше наше ипститу- 
ције. П|)ије свега у том материјалистичком перио- 
ду видпмо, да у студију пеких струка која да;у 
врло добре ауспиције за лукративпу страну буду- 
her живота, број слушача расте. Али то шије ис- 
иравно схваћање, јер упиверзитети су у првом ре- 
ду највише научне установе, onhmmo речено. У- 
ниверзитет треба данас да спрема пашу младеж rfa 
иајидеалппји начин за будуНи жлвот. Нитко 11И''е 

добио патент с тиме, што се инскрибирао иа који 
факултет, да мора постати државии чнповппк и да 
мора доћи после толико и толико годипа до поло- 
жаја начелника. A то je, пажалост, премиса код 
ШК)гих који иду na уппверзитет. 

Господо, ja држп.м да и организација наших 
универзитета данас, a поготову за« паше прилике, 
у пашој држави mije сасвим целисходна. Господо, 
мн смодо уједнњења у нашим овим крајевима и- 
иали велику школу, a опда упиверзнтет у Београ- 
ду; имали смо упиверзитет са четири факултета у 
Загребу, и то су бнле старе културпе институције 
Beli потпуло развијене у своме оквиру. Међутим 
од уједињења na овамо створили смо много нових 
факултета Господо, ja сам као члан комисије за 
нзраду повог yHHBep3HTefci<or закопа ueh 1922 rp- 
дите Наступио протав тога н казао сам: пожеллш 
би било да имамо десет катедара нсте струке, na 
пстом упнверзитету ако си то, како се то код nar. 
каже, можемо приуштитн, јер опда конкуренцн- 
јом у раду стварају се one велике силе у науци. 
Али, господо, ми те могућности иисмо пмалн, нн- 
ти их имамо. Држим да би можда преурањено 
било да дирамо у то осстлјИво питање, алн чвр- 
стог сам уверења да je господин Министар npo- 
свете и то питање узсо у свој програм етапног 
развитка просветпе политике. 

Дозволнте ми, господо, да Вам скренем паж- 
и.у na неке врло незгодне одредбе данашњег За- 
копа o универзитетима. Госиодо, узмимо ззј при- 
мер, a то могу лакше као Загребчапип, nam за- 
гребачки упиве1)зитет. Ми тамо имамо седам фа- 
култета; четири су стара факултета a три су од 
уједипЈеп^а na овамо. Ако ми дозволите ja бих Ka- 
sao: ова четири тако звана стара факултета раз- 
ликују се у мпого чему од трију нових факултета 
no својој бити, структури и традицији, Ова три 
иоиа факултета: пољопривредно-шумарски, тех- 
ппчкп, ветеринарски, roje примењепу знаност. Сва- 
ки из искуства зпа да се ту ne може спровестн 
права афирмација Сасвим je пешто друго при- 
моп.епа паука a сасвим je нетто друго ова, како 
je ja називам, чиста паука. Ja сматрам na пример: 
састав загребачког универзитета као једап копгло- 
мерат самосталних једипнца које су се заправо раз- 
вИјале до сада у смеру самосталиих високих шко- 
ла, a сада се налазе под једпом капом. Господо, 
из тога проистичу врло незгодпе ситуације и на- 
стају компликације. 

"Мптересантпо je, na пример, да се хемија сту-, 
дира na два факултета истог упиверзитета, na (Jin- 
лозофском и техничком. Не бих хтио да се дуље 
задржим на том питању, nero xoIiy само да истак- 
пем колико су na raj начин повећапи материјалии 
и персопалпи издаци. A има и других апомалпја 
да постоје na истом упиверзитету многи други јед- 
noBpoiin ипститутн н катедре. Ja мислим да ми je 
дужпбст, да свратим позорпост r. Мииистра na 
ове чи11>е№ице, јер би ту требало безувјетно нешто 
учипити у корист штедње, у корист рациопализа- 
ције буџета, na да се те уштеде употребе за Ha- 
rne пародие основпе школе, стручне средпЈе шко- 
ле, односно за бол^е дотирање другнх института 
н катедара на нстои универзитету. 

Господо, ja мнслим дал.е да je потребпо да 
се спроведе и систематизацнја места паставника 
универзнтета. Свагде су у свету одре1)ене катедре, 
систематизирапе, a код нас je узус, чим се испра- 
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зни једно место редовиог или ванредиог пргх^с- 
сора универзитета, да со ис mira какве je струке 
^ио професор, чије се мссто има noiiviiinii; не 
пбпуњава се дакле струка него место. Има баш 
код мримењших наука разних дисцИплина, струч- 
иих, основних и допунбепих, и Свагде v свету оне 
су раздељене такр, да једне ваступају редовт! 
професори, друге ванредни, a uicim доценти. Ако 
се који доцеит или ванредми професор истиче v 
својој струци, и ако има буџетске могућности, оп- 
да се он лично, тко се то каже ад персоиам илн 
екстра статум, поставлЈа за редовног npo(t)ecopa. 
Међутим код иас дешавало се, да cv важне кате- 
дре попуњене доцентима и вгнредним професорж- 
ма, a споредне редовним професорима. To су а- 
номалије, na стога држим да onaj распоред у on- 
штој уредбн, којом се устаноиллју катедре — хо- 
hy да будем посве искрен — не одговара потре- 
бама иапшх универзитета, ни нашег опттег жи- 
вота. 

Господо, ми морамо падал>с пастојати, да ге 
оиа уредба која постоји na нашим универзитети- 
ма са ииституцијои т.зн. упиверзитетског већг!, 
допуни. У Загребу na универзитету ииа llfi ре- 
довпих ni)0(j)ecopa, који треба да решавају o no- 
стављењу једпог професора и треба да одлуче да 
ли je дотимпи кандидат способан за извеспу ка- 
тедру, a 'лс могу се ни међусобно упозпати. 

To треба безувјетно пзмепитп, jej) кроз ова- 
кве установе до чега долазимо? Ja то говорим 
сасвим опћенито. Долазимо до могућности да се 
стварају извеспе котерије које нису n;i у стан.у 
дати какав критериј код оцењивања кандндата o 
n>eroEoj способности за то место, na онда одлу- 
чују разни други иоменти. Овакав случај je баш 
карактеристичан бпо пре ne дугог премоиа, гле 
се дапаче онда прогурао један кандидат који Иије 
имао нити квалификације законом nponncane, и 
raj je ииеновам прогив закона и законских ni"1- 
nnca. 

Господо, ово су само пекоје мисли n лржим 
да би се морала новом организацијом провести 
једпа CBpcn сходпа расподела НОВИХ (|)акултетл. 
Осим тога и.ма join и других момената који мо- 
рају нас упућене мало да забрињовају. У прво 
време кад смо стварали нове факултете, било je 
безувјстпо потребпо да каткад човек н стиспе око 
код квалификације којег кандидата, јер за једну 
или за другу струку писмо довол.по оспособљене 
л.уде пмалп. Алп, господо, дешава се n то да na 
месту рстане човек који je далеко прешао грани- 
цу дозвољенога, који je плагијатор и који ипак 
ужпва све предности узвишенога положаја vmt 
верзитетског професора. У томе смеру мислим ча 
би такође потребно бпло да се изврши једна ри- 
горозна ревизија, однрсно да се у интересу баш 
ових пашпх научнт завода, које желимо да што 
више дотерамо и да чм дамр што Beiin степен v 
пашем наррднрм животу, да им рмогућимр да тај 
степен и достигну. 

Ja држим да he бити неизбежно да приступи- 
мо извеоним мерама да прилив na универзитете 
ne будетако јак. Пре свега мора се вршити већа 
селекција у средшим школама, онда iie сс и ниво 
ђака дићи. Сматрам, господо, у вези са рним штс 
сам npe споменуо сгветовањем за зваша или што 
Немци кажу Berufsberatung, мп Кемо сигурно no- 
лучити велики успех. 

Још једно питање, a то je пптање женског 
спола код слушача na упиверзитету. Господо, до- 
i al,a се данас да ma неким (|)акултетпма има више 
жепскпх лица пего мушких. Ja разумем да na 
примјер на пољрпривредним факултетима студп- 
ра мпого жена, a то je само хвале вредпо и дрбро, 
јер nam народ Ti)e6a дома11Ичких школа и ту су 
баш позвже жепе да заузм\- место учител.ииа. 
Али, господо, шта he н.пр. јуристкин»е? One koje 
свЈПпе јус? И дапас Beli у државној служби Н.Пр. 
код правобранилаштва имате женских чппонипка 
јуриста. Ja мислим, ако сам n модераи чонек и за 
сваки •папредак, али у дгнашље време где има 
толико квалификованих мУшкараца без хлеба.... 
(Стеван.Михалџић: A женске квалификоване мо- 
ry бнти без хлеба!)- He, посподине сенаторе, ne 
треба да буду без хлеба. Ja мислим да треба пред- 
пост датп у извеспнм звањима безувјетно мушкар- 
цима. 

Ha тај начин he се опда олакшати и намје- 
mren.e, јер ми морамо ako ?ie идемо тпм путем 
селекције да онда приступимО предлбгу колеге 
Најдхарда да уведемо нумерус клаузус за !)аке, a 
то je no моме мптл-ењу onacna сгаар, јер код nv- 
иерус клаузуса нема MorvlmoeTn исправне селек- 
ције т.ј. исправне оцене способности. Универзи- 
тстска студпја треба да буде свакоме прпступмл 
КРЈИ je способап и да дође дО n.e n оцај који ne- 
ма средстава. To je опет v вези ca питањем суб« 
венција односно благодјејам која студенти до- 
бијају. И ту треба да се реформирају норме које 
данас постоје и да се омогући OHOMIE који je crib- 
собап да сврши своје  студпјс. 

Видите, господо. из ово неколико папоме- 
на да се и ту отварају проблеми кошма иорамо 
приступити у вези са пелом стручном наобразбом 
т.ј. са стручним школствРм код nac. Само у хар- 
моиичнрј сарадши свих компетентпих ресора Koin 
имају у својим ресорима школство и у сарадњи 
са unipoKn.M кругрвима стручних л>уди) ми heMO 
noMohn Краљевској влади код вршења или код 
поставл.сп.а њене планске просветне поЛитМе. v 

уверењу и према речима r. Министра које je v 
своме експозеу казао, зпам да 1,емо тпм путем 
IIOI.H i; због тога гласаћу за буџет овога Мнпистар- 
ства и v појединостима. (Одобравање). 

Прстседиик др. Љубомир Томашић! Реч има 
г   Петар Ђпрлпћ. 

Petar Dirlić: Gospodo senatori! Ja bih najvolio, 
da je gospodin Ministar prosvjete uz budžet ovopa 
resora podnio Narodnom prcts(a\ ništvii hcrpah pi- 
smeni izvještaj po personalnoj politici kroz minulu 
godinu sa tačnim statističnim podacima, iz kojih bi se 
razabiralo koliko je službenika na području prosvjete 
penzionirano, u kojim godinama života, sa koliko ■■ 
dina službe, koliko je novih primljeno i namješteno, 
koliko ih unapredeno a koliko po zakonu steklo pra- 
vo na unapređenje, koliko premješteno i pod kojim 
okolnpstima, i to sve podjeljeno po razmjeni koji ot- 
pada na Srbe na Hrvate i na Slovence, pa ako hoćete 
i po vjeri na pravoslavne, katolike i muslimane, a i 
po tome u kojem je centru koje nauke svršio ili u Beo- 
gradu ili u Zagrebu ili u Ljubljani. Tada bi brojke 
govorile i ja bih se time bez riječi zadovoljio. Ovako 
kad takova statistika nije objavljena iz koje bi se 
najbolje očitovalo koliko je prošle godine u prosvjeti 
došlo do izražaja načelo jednakosti i ravnopravnosti, 
ja moram ovđe konstatovati daje to načelo prosvjet- 
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nom praksom jako povrijeđeno, i to u najvišoj mjeri na 
štetu Hrvata. Srazmerno najviši broj Hrvata je pen- 
zionisan a od tih dobar dio sa malo godina službe. 
Ima ili i takovih koji su otpušteni nekoliko mjeseci 
ranije ne^o li su stekli pravo na penziju i tako ostali na 
putu. Sražmjemo najmanji broj Hrvata primljen je 
i namješten u službu, a tako isto najmanji broj um- 
preden od onih koji su stekli pravo na unapređenje, 
najviši pak broj premješten pod tako teškim okolno- 
stima da im ne ostaje drugo nego da se na službi 
zahvale ili traže penzionisanje, a jedan dio i osjetljivo 
ponižen time što SU uz svu priznatu stručnu spremu 
sa višega na niži položaj prebačeni. Primjera radi na- 
vodim tipičan slučaj maltretiranja jedne unesrećene 
obitelji premještanjem profesora Petra Bulr-ta. Ovaj 
nastavnik je zet obitelji Radnić koja je lanjske go- 
dine mal ne u cjelini tragično stradalo prigo'dom po- 
žara Bartulićeve palače u Zagrebu. Sedam leševa je iz 
te familije odneseno na Mirofoj. Od čitave familije 
ostao je jedan sin student i dvije udane kćeri od kojih 
starija sa profesonom Hulatom ima četvoro nejake 
djece. Obitelj Radnić ima u Splitu kuću i imetak đ 
povrh to^ra još imetak u južnoameričkoj državi Čile. 
Od baštinika koji su sretnim slučajem ostali na životu 
jedini je profesor P.ulat koji bi mogao uz svoje zva- 
nje da vodi bruju i o imetku upropašćene obitelji, jer 
je jedini muški potomak uzet u vojsku, a i bez totra 
nije dorastao niti ima iskustva za staranje imetkom. 
I ovaj jedini skrbnik nesretnih baštinika pred nešto 
više od pola godine premješten je iz Splita, jrdje je 
služio na trimnaziii, u Novu Gradišku, iako notreba 
službe to nije iziskivala. Ljudi koji su upoznati sa pri- 
likama obitelji Radnić. obratili su se ondašuiem Mi- 
nisi ni prdsvete i izložili mu stanje ove obitelji, moleći 
tra da profesora Bulata s nikakvih dnurih nepo obi- 
teliskih razlocra povrati u Snlit, I ja sam u istoj stvari 
pisao ondašnjem Ministru. Rezultat obraćania bio je 
taj. da je nod konac ministrovanj?" biv. ministra nro- 
sviete prof^or Bulat bio premešten iz Nove Gradiške 
u Valievo. Zašlo — to ne znam. ali se trovori da ie to 
bilo samo zato, što se je slučajno u kafani u Novoj 
Gradiški našao za istim stolom sa jednim advokatom 
opozicionerom. To bi močio ukazivati i na razloee 
nieffova premještaja iz Splita dok drugih razlotja 
nitko ne navodi. Kao građanin ie sasvim ispravan i ra- 
di topa nijedan režim od Uicdinjenja do prošle sro- 
dine niie našao razloga, iako je. on uvijek bio isti 
kao i danas pače i izrazitiji, da ea uklanja iz Splita 
ni onda. kad mu je to mosjlo biti bez štete, dok je bio 
neoženjen i dok pa sudbina nije odredila za jedinog 
staratelja unesrećene tazbine. Ovaj primjer dovoljno 
povori. Na mie.sto prerano penzionisanih ili otpušte- 
nih Hrvata, prije пеего stekoše pravo na penziiu, došli 
su u više slučajeva kontraktualni ruski ižbeglice, koji 
državu više koštaju, a svakako monje odgovaraju za- 
datku, — a eto, ipak su preči i nekome mnogo bliži 
nepo rođeni sinovi ove zemlje. 

U Dubrovniku na realnoj gimnaziji ima 730 đaka, 
od kojih 90 pravoslavne a 640 katoličke veroispovje- 
sti. Za pravoslavne je imenovan suplentom vjeronauke 
g. Božidar Pindović mjeseca maja 1933. Iako zapravo 
nema dovoljan broj sati ni učenika, od kojih podje- 
1 jenih na 19 odjeljenja, otpada na svako od jelen je sa- 
mo pet đaka, ja ipak smatram da je bo u redu. Za ka- 
tolike još nema redovi top katihete, iako je još u 
oktobru mjesecu 1932 pod. podneo molbu Ministar- 
stvu presvete dr. Ivan Bućić, potpuno kvalifikovan po 
novom zakonu sa diplomskim ispitom teološkog fa- 

kulteta u Ljubljani. On je još samo honorarni nastav- 
nik, i Jo u takovu položaju, da mu se od 1-Х1М933 
godine zbog Iscrpljenog kredita ne isplaćuje honorar, 
kao što mu još nije isplaćen honorar ni za februar 
i mart 1933 podine. 

Nakon što se pokušalo ukinuti klasična odjeljenja 
realne gimnazije u Šibeniku, da bi se time onemogu- 
ćilo školovanje katoličkih klerika iz biskupskog sje- 
meništa, došlo je do neočekivane i neopravdane pro- 
mjene direktora. Direktor Belas, još u punoj snazi, je 
penzionisan, a na njepovo mjesto došao je Svetislav 
Banica. Novi direktor traži da klerici-pimnazijalci idu 
na skupne ekskurzije sa učenicima, da vrše tjelovežbu 
zajedničku u mantijama, da se začlanjuju u literarna 
društva koja djeljuju izvan Školskog rada, da zajedno 
sa ostalim učenicima i učenicama pohađaju kino n 
kome se davaju filmovi kao »Konporila« u kojima se 
vreda stid i vjerski osjećaj. Л kad to uprava sjeme- 
ništa, koje ima dužnost i pravo da se brine za pravilan 
i ćudoredan odpoj svećeničkog inlafka, zabrani, onda 
direktor pravi od topa pitanje i zove upravu sjeme- 
ništa na odpovornost, valjda u nameri da opet pri- 
pravi put ukidanju klasičnih odjeljenja. Profesori Mi- 
lošević i Petković drže očito protivjerska predavanja. 
Profesor Milošević u oktobru 1933 podine držao je 
predavanje, u kome je istaknuo kako je bedasto Vjero- 
vati u temeljnu vjersku doirmu presvetu euaharistiju, 
pa i u čudesa, naplašujući kako on u to ne vjeruje 
i kako bi najradije, kad bi htjeo mjenjati svoju pra- 
voslavnu vjeru, postao protestant, jer da su prote- 
stanti ove vjerske istine odbacili kao ludosti. Sto taj 
profesor vjeruje, to ea niko ne pita, i to je njegova 
stvar, ali što ion predaje, to nije njecrova stvar i to ne 
mopu trpiti oni vjernici koji šalju djecu u školu radi 
kulturnog odgoja u skladu sa vjerom otaca. Hrvati 
katolici i katolička crkva u Šibeniku i okolici imadu 
da zahvale samo Njeerovu Veličanstvu Kralju, što su 
klasična odeljenja kod šibenske realne pimnazije osta- 
la u životu, jedino kod Njeeovop Veličanstva njihova 
je molba naišla na puno razumjevanje. A Ministarstvu 
prosvjete imaju da zahvale za ovakvog direktora i na- 
stavnike i za onake njihove postupke. 

Udžbenici, školski tekstovi za srednjoškolsku na- 
stavu, u velikom djelu ispunjeni su povjesnim, znan- 
stvenim i vierskim neistinama i uvredama. Iskriviiuic 
se i sramoti hrvatska poviest vrijeđa katolička crkva. 
Dovoljno je prelistat! »Tstoniu srpsko-hrvatskdc knii- 
/evnoe i'ezika« od Franie Poljanoa »Onštu istoriin 
novopa veka« dr. Vasilija Popovića i »Istoriiu Jugo- 
slavena« prof. Dorda Lazarevića pak da vidite kako 
se hrvatska povjest naumice, proti utvrđenim faktima 
isloriiske znanosti, izopačuje i kako se rado crni i kle- 
veće katoličku crkvu i niene ustanove. To sve dira u 
ponos Hrvata, vrijeđa nstećaj katolika. 

Materijalni i moralni interesi Hrvata i katolika 
štete se na područiu Ministarstva prosvete na jedan 
dostr- bezobziran način. I zato ne mopu glasati za ovaj 
budžet. Motam plasati protiv. 

Прстседиик др. Љубомир Томашић: Реч има 
сенатор г. Милутин Доаговић. 

Милупгг Драгопић: Господо сенатори, ja ве- 
рујем да ћете помислији и Вн и г. Мипистар про- 
свете зашто ja узимам реч да гопорим o pecopv 
Мииистарстпа просвете кал нисам mi npochecop 
ни учитељ. При свем том, господо, пека ми буде 
дозвол>еио да и ja изнесем неколнке опаске у пО- 
гледу овога ресора, као човек из парода. Нарол- 
ни учитељ, господо, то je велика стпар. On не са- 
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мо да има за дужност да поучава децу у школи већ 
ii народ вт школе. Старији учитељи били сумкого 
бол>и раиије, npc иеколнко годима, него сада. Мо- 
же битн да je овоме узрок рат и његове последи- 
це, лруштно у коме ми данас живнмо и развијамо 
сс Ja верујем да су многи учитељи, који су сврош- 
ли школе upe неколико година, читавих 10 годи- 
па Гшлп Отсутни ОД СВОЈИХ учител.а и родител.а, 
те ови иису.МОГЛи ни да му кажу ни да ra поучс 
како треба раднти, ценити рад и иоштовати ста- 
рије, — na им се због тога може и опростити што 
ланас ие схваћају дужност оиако како би трсбали 
ла je схваћају. Мени je једаи учител. пре дваде- 
сет и неколнко година говорио како on толико 
oceha за иарод да, кад сел>аку кућа цури и ibeMy, 
вели, као да за впат капл>е, a кад сел.ак нешто ја- 
VKiie, њсга боли. Тако бн требало да буде и данас. 
Учител> треба да помогие сељаку и да буде va 
и.ега и кад je он у добру и кад je v 1мевол>и. On 
треба да учи децу да буду вал.аии л.уди. По мсше 
Miiiin,eii>y, господо, коптрола над учитељима пије 
добро оргапизовапа и ypel)ena. Мнслнм да пије 
добро oso' mro се ^ело лр школу коптролиту 
сами учител.н, јер ми изгледа да та коптрола, у- 
след дружељубл.а, промаши свој цпл>; врло че- 
сто поједини учител>и, поред такве коштроле, до- 
лазе у с))Сско место плп у окружпу варош, за вре- 
ме радпнх часова у ШКОЛИ. ВрЛО често, због свега 
тога, настају сукоби ИЗМвђу огиптипске управе и 
уиравитеља школа. Осим тога, има случајева да 
nocTOJn CBaija и иеспоразум и између свештеника 
И \чнтел.а. Они се споре због неке своје личпе 
ствари, na због тога пати општа ствар, јер та и.и- 
хова свађа рђовО утиче иа сел.ака, којн сматра 
да би међу њима као образованим л>удима трс- 
бао да влада споразум, те да се и сслјЗК на њмх 
угледа. 

Ja бнх се, господо, радовао, кад бих доживео 
да се донесс закоп да буџет основних школа пре- 
i)C na држаиу и баповипу. ГОСПОДО, сел.ак плаКа 
и општинске. прирсзе и државии буџет из свога 
i.ieria. Мриродно je штр сс при таквом стању ства- 
ри ие могу увек финансирата и оокрвне шкрле, 
омако како би TO требало« тс вбог тога оне не 
мопу добро да фуикцпомншу. 

Јер jaiisa]), (|>сГ)руар, март и април су такг<и 
месеци да сел.ак пс може да да им пвт пара при« 
pesa, a Mel)\Tii.M у тим месецнма треба највише 
лавати аа огрев и ociier.i.eibc. Верујгс, господо, 
<ч<да тајвише долазн до сукоба и сва1)С између 
<'iiiiiTmiGKe уираве и учитеља због тога шт прет- 
седннк ; ne може да иаплати прирез, којн се иа 
осиову Закоџа o народним школама иора пла1шги 
у виду дванаестииа, т.ј. свакога месеца. Због тога 
ло.шзи до неелоразуиа и citaije, уместо да буде 
изиеђу ouiimiiicKc управе и учитеља л.убав и 
слога. 

Ja мислим, госо.одо) да би учител. трабалода 
прошнри своју делатност и ва<1 школс. on би тре- 
оар да радн и у пароду, требао би да радн на за- 
другарству. У 11ослед1ве време задругарство со код 
H'ic У иароду naivio пшри. ДоприирС« TOM« par- 
ne цоследице и Keaojfeft, као и зелеиаши трговад 
KOJU зсмл.орадиику н.егоне првдукте узимају у 
оесцем.е. Народ сс радо уписује у задруге, само 
и.и\ нцџц ко да модц, ,|СМа К() да-покренс нароч 
na задаугарски рад, Они којн би хтели ие могу. 
Јвр ci.riinnniK n учитсл. jicl.e v томе да нх noMonue. 

Ja бих се радовао, ако би r. Министар пр<хгве- 
те ту чнњеинцу поздравио и учигелл1ма ставио до 
знан.а, да и то задругарство помажу, јер je ш у 
корист народа и дрЖаве, те да би учитељи тим же- 
л.а.ма њихоое саме околине у погледу тога задру- 
гарства излазили у сусрет. 

Ja бпх сс радовао још, ако би г. Миннстар про- 
свете завео у самим учител.ским школама, да се no- 
ред осталих предмета 1)ацнма предаје јбш и адми- 
нистрација, и да се уче дружељубљу, во1)ењу no- 
слова у иароду и onxoi)ajy ca народом. Јер кад је- 
дан младн учитељ иза1)е из школс и ступи у службу, 
он не уме да одговорп mi na једаи акт, a њему je 
апсолутно потребно да зна и адмтгнстрацију и бу- 
џстиЈ)аи,с. Стога ja сматрам, да je потребио, да сс 
тим учепицима предајс један илн два прсдмета o 
свему овоме mro сам навео, место дугих според- 
I;HX прсдмета, којн немају ову u оволику важиост. 

Осим овнх iiaiioMcna, које сам изнео, молим 
г. Мипистра просвете, да нарочито своју пажњу 
обрати на што хитније и брже решавап^е по поје- 
днпим крнвицама уч11тел>а n да не дозволи, да акта 
по тим криинцама трпају се и леже годшгама у 
архивн, иего да се донесе пресуда што npe, na ко 
je крив да се осудн, a ко je прав, да му сс да са- 
тис(})акцнја. 

У Лесковачком срезу постоји сукоб изме1)У V4ii- 
тел.а и свештепика до крви, хоћс да се иожеиима 
пободу, одавио постоје тужбе, али шажалост нико 
не мол<е да пресуди- Ja сматрам, да те несугласицс 
нзмеђу учител.а и снештсиика треба што npe н пра- 
вилпо решнти. (ОдоГ)рава11,с). 

Потпретссдиик др. Урош Крул.: Реч и.ма сена- 
тор r. др. Шилоии!!. 

Dr. Josip šilović: Gospodo senatori, pq jnuoslo- 
venskom Ustavu svojina je neprikosnovena. Hvola 
Gospodu, nas ju^oslovenski narod i srpskog i iirval- 
skog i slovenačko^ imena i plemena vanredno rado 
daje jedan deo svoje imovine ke-o zadnžliine u svr- 
he kulturne i socijalne. Vi ne,treba pegej da urodetc 
Beogradom, pa ćete na svakom koraku videti zaduž- 
bine. Sve je to plemenito srce naroda našct: dalej. 

Zadužbina, gosppdp .'■enatori. znači im:n-iiia n 
plemenitu, kultnrmi ili sociji'Inn svrhu. Ona je upravo 
t£<ko imovina nenrikosnovem. kao što je imovin:'. 
Petra i Pavla neprikosnovena. To je niegpva imovina. 
Država kod zadužbina imade samo nadzor i ništa drn- 
i'o. Država ne sme da dira U zadužbimi. Država ПР. 
snie da z;xiiižl)imi nameni drufroj svrsi, neiro onoj. 
kojoj ju je namenio onaj ko je osnovao zadnžbinu. 

Gospodo senatori, ja molim !r. Ministra nrosve- 
le, da se tačaio drži ovog stajališta, jer bnde li se 
dpgadilpj da se zadužbiin unotrebl ma u koju drn- 
!rii svrliu, net,ro li u onu li koin je onaj koji je zadnž- 
binu osnovao, postavio. —• onda dira u tildu imovinu 
i čini nešto što se protivi Ustavu. Još ie Ц( re. što 
će na taj način onemogućiti, da se u buduće naš na- 
rod ogleda na svoje starije i što više zadužbina o- 
sniva 

Gospodo senatori, čitao sam u novinama, di je 
iedna sredn.la škola zabranila polazak onim đacima, 
koji su daleko od te škole, te moraju da pešice <Ч do 
10 kilometara idu do skok1.. 

Ja držim, gospodo senatori, da ie ova odredba 
ne samo nrotivzaknnita neero i do ona nanosi štetu 
narodu. Ja mislim da ste vi moira nušlienia. kada tvr- 
dim da ova deca. koja nrolaze svaki dan 8 do 10 ki- 
lometara i uče bolje od one dece   koja su u mestu, 
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da će ova deca biti sasvim drugi građani u budućnosti, 
nego li ona gradska, razmažena deca, koja nisu kadi-) 
da svrše školu — unatoč toga Sto im je škola blizu. 
Ja, gospodo senatori, govorim iz iskustva, jer i ja sam 
kao dete od 10 i 11 godina išao svaki Božiji dan 16 
kilometara do Bakra i bio sam najbolji dak u razre- 
du. Ja mislim gospodo da ovakva odredba znači o- 
nemvgućovanje onim najjačim пачт individuama, da 
se naobraze, da zauzmu posle položaje ugledne i od- 
lične u državi na veću korist naroda nego oni, koji 
im  ni  iz daleka   nisu  dorasli. 

Jutros sam, gospodo senatori, razložio vam u ne- 
koliko reči koliko imamo nezbrinute, zapuštene, zane- 
marene dece. Ja držim po staitističkim podatcima d? 
je u Jugoslaviji preko 120 hiljada ovakve zapuštene, 
zanemarene i nezbrinute dece. U Jugoslovenskoj li- 
niji za zaštitu dece, u kojoj se nalaze sva humana dru- 
štva, koja se bave sa zaštitom dece u Jugoslaviji pre- 
uzela je začasno pretsedništvo najbolja majka u Jugo- 
slaviji, uzvišena Nj. V. Kraljica (Uzvici Živela!), Koja 
je ne samo odlična majka Kraljevića nego ljubi i voli 
svu dečicu najpače siročad. Ja sam imao prilike da Je 
pratim po raznim zavodima, gde se nalazi siročad, 
pa sam video kako ih je ljubila i milovala kao vla 
štitu decu. Ja držim da ovome uzvišenome primeru 
moramo sledovati. Pošto Jugoslovenska linija za za- 
štitu dece, kojoj sam pretsednik, od 5 do 13 maja 
o. g. priređuje dječju nedelju u svoj Jugoslaviji, da se 
po svoj zemlji posveti osam dana dečici t£>ko kako to 
rade i svi kulturni narodi, posvetimo osam dana bu- 
dućnosti naroda našeea, to molim g. Ministra prosve- 
tc a i ostalu g. g. Ministre da i oni sa svoje strane 
upute sve svoje potčinjene organe, ponajnre učitelje 
i učiteljice da kod ove dečiie nedelje saraduiu. Ja vas 
uveravam g.g. senatori, a time i svršavam, da u mo- 
me četrdesetosrodišnjem radu za zaštitu siročadi ni- 
sam našao boljih, odani jih saradnika nego li su uči- 
telji i učiteljice. Izjavljujem da ću glasati za prora- 
čun. (Pljeskanje). 

Претсслиик др. Љубомир ToMaiimli:. Има pc." 
сенатор г. Драгосдав Ђбрђевић. 

Драгослав Ђорђевић: Госполо сенатори, v оп- 
штој буџетској дебати проблем васпитања' посма- 
трао сам теоријски и указао на првн ттосао, који 
треба свртити, na да се и код иас ваКлтигање почне 
ИЗООДИТИ планскн и no утвр1)снпм прииципима иау 
ке o васпнтању. 

Сада ми дозволите, да на оспову својих лич- 
них искустава укажем на извесна конкретна пита- 
jfaa нз ресора Митгсгарства просвете, злдржавају- 
ћн се само на онима1, која ми се чине најважни!а. 

Beh се одавно осећа потреба за пеком ре(Јшр- 
мом нашега школства. Намерпо кажем иеком ое- 
формом, јер каква то реформа треба да буде- ioni 
иикако није јасно и прецизно код нас утврћено; 
A то je опет за то, што се, како сам већ опширно 
нзложио, ствари НИСу посматрале са једног утвр- 
ђеиог кпитсриума пауке o васпитаљу. 

Ja ћу бити кратак н pelvn: рефор^а 'Свакога, na 
и нашега школства, можс ое односити на више 
сгиари, koje су ta школством у вези. Али суштшга 
свега н ono без чега никаква ре(})орма ие вреди 
јесте — ре(ј)ор1ма метода на!ставних и ре(|)орма духа 
TiacraiBe. 

Наставии метод — то je све, када je реч o на- 
стави. AMO ваља наставни метод т. ј. наставнн no- 
ступак, начии предавања једнога предмета, — све 

нал,а. AKO on ne вал,а, све ne вал.а, т.ј. узалуд ооада 
све остало! 

Ja се у дал>е разлаган>е овога питања неКу упу- 
ттати, јер je го чисто стручно гтитање, a овај Bifco- 
ки floM иијс кикакав педагошш семинар, na да 
бнсмо се упуштапн у детал^но пргтрегањс педаго- 
шких проблема. 

Pehu hy само толико, да je то пнтање, које he 
се у пракси решити само тако, ако се будућн na- 
ставници средњих ткола још на упиверзитету оспо- 
собе за свој наставпички, т. ј. прсдавачки посао. И 
то ne само теоријскп, него и практично у педаго- 
niKHM вежбаоницама, које треба основати уз (1)ило- 
зофске (|)акултете, псто онако, као што су оие 
осншане уз учителласе школе. 

Кад je цео свет прнзнаО', да само то спомигем, 
да уз сваки меднцински факултет иора постојати и 
факултетска клипика, где се будући лекари под ру- 
ководством својих irpo(l)ecopa уче практичггој при- 
мепи медиципске пауке, простије речено,' где се 
ЈОШ као 1)аци вежбају како he лечита оболеле Л>уд- 
ске оргаппзме, и-сто тако мора пп^тојатп, тако да je 
назовем, педагопжа клиника npn сваком {\тлозсн])- 
ском (1)акултету, где he се будући лемари л.удскога 
духа под упуством својих про([)есора практично 
вежбати у примепи педагош^е пауке. 

Чудповато je, да се код нас одавпо neh увмде- 
ло, дашиједанбудући сел.-ачкп учител> не сме до иза- 
he пз школе, пре кего што се практично извежба за 
свој будуки паставнпчки, бол,е pehu, предавачкп 
nocao, — зато већ одавно постоје педагошкс веж- 
баопице уз сваку учител.ску школу —, a још пикако 
се није увидело, да и будући паставпици среднЈПХ 
школа исто тако треба још na универзитету да се 
увежбају за овој будући предавачки nocao. Јер, да 
поновим, научити и највите прштнпе иајвитге ма- 
тематпке ие значи још и бити добар наставпик ма- 
тематике, који далеко од сваке више математике 
има да научи one зелене главице сабирању и одузи- 
иању простнх бројева — у првом разреду гим- 
пазије. 

Овде ћу место дал:.ега упутнтн само једно пи- 
тач,е: За кога je основпа школа била мучеништво — 
(реч je o нормалној деци) — a за кога средња шко- 
ла није била терет и мучење — реч je o правилу? — 
A зашто? Зато, да укажем na главни узрок, што су 
се наставници осповних школа спремали и теориј- 
ски и практичпо засвој предавачки ггосао, a пастав- 
ници средњих школа нису се mi теоријски im прак- 
тпчпо спремали за тај nocao. Нека тгико не мисли, 
да je то зато, што су предмети у оаговпој школт! 
лакши, a у гимиазији тежи. За доказ иаводим при- 
мер са само.м пп.уцгазијом. Предмети у првом разреду 
гимпазије свакако су лакши него предмети у осмом 
разреду, па je ипак теже раднти са ОШШ збуњеним 
малишакима у првом разреду, него оа оним већ зре- 
лим младићима у осмом разреду гимлазије. 

Исга je случај и са првим разредом основпе 
школе, којн je за сваког учитеља пајтежи разред, 
n којн се због тога увек, и кад за то има могућно- 
стн, даје старијпм н искуснијим учитељима. Пра- 
вило je: што су мања деца, све Behn педагошкп 
проблем, a што нижи разред — све више педаго- 
шке спреме и предавачке увежбаности треба na- 
ставпику. 

Што се тиче духа наставе, у том правцу се 
добро ради, ма да ne у свима школама, нарочито ие 
у свима приватким. Taj дух треба да je вжхжо мо- 
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ралан, верски толерантан и југослонеиски    иадио- 
налан. 

За један плаиски рад на усавршаваљу нашега 
школства потребно je што пре иввршити реорга- 
киза!цију саме просветне централе, Мииистарства 
прасвете^ 

За једно такво персонално Министарство, које 
при тим има посла са таЈ<о мабилним елемеитом 
какав су учнтел>и, врла je важно растеретити пре 
свепа самог Министра од оних силних персо- 
налних послова, који га аг1аилу11но целога прогу- 
тају. Наравно не свију, него оних који често пута 
садрже такве ситнице, такве безначајиоста, да je 
no једно право очајање. 

Даље, господо сенатори, за једно такво Мини- 
старство, које више свега треба да води просветну, 
или уже речено наставну политаку, које треба да се 
бави педагошко-инструктивним }1адз(Јром над це- 
локупним шшим школством, које треба да узима 
шшцијативу н да даје сталне директиве у духу мо- 
дерне науке o васшглаљу, — врло je иотребно 
ооновати једио жво одел>ење које he, да се кратко 
изразим, водити јсдинстнеиу иаставиу полнтнку од 
забавиипа до уннверзитета. Колико je нецелисход- 
но ii несавремено унутрашње уређење Мнннстар- 
ства прасвете, тога Министарства Педагогнје, како 
сам га раиије назвао, види се из (|)акт!а да педаго- 
шко т. ј. иаставш) од,ељењс, као јединствеио и за- 
себно одел^ење уопште ne постоји у томе Мими- 
старству. 

He упуштајући се у H3.4araibe других miraiba 
која су у вези са овим, напомињем, да у Министар- 
ству просвете још од раишје иостоји иројвкат за- 
кона o ibeix)BOAi ypet)eiby. 

Рекох да je велики проблем растеретитн Ми- 
иистра просвете од оних миогобројиих безиачај- 
НОСТИ у вези са иерсоналпнм питањем. Да се то о- 
могући, затим да се одговори свима гласно н стал- 
ио понављаним жел>амл целога учителЈСкога реда и, 
иајзад, да Министар просвете добије довол.но да- 
ха и маха за једну вишу просветеу политику, no- 
трсбно je upe свега загарантоватн учитељску стал- 
иост. (Пајо Обрадовић: Бацају их свахи час као 
rpraibne). Лер, та вечнта цремештања 25.000 учите- 
ља просто заробе Министра- 

После мога великопа отскуства у томе погледу 
могу омело pehu једиу ствар, која звучи као пара- 
домс, a mije иарадокс: који Министар просвете бу- 
де себн законом везао руке у премештању учитеља, 
тај he имати најодрешеиије руке у ЊИХООрМ п}>е- 
Meurraibv! Лер, када се законом тачно и прецизно 
фиксирцју услови када се н зашто учитељ може 
иреместитн, тада he их премештати Мгашстар, који 
ne тај закои вришти, a ие као што се то сада tro- 
кушава, цео свет. To још не значи да треба искл,у- 
читн свако иитересовање сенатора н народних ио- 
слаиика за ова питања. 

Ta учиељска сталност не зпачи њихову непо- • 
кретност у једноме месту. To ни самн учител.и не 
траже. Ta сталност зиачи оно што сам Beh споме- 
нуо: законом тачно и дегаљш фикснрати услове 
када се учнтељ може преместити: no својој молби, 
ПО погреби службе, no снојој крииици и, пајзад, по 
иотреби једие внше пацноиалие или државне поли- 
тике, Тн услови могу по учитеље бити и врло стро- 
ni, na he се циљ ипак nocrahn. 

У једпом сумарном погледу овога веома важ- 
ког nnraiba, чије he повољно решење силпо Подп- 

liii морал код учитеља и имати најбоље дејство на 
успех наших народннх школа, — ja Hehy указива- 
ти на све педашшке, моралпе, na и политичке раз- 
логе за његово повољно pemeibe. 

Али за случај да постојн бојаза«, да he учп- 
•1ел,и, када добију сталност, ову злоупотребити у 
полнтичке сврхе, peiui hy да Beh и у садашп.ем За- 
кону o народинм школама постоји пуна MoryhHioci' 
да се то спречи. § 81 TOD-U Закопа гласи: „Учит.ел. je 
дужап давати прнмер Гјрађемсхе, верске, полптцчке 
и културне тр|пел>ивости. Зато on има избепавати 
све акцијеприватног и јавпог, a парочито чисто по- 
ппичког карактера, које могу довести до ове не- 
трпељивосто.. Tora ради учител^и не могу бити нн 
члаиоии орпаииаација које су ма у коме погледу, 
штетне no цилЈеве народних школа (§ 1)". A § 1 no- 

.менутог Закона гласи: »Наррдне школе су држав- 
ne установе, чијп je задатак: a) да, паставом и ва- 
спитањем у духу државног и пародиог једипства и 
верске трпељивосга, спремају ученике за моралпе, 
одане и актпвпе члапове државне, пародпе и дру 
штвепе заједнице« n т- д. 

Ево, господо сепатори, Beh сада закопскога 
пута и пачина, да се спречи свака штетша полптич- 
ка акција учитеља за случај да им се да сталкост 
елужбовања. 

Учитељска сталпост повлачи и њихову деполи- 
тиз^тију. Moje je увереље, да учитељи, воде!^ no 
своме позиву иаЈвишу политнку моралиог и пацио- 
налног образовања паше омладине и Hauier народа, 
треба да се и у своме личном иптересу и у лнтересу 
свога узвишепог позпва, повуку из свакодневне, 
паргијске политике. Јер, прво, та дневпа партијсма 
политика ваља само оида са гледишта народних, 
државпих и моралних mnepecai, ако се noime до вп- 
сипа политике, какву .no своме узвишепом позпву 
учптел>н Beh воде. Друго, учествованзе учитеља у 
днавној политицп прегставља iiajiiehn узрок чеаадх 
учителЈСКих премештања. A од цитираног парапга- 
фа 81 до деиолитпзадије учитеља — једап je 
корак. 

Господо сенатори, сталпост учитељска пемн- 
новпо повлачи за собом усгановљење стал.чог Дис- 
циплипског одбора у Мииисгарству просвете за 
учитељске кривице. Дисциплински одбор; какав je 
сада, не одговара сврси. To могу казати као његов 
трогодити.п 111)етсед11нк. Ha сиоме последњем КОН' 
гресу паши учитељи су истакли з^1хтев, да се дие- 
циплииске кршице изви1;ају под руководством 
I лавпог просветпог савета. To би значило створнтп 
join пешто горе, nero што je оада. Учител.и не зна- 
ју каква би се тек збрка паправила, ако би те по- 
слове, поред иногих својнх других послова, водио 
I лавии просветпн савет. Решење je: основати у Ми- 
иистарству просвете Дисцнплипски одбор чијп чла- 
пови nelie имати нпкакве друге дужности, до те дн 
извиђају учитељске дисциплииске кривнце и да Ми- 
нистру чине потребие предлоге за ЊИХОВО iil'ecy* 
Ijen.e. Ово зато, што су послови Дпсциплипсжог од- 
бора толико велики, да се они успешно могу обани- 
тн само тако, ако су чланови Дисциплипског одбо- 
ра ослобођепи свакога другог посла. Сада члапови, 
који су препатрпанп пословима своје уже дужно- 
сти, тај посао могу само узгред да свршавају, да 
не кажем ништа више. 

Напомнњел! да je исто тако потребно прописа- 
ти иарочити поступак за извн^ате п су^еп.е учи- 
тељских дисциплинских кривица. 
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Школски надзор je неорганизопаи, иеоријеити- 
сан, нестручаи. On je без ауторитета и без стпариог 
утицаја. To истнчу и сами учитељн na сиима1 сво- 
јим конгресима. Узрока томе je више. 

Школскц надзор, опакав какап je, треба уки- 
нуги и поставнти га на сасвим другу оспову. Поме- 
иути пројекагг здкоиа o ypel)eii)y Мпиистарстна 
nponriere решио je и то пиТање- 

Напомнњем да je педагошко-инструктивпи 
№дзор потребпнји иаставиицима сре/џ^нх школа, 
него наставиицима осиовних школа. Ме1)утн.м, ibc- 
ia у СЈЈедп.им школама сада скоро нема. 

Господо сенаторн,  постоји  само једаи  школ- 
ски 0|)1-а1тзам:    од    забавишта    до униперзитета. 
Један и једииствсп школски организам, да би се 
постнгло једишство у изгра1)11вању једне и једнп- 
ствене духоние личности васпиташжове.    Истнчу- 
lin тај, у науци примл>ени прнпцип, указујем даи 
надзор нма да буде један и једииствеи од забапи- 
шта до свршене   средње школе.   To зпачи ЦгЈдкН 
исти функцнонери имају да врте педагошко-ип- 
структивпн падзор над свн.ма осиовним,    гра^аи- 
ским, средњим и средњим стручним школама. Ово 
зато да би се загараш-оваџш и ко-птролисало је- 
димстно рада у свима школама, јер се школе јед- 
ne na друге iiaoaii>ajy.    Није свеједно за средк^у 
школу, шта се и како се ради у основној школн, 
јер 4)аци осповних школа    постаће 1)аци средн>пх 
школа итд. Маставпи плаи и програм н васпитли 
поступак једних школа условл.авају се и условл.а- 
вају паставпе ПЈ^ограме и планове других школа. 
Васпптни  поступак такође.    Није свеједно да  ли 
he се ono што се назива васпитање у ужем сми- 
слу у једној школи изводити на један, a у другој 
na други, нли чак и супротац начшг. Te иеједнако- 
стн и те супротности имају најгоре васпитно дсј- 
ство    на учеишке.    Зато je потребио    обједнннти 
школски надзор у једним и истим лицима, да би 
се омогућило обједињавапЈе свију наставних и ва- 
спитних поступака у разним    школама као дело- 
вима једног истог школског организма. 

Јасиије речено: .једаи школски тадзорпик 
(који иаравпо за то мора нмати свих школских и 
личннх квалн([)нкација) за осиовпе, грађапске и 
cpe;iibe школе. 

За Вишу иедагошку школу речеио je, да je 
створена ад хок и ад хомшгем. Ja; мислим да то 
пије тачпо, али стоји, да се са том школом иије 
зиало nira се хтело im кад je стварана, a не зна 
се-ни сада са њом шта се хоће. Дсжаз: што се до 
сада неколико пута покушавало да се она или из- 
мепи или укине. 

Мнпистарство просветс има велике кубуре са 
апсолвеитима који сврше II>COI впши течај. To нису 
и не могу втпе бити учиггељи основних школа, a 
нису и ne треба да буду ни профе-сори сре/џ^их 
шмола. 

Виша педагошка школа, господо се»1атори, у- 
omnre није педагошка школа. Ona то није ни no 
паукама, које се таио предају (јер je педагогија 
један од осталих предмета), пн no паставпичком 
особљу (од којих ни једна петипа нису педагози). 

Од Више' педагошке школе паправл>ена je 
пека. врста филозофског факултета, али другог 
или трећег раига. A зашто то? Зашто поред Beli 
постојећих филозо(|)ских факултета, ma којнма се 
паука добија из прве a ne из друге и Tpehe руке, 
И којн ли(1)е{)ују   толико кандидата за наставппке 

средгеих школа; да они и no две године чекају na 
своје поставлЈеље, зашто, велим, поред њих ства- 
рати пека друга или трећа, али не поправљепа, 
пего лошија издаП)а филозофских факултета? 

Впшу педагошку школу, овакву каква je, тре- 
ба укишути, a место ње створити Вишу учитеЉску 
школу или педагошку академију, али na сасвпм 
Д1)угој основи и са сасвим другим цилзем. 

Главни просветпи савет треба реформисати. 
Док се копачпо ne решп питање уџбанкка, закоаш.м 
греба забратити, no привацШЈу ншкомпатнбнлп- 
тета, да писци школских уџбеника могу бМти 
чћановн Главшог прогветаот савета. Ме^утпм, сада 
су, без мало, свн члапови Главпог просветног са- 
иета писцп уџбеппка. Ово пстичем нз начелптх 
разлога. 

O потреби изједпачења уџбешика говојјшло со, 
a и писало код нас, можда внше пего и o којем 
школском iiiiTaii,y. Ономе; што je o том iiHTaji>y већ 
речено више се иема шта додаги. Више и ne треба 
нипгга додаш, јер je то nntaibe већ решето једпим 
добри.м Закопом o уџбеницима. Taj Закоп Треба 
огто изкршнтп и ствар би била у реду. 

Треба закоп извршити, али како?   Ja   Чвр&т 
да се то пигап.е још дуго пеће решити. A зашто? 
Узрока има више, али ja НХ овде neiiy изложптп. 
Хоћу само једшо да иаглаоим. Када je рсч у уџбе- 

'пицима државног издања бркају се појмови. Мно- 
ги мисле, да државно нздање зпачи уџбепике, који 
су штамгшш у Државпој urraMnapHJHi и како д[)жав- 
Н€ пма.мпарије момептапо ке би биле у стап^у да 
иолику масу ки>И'га штампају —■ ради се io милио- 
пима књига, — тврди' се да и због тога треба од- 
ложити штампање уџбемика у државпом издаљу. 
Међутимј држава може своја издапза за  извесно 
време штампати и у приватним штампаријама, као 
mro  го раде приватпи ЛЈуди^ na да то ипак буду 
државпа издања,  т.  ј.  државта  својипа.  Мапомн- 
ibCM још толико, да шгампање уџбеника у држав- 
IHOM издању   зпачи   једаш   огромт!   пндустријско- 
трговачки посао,   који he ангажова™ С1Х>1-ине ми- 
лиона дитара, и да тај огроман посао треба орга- 
низовати на сасвим шословној огаклш и ma пачип, 
како се ти велики послови врше и у приватиим пре- 
дузећтша.   Зато,   поред   чисто   педагошке   сграше 

■oBora огромнога посла, треба благовремено сврит- 
Tii n припремпе послове ове друге, ттдусгријско- 
трговачке природе. 

Увереш сам, да до редукције паставника nelie 
доћп. Дч-) ibe и ne сме доћи. Редукција се може ир- 
шити само тамо где има сувишпога особља, или где 
се извеспи послови могу са мало више уложеног 
труда свршити и са МОвЛгМ бројем особља. У npo- 
свети то апсолутпо «ије случај. Сам je г. Миинстар 
спомепуо, a то je итаче поторта ствар, да мп имамо 
стотитама одељења и школа без таставпкка. Ми 
данас имамо и у гимназијама no GO и 70 ученика У 
једп'ом разреду, што je апсолутно шкодлзиво и са 
хигијепских и са педагошких разлога. Редуцирање 
овог броја наставника имало би катастро(|)алпнх 
последица за наставу. Уштеда у особљу могућа ј£ 
T;IMO, где би се једап исти' адмиппс-гратпвни покгао 
могао сћршити за два дана, али m за два 'Сата,'где 
једаи исти посао могу свртити три чит-овпика, алн 
и један, ако буде вреднији и мало дуже радио. 

Међугим, те уштеде у пгЈставпс.м 10собл>у ne 
може бита већ no 1самој при1)оди паставпог посла. 
За.мислите једму гимпазију са двадесет оделЈења. 
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Значи да данас од 8—9 часова у 20 одељеиЈа имају 
да раде 20 наставника, јср природа наставиот посла 
je таква, да нита може један шастанннк у исто вре- 
MC радитн у два или више разреда, шгги у нстоме 
разреду у једно исто нреме радили више настав- 
'ника- Да ие спомин.ем  цпшш друго. 

КЈИ.чдидатима учнтел^ским и 'суплентским, који 
чекају на своје постављеље трсба омогућити сту- 
иаил' у државну службу. To треба учнинти не само 
радк њих; 'iiero н ради са.ме наставе, која страда 
због велике оскудице у наставничкнм снагама. Али 
го се у просвети шикако не може учисшги no прнн- 
UiMiv: уклоии јед11(;г, a пистави другог. 

Фнлм, оиакав какав je, претставл.а највеће мо- 
rylie зло са гледиипа васиитап.а. Врло често он je 
ирава порногра(|)ија и директио сЛужи разврату. 
Мра.*ше двораие бноскопске, то су често лропл- 
лиШта људских душа, «ie су гробннде моралпих 
locjeJiaja н зрелога света, a камо ли омладине. 90% 
филмскнх комада има за сиже л.убавни однос чо- 
века ii жене, који се врло често сшдн на чист сек- 
сућлн« додир једнога и другога иола. И онда се 
може замислити, како то дејствује на сексуалмо 
разбукталу машту и сексуално уЗнемирени оргапи- 
заи омладиие и мушке и Женске! 

Господо сенатори, у једној женској гимнази- 
ји ухваћена су љубавна писма, која су ученнце IV 
разреда писале једне Другима. Садржина je ii.ii- 
хова такна, да се ona пису могла прочитати na 
седашци професорског савета, него их je свака 
наставница за себе прочнтавала. Она je таква, да 
се писма ne могу чнтати ии у озбил.пом мушком 
друштву. A све те учеиице, утврђшо je, нису из- 
бијале из биоскопа! 

Господо сенатори, onaj Мипистар просвете 
који успе да закоиом забраии развраћање преко 
филма ие само омладине него и целокуппог па- 
шег народа — то he бнти човек заслужап да му 
се подише споменик као брапиоцу јаипога мора- 
ла (Одушевљени узвици: Тако je! — Врло до- 
бро!). 

A сада, господо селатори, да укажем иа изве- 
сне културне потребе name престоннце, које су 
многе и високога ранга. Миво културног живота 
у престоници био je висок и пре рата, a сада je 
знатно внши. Па ипак, irania југословенска пре- 
стоница шема миогих културпих, научних и умет- 
мичких установа, које бн морала имати. Hama пре- 
стонцца нема никакве, a камо ли репрезетатпипу 
зграду за Народаи музеј. A то je и штета и срамо- 
та не само за град Београд, mero и за државу, 
''"ja je он престоиица. Исто тако престоница ие- 
ма никакву зграду пц за Етнографски музеј, те 
многобррјне и ретко драгоцене ствари леже за- 
трпане у саидуцнма. 

Оставл.ају11и na страпу ninan.e ЗГраде 33 one- 
ру, чпје би коштаље сада било неподношљиво 
иелпко, указујем, да ми у престопици немамо im 
зграду за Народцу библнотеку, која je пајвећа у 
држави, и која je, због оскудице у одроварајућрј 
згради, изложепа највећој опаспости од пожара. 

П^естбница нема пи сликарске, ни вајарске, 
пи музичке академнје. Кад човек погледа ^фре 
у буџету, мора да запази нзвеспу песразмеру. Док 
се музичкој и уметпичкој академијн у Загребу, 
конзерваторији и onepnoj школи у 'Љубљаии иа 
држашшг буџета даје г^дишње 2,652.944 дипара, 
a ca субвепцнјама и Ломоћима музичкпм школама 

у Љубљали, Марибору, Сарајеву, Осијеку, Птују 
и Цељу даје укупно 2,832.944 дипара годишње, 
дотле се музичкој и уметпичкој школи у Београ- 
ду даје свега no 225.000 динара годишп.е na име 
IIOMOliH. 

Папомињем, да je Музичка школа у Загребу 
после рата са неким парочитим закопом поАжиу 
та na степеи академпје, a псти je случај и са kon- 
зерваторијумом у Љубљани. Да ne би било i>l)a- 
вог разумевањај ппдвлачим, да je врло добро ура- 
Ijcno, када се уметпичким потребама наших гра- 
дова Загреба и Лзубљане и на raj иачии изашло 
у сусрет. Али питање, које се пеодолЈНВо намеће 
јесте: a зашто je престопица у том погледу запо- 
стављенш? Кад je реч o музичкој академнји, коју 
би Београд upe свију других академија требао 
да добије, могло би се много разлога павести за 
њено оспивање. Пре свега о;на)ј део нашег југо- 
слов&пског народа, коме je Београд ужи култур- 
ни цептар, несумњиво сгоји високо у погледу eno- 
je музичке обдарепостп. Вал.да пигде нема света 
толико расиевапог и раскликтапог као што je 
onaj део пашег парода. Нема вал,да пикога, код 
Kora je музика бполошкн срасла са њнм, који je 
у буквалпом смислу 1)ечи сваку своју згоду и ne- 
ЗГОДу, срећу и пссрећу у песмн опевао, песми као 
иоезији и песми као мелодији. Наше народпе ме- 
лодије, парочнто one у Јужној Србнји, иду у ред 
најлепших наррдеих мелодија, које урпште po- 
стоје. A наш народ je и ma пол.у уметпичке обра- 
де музике, уметинчког музичког стварања, дао 
великих имепа. I la ипак, томе и таквоме свету, 
КОМе je музпка пптимиа потреба Његрвог живота, 
још пи данас пије пружепа MoryiiHocT, да своје 
природпе музичке талепте култивише на чајвишој 
музичкој школи, na музичкој академији. 

Време je, господо сенаторн, да се меродавпи 
и код mac оз6илј11о позабаве и овим културпнм 
потребама naine заједппчке југословенске престо- 
пице. 

Има joni и других питања којима бпх се Mo- 
rao позабавиги, алп време je одмакло и ja ne 
желим да замарам Вашу пажњу, na мн стога до- 
зволите да сеј пр-ц крају, осврпсм na рад Mmm- 
старства просвете. 

Право je и дужпост свакога сепатора да буд- 
iio прати рад свнју државших фуикционера и да 
o томе раду исказује свој суд у овоме дому и 
са овога места. Bpiuelin то право и ту дужпост 
сенатора ja сам na крају свога говора na седпици 
од 22 т. м. нзнео неколико критичкпх објекција 
na јавпи рад Министра просвете, одпоспо прет- 
ходпика данашњега Мпппстра. Тим својим објек- 
цијама, боље рећи копстатацијама, ja нисам кри- 
тиковао рад једпе приватне личпости; писам ука- 
зивао на прошлост те лпчпости, која je за мепе 
у овом случају у пајбол.ем реду већ и зато што 
je та личност постала сепатор, a после и Мипи- 
стар; нисам критиковао ни рад једпога сенатора, 
a нарочито писам, да се народски нзразнм, дирао 
у рз н образ те личности. Kao чрвек од ргруке и 
од неких искустава у пословима ресора Мипи- 
старства просвете, ja сам у вршењу своје cena- 
торске дужпости подвргао крнтпци јавпп рад јед- 
пога Минисгра просвете, изјавившп да hy на за- 
хтев Molin и да докажем што кажем, јер сам по- 
датке пажљиво прикупл>ао и прикупио, 

Ha ту моју крптпку одгоиорпо je сеиатор г. 
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лр. Раденко Станковић na јучерашњрј седници 
тоном и иачииом, који ми налажу да na iberosa 
тврђења реагирам. У његовом одговору има пу- 
но двосмислеиости и алузија: „за време прмбћ- 
никовања г. Ђорђевића десило се то и то", „онда 
Je у ирисуству тога и тога", a \w. каже се кога, 
„утврђено то ii то". „Познато je да je помоћник 
Министров шеф свију канцеларијд и г. Ђррђевић 
je морао зиати" итд. 

Али поред тих провидних алузнја, има и из- 
весних директннх rapl^eiba, ма дасу то оиа иајиеви- 
мија, koja ca оми.м првима могу тешко нашкоди- 
ти моме имену. 

Зато, a да не бнх и сувише ангажовао ово за- 
иста кратко време које имамо иа расположењу, 
a иарочито да бих омогућио једиио правилно ре- 
nieibe no овој ствари, изјављујем следеће: 

1) У изјави, коју je Ha седиици од 2'Л тек. Me- 
cena училио сенатор г. др. Радемко Стамковић по- 
водом моје критике његовОГ рада као Мипистра 
просвете има копстатацпја, које могу тетко ла- 
шкоДити моме имеиу, ако се уз.ме да су one тачне 
и да се и na мепе одпосе. 

Да бих доказао апсолутпу неистинитост тпх 
коистатација, очекујем од г. Станковића да сВоја 
тврђења учини у педвосмислепој форми н na иа- 
чин, којн he ми омргућити да судским путем iipn- 
бавим себи сатисфакцију^ пошто če г. Станковић 
одрече имунитета. 

2) Остајући прп сиему IHTO сам у вршењу 
своје сенаторске дужности нзложио на седнпци 
од 22 ов. м. o раду г. Станковића као Миниара 
просвете, готов сам увек да изнесем понуђепс 
доказе, ма да г. Станковић у горњој нзјави nnje 
тражпо да своја тврђења и докажем. Гласаћу зп 
буџет МнпистаЈктва просвете. (Одобравање). 

Претседппк др. Љубомир Томашић: Реч цма 
сенатор r. др, Bato Глушац. 

Др. Васо Глушац: Господо сепатори, свако 
name MnunciapciBo naiioce пма своју парочнту 
важпост за парод и државу. Али no моме увере- 
n,y за nam парод и нзшу државу за даиас je naj- 
важппјс Mnnnć-rapcPBo војске и морнарице, a no- 
ćne њега; свавако Мпиистарство просвете, које се 
брине o духовпој култури namera парода. Како 
je наш народ баш у погледу духовпе културе до- 
ста заостао, требало би да je буиет овога, Мипи- 
старства много већи. lio последице кризе осећају 
се n na ODOM буџету, иако je nonmnen за пекнх 
7,000.000 дипара. Али било je времена! када кризе 
nnje било у овоме облику, na се ипак овоме Ми- 
нистарству nnje поклањала ona дужпа пажња, 
коју ono no својој важпостп заслужује. Нарочито 
nnje се иптепзивпије радило na подизању оспов- 
пих школа. Било je читавих крајева који су у то- 
ме погледу били и заборављени и занемарени. И 
пстом откада се држава поделила na бановине, 
од тада се и тим крајевима поклопила веКа паж- 
ња у томе погледу. Тако na пример у Врбаској и 
Вардарској баповипи учипили су бапови г. Мило- 
сављевић и г. Лазић впше за две годиие пего све 
владе за првих 10 годипа иза ослобођења. Па и 
покрај тога пастојања, В|)баска1 баповипа jom 
увек стоји na зад1Бем месту. Стога би требало roj 
баповипи посветити нарочиту пажњу у подизап^у 
основних ткола. Тамо би требало још шајмање 
500 ткола, na да се зздоволјС пајпужније потребе. 

Исто тако како се 'пије водпло рачупа o подн- 

зату оановпих ткола, nnje се готово пптта ради- 
ло »и на подизаљу зграда за средње школе. Ове су 
се школе вагло множиле и нагло 'отварале у врло 
рђавим зградама, које нису одговарале пи no своме 
простору пи po сЕојој прађевши. У томе погледу 
naijrupc су стајали велккп градови, a од свих сва- 
како najrope Бвотрад, где и данас има no две, na 
чак и no три ги.мпазије у једној згради која no 
своме простору mije довољпа ни за једну .\i;ni,\' 
гимназпју. Ђацп се тм&њују у адстпм npocuopnja- 
ма no два пуга дневно, a има случајева где једнп 
долазе na 1>ед тек другп дан. И покрај таквога ста- 
ii.a опет je неком раппјем пачелппку просвете пало 
на памет да пастава једне гимназије ne буде јед- 
нокраина како je то раиије бпло, него je издао на- 
ређење да се има делити na преподпевпу и после- 
подневиу наставу. A ссим свега тога број ђака у 
појединим разредпма већи од 50, 60 na и впше. ICa- 
каЋ je успех са толпким бројем ђака и у тамовом 
пачишу похађања тколе, TO пајбол>е зпаду сами 
паставницп који се боре и са насгавом n ca дасци- 
плппом, a да u ne спомпшемо тетке хигијенске 
прплпке. 

Према TOMe nnje чудо тто пам из такових 
средњих школа излазе педоучеит и готовк) nemi- 
смепп ђаци. () томе-icaM се и сам осведочпо, a ro- 
ворпли су мп n пекп профеоор« универзитета, да 
се na пспитпма опажа ие.тики број ^ака који ne 
"•пају правилно im писатл, a камо ЛИ своме саставу 
датн пеку литерарпу форму. Томе злу, господо 
моја, треба mro npe тражпти лека. A тај лек наћи 
iie се naijnpe n најлакше, ако се Мпшпстарство ripo- 
свете noojniHe, na да се поднгпе дозољан број до- 
брпх и хигпјепскпх зграда. Свака школа морала 
би пмат-и своју властиту зграду и у moj довол>аи 
број простраппх учиопица. У учиокицама ne би 
смело битп више од 40 ђака. Осим тога треба уве- 
сти једнократну паставу n то само npe подне рд 
B-^IŠ часова. Са.мо тако може се показатп onaj 
успех који се тражп од средње школе. Ово послед- 
н>е говорим из своје властите праксе, јер сам од 
ослобођења na све док писам допгао у овај дом, 
био директор гимпазпје. У Тузли, где сам пмао до- 
вол^по npocropn.ia и држао наставу само од 8—13 
часова, имао сам сваке године одлпчан успех. Шта 
EH'ine било je годипа када je та гимназија iro успе- 
ху бнла најбол^а у државп. Међутим када оам npe- 
mao у Бању Луку, где сам имао мпого већи број 
1)ака, a тколске просторије два пута мање, na се 
настава морала одржавати са једпом половипом 
npe подне, a ca друпом половином после подпе, 
успех je био покрај свих мојих nacrojama ипак 
рђав. И cnora се успех нијје могао побољшати све 
дотле, док се innje подпгао други део зграде n до- 
бшо доволзап број просторија, да свп ђаци могу 
похађати наставу само npe подие. 

Осим школских просторија гпмпазнје Mopajv 
имати и довоља« број ква^фикованих и добрпх 
паставника. Ове насгавппке треба na време pacno- 
ређивати, тако да свака средља школа добије onaj 
број колико joji треба jom у месецу августу, na да 
пастава редовно почне 1 септембра. To увиђају и 
господа у Министарству, али ипак, као уз ипат, од 
ослобођепуа до датас такав се распоред пије nii- 
када на време тачигаш, него се увек радио na парче 
и у невреме. И стога се догађа да се наставпидн у 
појединнм разредпма и код појединих предмета 
no пеколико пута меп>ају у току једне школске го- 
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ДИие. Оаим тога дога1)а се и то, да их у једној 
гимназији буде прснише, a у другој премало. Др- 
жим да би ii у томе погледу пошло на бол>е, када 
би се у Министарству просвете ировела децентра- 
лнзација no бановикама, na свака бановина прави 
распаред за своје школе и за своје шаставнике. A 
док сс то ne провсде, треба пзбегавати да се npe- 
мештаји наставкика и осиовиих п федњих школа 
не ирше у тому школске године, јер то много смета 
успсх v настави. Такове премештзје не бн требало 
да извршује Мин^стар прасвсте без велике крини- 
це дотичпог наставника. У томе погледу требало 
би да прссталу и иитервеиције полишчких л>уди, 
којс су често пута личне iiiap-iini. 

Надзор иад шмолсшм, радом врло je слабо 
проведен и у Сснсвној и у срсдљој кастави. Оонов- 
не школе имају до душе своје школскс надзорнике, 
ajtn će они umne баве некорисном преппском n ад- 
мпппстрацпјом, него надзором иад учитлЂскпм ра- 
ДОМ V школи. 

Лош je гори случај са средњим школама. Лц- 
ректори су преоптерећеип са алмпипстрацијом, na 
шмају времеш да често залазе no разреднма и да 
коптролишу руд наставпика, a нарочитр ла мла1)е 
иаставппке упућују како lie ca успехом радита. 
Onaj обичај изатпљгња миапстарскпх изасланика 
Ha копцу тколске годинс, за вре.ме вишег теча.јног 
кспита, требало би саквим изотгавити, jiep од ibera 
ife.\!a пнко и ннкакове корпстп. За оно кратко вре- 
И€ од немолико лаш онн ne могу CTeiuii правилап 
суд lo дотичној СЈ^едп.-о j школи и њешгм наставип- 
цима, a TioroTOBo не могу датп никакових шЈСТрук- 
unja млаЈупм на(став(Н1И11ШмИ. И ту трпа провестп 
деџветрализацију, али тако да душа оредње школе 
будс директор те шмоле, кодега треба ослободчти 
од ланатљс администрације. 

Како би требало урсдити Мипистарство Ш>0- 
светс и поједина просветна одељења no бановипа- 
ма, за то треба no иоме увере11>у саставитп једчу 
апкегу од шајстаоијпх И пајнскл-сппјпх наставника 
И директора средпЈнх школа, na ла ова анкета са 
Главиим просветним саветом дјонесе свој предлог 
o томе и са Минстром иросвете дефинитавну од- 
луку. У тој HOB'oj оргапизашш требало би да се 
потпупо упрости ад\Г№пистраии'а, a појача nm- 
структивни II надзорни рад у свима школама. 
Што се тиче школскнх уибепнка, треба што 

пре cian; na iiVT шедозРЈОл.еној тргавШИ ca ТИМ 
уибенаагима и onoj штети моју од тога трте no.m- 
тсл.и n Наци. Мпјсредак случај, да се у појединкм 
пгкола.ма уцбенипи меп-aiv ие само свдке голппс. 
пего и за време једне школске годише. Често шта 
ако сс пџсп/клт паставпик. меп.а се и уцбешк, T™ 
cv harni поиспл^епп v пстој годиии куповата no 2 n 
no 3 vuucmiK'r за исти предмет. Шта в«ше ДОТаћалО 
се и то. да су поједпии писци уибенкка, KOW o/ V 
iiCTO росме бшти иачелнивШ или 'ичспектоои Мипп- 
старства. na чак и помоћшшп МииШСТОа просве- 
те iHChi'n>ninlini'aiii свој положај зп npo.iaiv својих 
уибепика. Стога треба mro iip'e nnhn пачииа да -е 
ствппс (единствени уибеници за све предмете и свч 
школе у Коал.евппн, na ла се и rv ПОКШКе noinvri ; 
паролио јединство. Једипа ie школа v стан.у ла 
нивелише и уједини нате душе, a TO ћс се моћи 
nnop.e'crn само опла, ако будемо пмали свлма исте 
тколе са пстпм ппограмом. пстпм уЦбеницима H 
'na игтц пачпп квалтјтковапнм паст-тиипима. 

Ha концу дужпост   ии   je   упозоритп г. Mmm- 

стра n na репертоар и рад наших позоришта, a sia- 
рочито namera позорптта у Београду, где ее je 
и&губила свазоа критичност. У шовнје време иаиосе 
се ттуђи комадп, у којпма нема ништа лепо што би 
могло еттички n естетски утицатн na публнку. Шта 
i'.mne публпка се скандализира na некпм ПОјЖО- 
графским сцепа.ма, кг-ко сс то синоћ дпгодило са 
„Зојкпппм стапом". Са оваковим радом треба што 
npe престати. 

Надам се, да he г. Мипстар просвете уважптп 
ове моје пеколике папомепе, за које држпм да ми 
je била дужпост да их овде изпессм И спомепем, 
и да he ca Глашим проовегпим оаветрм и осталпм 
одлпчпим присве-птм радиицпма провести IГ,-,• 
требпе рефорие у своме Миннсгарству, моје lie бИ- 
ти од кпристи' и no шарод н no државу. Гласаћу.зп 
ОВај буџет. (Бурип аплауз). 

Потпретссдиик др. Мнрослав Плој: Реч пма 
cenaro|i г. Јеремија /Кпваповпћ. 

Лсремија Живановић: Господо сенатори, ко 
год je дуже времена праиио жпвот name школе, 
ко год je имао прплшке да ближе види резултаг 
icojn та школа даје, могао се je лако уверитп да ona 
unje пшла упоредо са животом n Да je оиа, држећи 
се cvBinme мпого традиција, заистала иза жпвота 
моји се брже развија лего шго се развија школа. 
Ово у првом реду вредп за средњу школу која ДО 
душе служи и припремам i за угтверзитетске сту- 
дпје, алп псто ТЗМО И шремаљу за живот. Ледаи 
велпки број патнх учеппка ne долази до заврптпг 
nemna Beli раније ншушта школу и улазп ne- 
посрелшо у живот. 

Ja xoiiy да одам свзку част предметима који 
у тколи служе обравовап.у каракгера Ч)егове дуте, 
облагорођавању човека и тонк слично, али се мо- 
ра призпатп Да учепик пз школе треба да naalve И 
колико толико стремаш за жнвот n бар у опом no- 
словап.^у онога што he га у живсту сретагп н са 
чпм пма да capal)yje нлп да се а\ њим борп. 

Међутиш no традпцији која се нарочито у na- 
ставп тешко меп>а, учеппк пзлазп из школе са зна- 
iheM година n мог безнача1ног и далеког догађаја; 
еа стотнпама нмепа гоографских детал.а у далеким 
коптппептпма или с пошутш познавапЈем изузс- 
така тс и те деклинапиас n коп.угације; са зтипем 
свих случајева коњункгива И СИбжонтива и маге- 
матичкпх (|)ормула и 1ч>ме слпчпо, алн потпупо 
кеспреман да сс nahe у својпм гца^апским дужно- 
етпма, у резултатииа напретка техчпкс и саобра- 
haja, у хпгијешским питребама које еу све веће И 
све прешније, у к( мплпковапим животплм прилн- 
кама n o.mr'ciiMa v којпма му ne помаже ополпко 
зиање година, тленв, формула и изузетака. 

Ja сам далеко од тога да спорим зиачење и 0«е 
наставе која нема директне везе ta пракшчппм жи- 
вотом; ja зпам да се моћ правплнога мптлуења 
pa.MBi'ia no методама којс су остале jom из Лри- 
стотелова доба, али исто тако n увиђам и ocelriM 
да школа све вите заосгаје за жпвотом n да би 
њени васгапници, мад би били и у ван школским 
часовпма иЗоловаш од жпвота моји око њих стру- 
ju n оставл>еш само школскпм књигама и настави 
у школи, били, no свршетку школовања, мало eno- 
собни за живот и од педовољпе користи no Дру- 
1тЂО. 

Увереп сам да ово MHUM>eibe ннје усамл.ето, и 
да се заостатак тколе за животм опавио и Dce- 
Tiio n у других тарода. У погледу na ово учииио 
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се у Mirorn.M државама ислики иапредлк, a нарочнто 
у Неманкој, где се још од оаш^не школе двца 
спремају за лако сналажење у разним гранама жи- 
рога, iiai се тај систем спроводи кроз све школе. 

Господк) сенаггори, јсдаш од главних разлога 
1гедовол>иом усиеху иаше школс лежи, tlo моме 
мн111Л)СИ>у, у -поме, mro још ис.мамо сталног npin- 
ci'crnor програма, због чега нам je погланито срсд- 
п a школа у непрекидном лутапд-. Лутасе у свему: 
у одређивању оишвмих задатака среди>с школе, у 
Двваљу веће вредносги час Лсдиој час другој ње- 
пој ирспи, у иастанним прсдмстима, настаиничким 
кр.алификадајама, у начшну предавања и оцем.ива- 
ii-a, у однклсу између иаучне и васпипне улоге иа- 
гпммшкове, у уџбепттма, у унутрашњем школ- 
ском реду и т. д. и Т; д. 

To лутан.е, ГОСПОДО, иије одскора. Томе лута- 
ii.v има подоста годииа. Професорско друштво 
иа једном свом коигрссу, мислим 1925 годи^с, у 
Скошву, покреиуло je питање нзраде сталног про- 
светног програма. Ja сам имао част тада да бу- 
дем претседиик П|)0(|)есорског друштва, и ja сам 
био рефбрент o том пптању iia коигресу. Пнта- 
и.с je било Beli тада сазрело и одушевл.сио je и 
једшогласмо 11римл>епо. A пнје се остало само im 
том mro су изражеие жел^е да се то уради, иего 
се пошло и један корак Даље. Ондашњи Мииистар 
просвете прихватио je идеју, изнео je Главном 
иросветном савету, којн je одржао подоста сед- 
иица, nai којима су присуствовали ne само ibero- 
Bii чланови, mero и претстанници разиих Мипи- 
стг1рстава, која имају под собом школе. Пред.тог 
je примљен једиогласш) и израђепе извесне im- 
струкцнје с тиме у вези. Али с промепом Мшгн- 
стра пропала: je цела ствар. To ннтање само сс 
joni јсдиом, мислим, покрстало у Министарству, 
тиме што су иотражсиа акпа o TOM старом про- 
светпом програму, али се дал>с нипгга пије ура- 
дило. Стога ja с овог места желео бих да закнте- 
ресујем г. Мииистра за ово пнтање, na да наста- 
не да се та, no моме миШљењу, nacvniiia потрсбп 
за правилап развитак иаптх школа, изведе. И 
пека буде уиереп да he na том послу naiin nvnv 
capa/uhv и иас наставника овдеј v овом дому, и 
паставппка уопште и оргаппзацпје про(|)есорскс, 
целокупног Про(1)есорског дпуштва. 

Господо сенатори, кад je рсч o iriimiM тко- 
дама, a ja мислим да nx ДОВОЉНО познајем, nap&i 
чиго средњс школе. и моје папомсне пајвише се 
однбсе на њихј xohv овде одмах да пзјавим, да 
та ткола, — која je no моме мишл>еп>у пајваж- 
nnja, која (|)ормира и карактер човеков, која 
даје осповна зиања. која истипа пекп усаврше, 
али велпкп део изиђе пз школе и то му je довол.- 
no — та школа ие даје ополпко успеха колико 
би се очекиввло према времену колико се поове- 
де у n.oj n према труду који се ту улаже. Осам 
годипа проводи nam м>ладић v средцуој школи; то 
je дуго време, и интспзиишш n еистематскпм pa- 
дом песумп.шш fm стекао всшку количипу змања 
и умења. Има школа, збиља, у којима je то знање 
не само довол.по пего и нешто више него довол>- 
по. Алиј господо, čun зпамо, да пма и школа које 
не дају ополико зкања колпко бн требало, и no- 
ред свега труда и свс воље, nsuhv учеиици поне- 
кад и са слабијом спрсмом пего би то требало да 
буде. Томе има мпого узрока. Ви сви зпате — да 
ne пшапљам што су већ пеки говорили — какве 

су тешкоће од тога, што пема дрврљно добрпх 
и прострапнх зграда да приме ученике и да nx 
приме онако како то наука тражи. Господо, у- 
сред Београда ове јесепи колико су деца лутала 
од школе до школе, да нађу крова, и толико je 
педел>а| протекло, док се пашла или иека приват- 
на зграда или пека гимпазија, да nx прпмп n то 
ne у септембру пего месец и два дата доцппје, n 
опи још увек страхују да пх n та школа једаппут 
sic испрати папол>е. 

Па опда, свн зпате другу пезгоду, колпко се 
попекад промепи шаставппка у току једие школ- 
ске годипе. Ако, господо, и најбрљем ham у јед- 
noj годџни пет пута долази нови паставпик, опда 
пити он може упозпати 1јака, пити ђак може за- 
волети професора, питп навикнути na п>егове ме- 
тоде, и може се десити да дете и добрих особи- 
иа, да дете које би пмало диспозиције да буде 
пајбол.п ђак, може да испадие средњи, na чак и 
слаб. Ta честа промепа псто тако кобно утиче na 
рад у школи. 

Да оставим, да ne ређам даЛ)е, irnje пајзад ме- 
сто да све ствари спомињем. Има незгода од пре- 
пуних разреда^ има пезгода од попекад недрвољ- 
ног падзора над наставпицима од страпе старс- 
iinii'ia који није прави старешина, који није први 
међу равним, него je сасвкм другог схватања, нтд. 
Све, кажем, то чипп да се ne осећа онолики на- 
предак у развоју наше школе, колики би требалр 
да буде. 

Али има једна ствар коју нарочито хоћу да 
»агласим. Ми можемо углавпом битп задовол>!1И 
опим mro школа интелекту даје n оним што те- 
тесиом васпптаљу даје, које се може, спортским 
удружењима можда, и вишс развити nero што би 
требало. Али има једап велики педостатак, a то 
je недовол>но морално васпитање учелика. Нажа- 
лост, после рата није опако интимап одпос изме- 
by ученика и паставпика као што je то npc рата 
било. Али ту иије крив таставник. Наставпицп 
треба да одржавају свој живот. Onaj ко пма ne- 
довол,пу плату, који има целу породицу na вра- 
ту, не може одолети искушењима да ono што му 
остапе после часова ne искористп na поболлпање 
својнх 1Г|)ихода, да бп одржао своју породицу, n 
опда om псма времепа за одржавање one везе из- 
међу паставннка и I)ai<a; ona се прекида чпм иа- 
ставиик олржп час. Мекада je било /фукчи.јје. Ђаку 
je велнко задоволЈСтво да се приблпжи пасгав- 
иику и да га после часа nenrro запнта, и мило му 
je кад с њпм разговара, a и паставпик пма npn- 
лике да ma ученика утиче и после предавап.а и да 
одржава с њтш духовне везе. Ta духовпа веза 
сад je врло слаба. Неиа ннкпкве кривице до na- 
ставпика, јер их je жпвот naniao да морају упо- 
требити слободпо време да би се одржали у ово 
всома тешко време. И зато би било несумплто 
за општу ствар мпого бол.е, кад бп таставтик 
био у таквој материјалпој MoryliWOc™ да се сав 
посвети школи у којој ради n да ire прекида везе 
са учепицима no завршетку часа којн je одржао. 

Хоћу да се дотамисм joni пеколикпх специјал- 
пих frHTaiBa. Једио je од тих иигап,а наше духовн') 
једитство. Можда и грепшм, али износим своје 
hvmivhcihe отворемо. Често 'се по«авља да je наше 
политичко уједињен>е већ претходило духовном 
уједнњењу, боље рећи да смо и пре рата схватили 
да смо у основи један тарод од KpaihCKe Горе до 
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Пехчера и од Доленаца до ЛугоЗна. To je тачно ако 
се води рачуна саио o главним ликијама. Али je 
крај свег тога несумњиво и то да се баш na духов- 
нрм у^једињсњу још много што шта има да изгра- 
ди. Ko je за то v првом реду позван? To су шмоле 
и наставници. Мислим да смс.м тврдити да прилич- 
но познајем просветие прилике у целој Југослави- 
ји и да моје гледиште на ове није лишено правил- 
не основс. Поред врло великог броја одличих npio- 
свегиих радника и кдеалиих апостола државног и 
народног јединстиа, ииак, нажалост, има у погледу 
иа ово и једаи — додуше мали број — равшодуш- 
них, неактивних, na, cy/ieiiH no извесннм зиацима, 
п такних који амотућавају да из }ici<nx школа у 
извесним крајевима још »даје прогиат једаи дух 
који je требало да одавно буде прогнат, 

Нећу на овоме месту да изиосим миоге испо- 
ио i irc појединости које су мн биле ставл>ене na 
раположси.с, али верујте да 'их има н да иас чека 
joni лоста посла на госљу духовног једииства, 

Ипак me могу a да не поменем једаш врлго симп- 
тг .хгатичан 'случај. Докле, »исКподо, мн шако na 
истотеу у средн^им цчкалаљиа учнмо ученике да по- 
анају и осрелње писце свих осталих покрајина, на 
пр. не самр Прсшсриа пего n кхтале који су маљБе 
позпати. Ja hy вааи навести .?едан случај који сс де- 
c«o у Дравској бановшш. Професор \с у чсгврто! 
години јслис учител-.скс школе дао за писмени за- 
датак: o српсиим нзрчЈдним-песмама. Шта je било? 
Учениие су извеле —■ иасивну рескстепиију'. Пита- 
ii,e није обрађивано. Кад се паставннк пожалио 
Управнику тколе, он je узео у зпштигу учеиице и 
казао: „To je врло тежак задаггак". Зацело учени- 
ци1 на крају учител>ске школе треба да зиају бар 
нешто o Вуку Караџићу. Старешина je казао: „Мо- 
гу1\е je да o томе ие знају иншта". Е na, господо, кал 
се на завршетку \читс,ч.ске школе може да не зша 
ништа o творцу новс нашс, a иогу pelin и југосло- 
веиске литературе, онда можете мислпти колико 
трсга ралитп пч томе духовном јединству, jeo 
видите колико још има поља за рад. Много треба 
ралити, да назовемо јелним тшеном установу коју 
ооземо v Неограду позооиште, у Загребу казаш- 
штс. a v Љубљани гледалишче. 

Господо, морам да поменем И то. да писам 
мислио д^товорпм o Епшој педагошкој школи да 
говорник upe мене није њу мало потценио. Виша 
педагсшка школа осиованЈЈ Je пое 12—13 година 
из потребе a не само из жеље да се коме уголп. 
Пгаликом стварања ове школе мислшо се ла она 
буде на iirapoi основи непо л;и je сада. Да ли v та 
школа успела или ne. ia мислим да je троље ofie- 
лочанстр.о KOLIKO cv спрсмчих кандидата изишл.и 
и i ге школе. Према уверењу Претседашка коми гиј 
за полагпп.с професорских испита највећи je пр - 
пенат одличпих у пшагању гтрофекорскога испита 
fiaui OL-V uoto cv поошли кр^з Bmnv педагошку 
школу. У Вишу педјагошку школу долазили cv на 
школовање учитељи млчди људи који су имали 
4—P одлпчиих лцена, к '-H cv одличчо пбложмши 
CPO'V матуру. KOMI cv. малс-бројни, у Београду има- 
ЛИ MOIVIHOCPH ла се ДОбро ггтеме не'CaMO г>Л сред- 
њошколских профсс/ра иепо n ОД оних ca Vimsep- 
р.итета. Morv ла кажем да cv предавали одличии 
nnodiecopu Унивеозитета г. г. Ћооовић Др. Вчада 
rioTKoiRHli, пок. Милорад Поповић профсспр dm- 
зике и др. Видите, гослодо, како je та школа има ia 
великога успеха. Нажалост, n>oj се није лалп MG- 

гућност да се развије. Ona je, поглавито из иеоба- 
вештености, имала велик број непријател.а n код 
гтрофесора и код учитсља, na и код некадашњмх 
мшгнстара просвете, a био je чак n подиет Скуп- 
шти«и замон, који се састојао од два члаиа: да се 
педагошка школа укипс. Сад je сведона на школу 
од две годиие и то да спрсма школске надзоришкс 
и наставиике грађанских школа. Г. Министар je 
помепуо rpai)aiHicKc школе, a ja бих хтео само да 
јаче истакнем значај тих школа. Господо сена- 
тори, грађанске школе cv потребпе за живот; 
оие су у MiioniM земл.ама своју улогу одиграле 
онамо како греба, иаромито у земл>аиа са већим 
псрактичним смкслом него што смо мп. У србијан- 
ским крајевима оне цису биле прпмљене баш радо. 
Прва грађдаска nama школа била ј:е заведсша 189H 
године, под режпмом Лндрс Ђорђевића, под јед- 
ним режимом, против кога су пррфес<Јр«: И про- 
сг.стпа лица војералп, под режнмсм којп je бионе- 
симпатичаи. У ту школу гада ainje мо.гао да буде 
уведен IJOTOBO нкко од спремних л>уда за ft*Rt, ке- 
го cv уведени уч^тељи којс je фаворизоиао та- 
дашњи режим. Несцремни за тај рад n под утис- 
ком да су дотпли за иаграду, onu су оап_р}еду.Ш све 
просветне људе, na се шда та мржпа препела и na 
саму школу. Треба се, господо сенатори, само се- 
тити шта те школе значе у Чешкој, ima one зпаче 
у ' [емачкој, пачак n у нашој лржави, шта оне зпа- 
че v Дравској баиовини n у Боони. Te тколс мо- 
рају се помагати, a једипм школа која спрема na- 
ставпикс за њих то je Виша педагошка uiKO'ia. 

Jcin iieniTO морам, господо, овде да 'Патшмепгм. 
Та.ко систематски деградирана та школа дошла je 
до стап>а да данас обе, загребачка и београдска, 
имају свсга око 150 ученпка. Има одел.смЈа у којш- 
ма су свега трп слушаоца, a професора, које ре- 
довпих којс ваиредиих, у обе школе ииа близу 70. 
Овде со само ообом намеће јсдгго питање: да ли 
нам je потребпо да, код таквог стања, иако се жели 
ла ове школе остану, да ли je потребно и да ли je 
у интересу нашем и да ли се може одобрити одржа- 
пање једне и друге школе са бројем ученика око 
150? Жалим iUTO nnie рвде г. Шуперииа, a желео 
бих баш да io чује. Бојати се тога да. нам се не за- 
мери да хоће једап крај да приграби све што може. 
Ja сам за глелпште да се те две школе споје, пп 
пека нова, cno'cnn школа, буде где било, у Загрсбу. 
Љубљтп, у Векмтзаду, или ма у ком другом BCIU'M 
месту. (Гласови: У Сарајеву). И тамо. Е зато сам 
и рекао где било, u v ма ком другрм већем MCCTV. 
Али налазим да није у овој иашој дашшч-ој жељ^.' 
::i цггедшом иа одмет да се ii ту уштеди ба.рем je- 
дан мклион динара, a то би се стварио и уштедило, 
и naj'm.e би се снаге прикупиле, као mio бн се и 
ученици зближили, и то би за лух једпнства било 
мнопо боље него кад cv раздвојспп, ма да су у при- 
јатол>гк'им ■одчоспмр. 

Хоћу, господо, да папомрцем само joni дпе- 
три ствари, na да завршим. Xohy мало да обра- 
iin.M n Главни просвеши савет. Овде je речено 
како би члановима Гл.аЕНОГ просветпог савета тре- 
бало забранити да пишу уибепике. Ta забрапа мо- 
гла би имати спога оправдан>а само у томе слу- 
ча/ју, ако би се чланови Главпог просветпог саве- 
та, пишући и штампајући књпге, тпме бшатплп. 
Колико je МвНИ позпато, то ne стоји. Члапоип 
Главног просветпог савета, господо,    то cv лица 
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са најјачим просветним квалификацијама у нашој 
земљи, — и ja не рнам каквога би оправдања би- 
ло да се тим људима забраии да пишу дрбре 
уџбеинкс. Баш због тога што су у Главном npo- 
светном сапету не би им требало забранити да 

. пишу, јер би се после, у случају да један уџбе-- 

ник издат од других лица буде одбачен, могло 
замерити да су они то учинили намерно, што њи- 
ма nuje допуштено да пишу уџбенике. 

У Главном просветном савету седе најјачи 
Л)уди. Најбољу иашу данашњу граматику за сред- 
н>е школе саставио je директор загребачке кла- 
аичке гишгазије г. Мусулш, који 'v^ члаи Главног 
просветног савета: дал.е, претседник професор- 
ског друштва r. /Uman namicao je једну одличну 
зоологнју, a и 6н je члаи Главиог просветног са- 
нета. Па зар због тога да та књига буде одбачепа 
и да се ђаци ne користе једним таквим уџбени- 
ком? Иајзад. претседник Главиог просветног са- 
вета г. др. Петковић написао je одличан уџбеник 
минералогију. Незгодно би било, господо, забра- 
пити тим л.улима, само због тога што су чланови 
Главног просветпог савета!, да питу уџбенике. J'e- 
дини критеријум за то треба да буде квалитет иа- 
писане књиге. 

Морам, господо, па овоме месту да одбраним 
још једну установу. Једаш од господе сенатора 
говорио je против зидања зграде државпе штам- 
парије. Прво, господо, нема онолико државних 
штампарнја, колико on мисли. Ми имамо с ио 
једпу државну штампарију, која je старија од 
свих паших позоришта и од свих наших повча- 
них установа и банака. Ona постоји већ сто годи- 
на овде, a ми још немамо за и.у пристојне згра- 
де. Ona je заслужила своју зграду cie само због 
тога што je корисма n што штампа многе књиге 
0 свом трошку, na често n na своју штету, што 
их протура у народ, Beh и због тогапгго чини ве- 
лике услуге јер привређује сваке године и за са- 
му државу Оиа привређује толико да he и новр 
пројектована зграда за народну штампарију моћи 
битн отплаћена BCII за 4—5 година. Алп има још 
јсдан разлог за подизање пове зграде за државну 
штампарију, a то je тај разлог што се досадат- 
н>а зграда мора рушити, јер спречава улаз у зс- 
мунски мост, којп има значај ne само архитектрн- 
ски Beh и политички, — у добром емислу речи. 
He може се, господо, бранити гледиште да ne 
треба подизати зграду за државну штампарију.' 
кад та зграда ne само зарађује себи, већ прмвре- 
ђује и држиви. 

Ja молим г. Министра да то пнтање убрза, v 
толико upe mro се ono одавпо ne решава. Раније 
je било iiaijciio n земљиште за подизање зграде, 
na се то питање одложпло. To питање треба јед- 
пом окончати. 

Могу, госпбдо, да кажем да сам захвалан г. 
Мгатстру што je показао толико пажње према 
ресору у који je скоро дошао n што се залаже да 
се школама да што umne средстава. 

Молим још ii то да се обрати пажња ономе 
iirro се у јавности зове „народно просвећиваље". 
Ми смо, господо, покренули „Народно просвећи- 
вап.е" v тешким даппма namera изшанства, у вре- 
мену бављења namer na Крфу. Тада je пала ми- 
сао o ocmmaii.y одел.еп.а за „Иародпо просвећи- 
Baibe". 

Али тада  када смо  кројилп  плапове,   .да  no 

повратку у землзу крепемо народно просвећива- 
ње једаим живлтм темпом и у једном ширем о- 
биму, онда се није замишл>ало, да he на крају 
крајева после 15 година да се то сведе na један 
отсек у Мипистарству просвсте и na један обичап 
посао штампања n откупљивања корисних књи- 
жица1, Тада смо мп замишљали да то буде — ако 
•mije могуће ■ јед ro Министарство, онда да бар 
буде једно велико оделЈењс, у коме би била naj- 
угледнија просветна имена, која за просвету зпа- 
че нешто, и да се ne сведе на један шабланскп, 
канцеларијски, бирократски рад, него да се осети 
дубок, imipoK и тггепзиван рад na опоме, mro 
сматрамо и даиас као врло важно, a го je npo- 
свећивање широких народних слојева. 

C a молбом г. Министру, да ово питате исто 
тако пригрли n o њсму поведе највише рачуна, 
mro се може учинитп, ja изјављујем упапред за- 
хвалност, јер сам увереп, да he г. Министар то 
урадити, — и изјавлЈујем, да Jiy гласати за овај 
буџет.  (Аплауз). 

Потпретседпик др, Мирослав Плој: Реч нма 
сенатор г. др. Георг Грасл. 

Dr. Geora: GrasI: Gospodo .senatori, kada i ovom 
prilikom, kao već dva puta ranije u ovome domu, 
uzim&m reč k predlogu budžeta Ministarstva prosvete, 
tada to činim u iskrenoj želji, da za školstvo, naro- 
čitio za školske prilike u narodnim školama naše ne- 
mačke narodne manjine probudim vaš interes i vo- 
sa razumevanja i da stvorim takovu atmosferu uza- 
jamnog poverenja bez koje se ne može postići trajno 
zadovoljavajuće stanje. Skoro 600.000 lojalnih gra- 
đana sa nemačkim maternjim jezikom pouzdanjem 
se nadaju da se Narodno pretstavništvo i Kraljevska 
vlada neće i ne može oteti a da ne uvide da čvrsto 

konsko uređenje i ovoga dela naše opšte narodne 
prosvete spada onim Velikim zadaćama državne i dru- 
štvene izgradnje, na kojoj i roditelji naše nemačke 
školske mladeži, jednako kao i svi ostali rodoljubi 
i iskreni patriote, svojim najboljim silama žele da sa- 

i đuju. Nije samo opetovano na svečan način objav- 
ljeno, već je od osnivanja naše mlade i napredne _dr- 
žove delima dokazano, da nemačka narodna manjina 
iskreno želi da kako svoj privredni život, tako i svo- 
ja nacionalno-kulturna stremljenja ukoreni u snažno 
i plodno tlo jedili.-1 vene jugoslovenske nacionalne dr- 
žave. Ja vas stoga molim, gospodo senatori, da biste 
sa toga gledišta ocenili moja sledeča razlaganja. Ja 
tražim vaše razumevanje i molim za vašu potporu 
u jednoj stvari, koja je, po mom dubokom ubedenju, 
i dobra i pravedna. 

Velikodušna odluka Nj. V. Kralja od 6 januar,;. 
1929 vod. koiom ie onemogućena гадата međusob- 
na borba političkih partija jednom za svagda, poz- 
dravljena je i od nemačke narodne manjine irise dr- 
žave sa radosnim zadovoljstvom, školski zakonMz- 
dani još pre izbora ovoga Narodnoga pretslavmštva 
pojačali su naše pouzdanje da će novi sistem vlade 
na pcdrućju našega školstva nadoknaditi ono, što ra- 
nije vlade usled svoje unutarnje slabosti nisu bile u 
stanju da poduzmu. I zaista u ovom očekivanju nismo 
se prevarili, Kraljevska vlada u jesen 1930 g. uzela |e 
inicijativu da bi u sporazumu sa pretstavnicima Ne- 
maca utanačila osnove, na kojima se ie imala izgra- 
dili osnovna nastava rta maternjem jeziku, koja je 
zajemčena u § 45 Zakona o narodnim školama. 

Ja sam imao čast ds o tome razgovaram sa Gos- 
podom Ministrima Srškićem, Maksimovićem i Kuma- 
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nudijem  i  ti su razgovori završeni  izdanjem dvaju 
naređenja  g. Ministra  prosvete  Moksimovića (). N. 
Pov. Br. 769 od 1 septembra 1930 g. i 0, N. Br. 12284 
•ni 12 februara 1931 god.Oba ova naređenja pozdra- 
vilo je-celo nemačko žiteljslvo naže kraljevine sa is- 
krenom zahvalnošću kao polaznu tačku za izgradnju 
neniačkiii osnovnih škola. Zakonsko pravo na osnov- 
nu nastavu na maternjem   jeziku   razrađeno je po- 
bliže   u   svim   smerovlma   U  ovim   obim   naredenjim..- 
sporazumno donesenim. Tako je pre svega porodič- 
ni jezik priznat kao kriterijum  za  određivanje  na- 
rodnosti  i  to  na  temelju  izjave  roditelja  date  pred 
upisnom komisijom,  protiv koje izjave, ako je bila 
notorno netačnr.', mogao je pretstavnik državne škol- 
ske vlasti da uloži žalbu.  Unatoč ovakvog podnaša- 
nja žalba imalo se je dete do rešenja žalbe upisati u 
manjinsko odeljenje po želji roditelja. Nadalje je ta- 
da  utanačeno da se sa nastavom  državnoga jezika 
ima započeti od trećeg razreda, da bi se  najpre u- 
čenicima ostavila prilika za prvu naobrazbu na ma- 
ternjem jeziku. Da bi deca i temeljitije naučila i dr- 
žavni jezik određeno je da se nastava geografije i 
istorije u prvom i drugom razredu više narodne škole 
vrši na državnom jeziku, a povrh  toga su se imali 
održati tečaji iz državnog jezika u školskim prosto- 
rijama Konačno je odobreno osnivanje privatne ne- 
mačke učiteljske  škole sa pravom    javnosti, u eiljii 
spremanja učitelja, pod državnim nadzorom, za dr- 
žavne narodne škole sa nemačkim nastavnim jezikom. 
Neču da propustim ovu priliku, a da ne izrazim Kra- 
ljevskoj vladi i naročito tadanjem Ministru prosvete 
g. Mak.simoviču zahvalnost za donošenje ovih načel- 
nih odredaba, blagodamost i zato da su se ta načela 
od prilike kroz    godinu i po dana unatoč    brojnih 
smetnji i otpora ipak privela u delo. Ха žalost se U 
poslednje vreme ponovo upalo u staro zlo, tako da su 
lova načela utanačena pre tri godine danas skoro pot- 
punoma ukinuta i da je ponovo uspostavljeno staro ne- 
zadovoljavajuće stanje, koje ne može služiti niti po- 
trebama školske dece a još manje pravilno shvaće- 
nim  intresima državnim. Naročito su to novija na- 
ređenja iz 1933 godine O. N. Br. 23328/33, O. N. Br. 
28634/33 i O. N. Br. 67903/33 povodom kojih je do- 
šlo do toga, da je jedva još nešto preostalo od Uta- 
načenih pre tri godine naređenja i da se samo u izu- 
zetnim slučajevima može govoriti o urednoj nemač- 
koj  nastavi  u  narodnim  školama. Ako se ovim  no- 
vijim naređenjima pravo narodnog samoopredeijenja 
roditelja  zamenjuje  sa novom   metodom jednostra- 
nog određenja naredne pripadnosti po školskim vla- 
stima  bez  mogućnosti  apelacije,  to  se  time stvara 
jedno stanje kojim se dira na najosetljiviji živac i ko- 
jim se daje povoda za stalne tužbe. Ako su od toga 
do sada pogođena  deca  u  relativno manjem  broju, 
lo se  time  ipak veliki krug  žitelja stavlja u stanje 
ozbiljne  zabrinutosti.  Iz  razloga  nastavnih — peda- 
goških, koje ne treba dalje opravdati, moram  da se 
žalim i protiv toga; da se sa nastavom državnoga je- 
zika od ove školske godine počinje prvim danom u 
i razredu, ma da se je 10-godiSnjim iskustvom iska- 
zalo, da učenici zaostaju kako u pojedinim predme- 
tima, tako i u jeziku i to u tolikoj meri da pri svr- 
šavanju narodne škole ne vladaju'ni državnim a ni 
maternjim jezikom u potrebnoj  meri, ako se u os- 
novnim Školama ništa drugo ne čini već se samo for- 
sira jezična  nastava   po  nesposobnim   nastavnicima, 
a  potpuno zanemaruju  ostali predmeti  i opšta nao- 
brazba. 

I naša je iskrena želja, da naša« mladež državni 
jezik ne samo uči, već da ga dobro i nauči, a baš to- 
me cilju imalo je naročito služiti sponvaimno uređe- 
nje škola kalu; je pre 3 i po godine utanačeno. Da 
nije doši j do otvaranja ferijalnih tečajeva za popu- 
njavanje nastave u državnom'jeziku, koji su bili pred- 
videni, nije naša krivnja i mi to žalimo. Ipak je is- 
kustvo pokazalo, da je nastava državnoga jezika po- 
čevši od III razreda, kada je kod školske dece već 
razvijenija i zrelija moć shvatanja, urodila boljim i 
trajnim uspehom nego li sadašnja- novija metoda koja 
ide na štetu opšte naobrazbe učenika. Nadam se, da 
me u tim konstatacijama nećete krivo razumeti, jer 
mi smatramo ne samo da je potpuno vladanje držav- 
nim jezikom dnevna životna potreba sviju nas, vec 
je to i iskrena srdačna želja naša, a rezultati privat- 
ne nemačke učiteljske škole, koju će ove godine za- 
vršiti prvi kandidati, doprineće, nadam se, najširoj 
javnosti puni dokaz za to, da baš u tome pogledu 
ozbiljno i iskreno onako mislimo, kako govorimo. 
Ni jedan kandidat neće završiti tu učiteljsku školu, 
koji ne bi potpuno rečju i pismom vladao državnim 
jezikom. 

Naročitim žaljenjem moram konstatovati, da su 
se u poslednje vreme na nemačka školska odeljenja 
U sve većoj meri postavljali nastavnici koji uopšte 
ne vladaju jezikom poverene im dece, jezikom, koji 
je ujedno i zakonom propisani nastavni jezik. Uče- 
nici i učitelji stavljaju se time u potpuna neodrživu 
situaciju, u kojoj o nastavi i o odgoju uopšte ne mo- 
že biti reči, kad se učitelj i učenici ni u najprimitivni- 
jim pitanjima ne mogu objasniti i sporazumeti. Do 
kojih po ugled škole štetnih posledica ali to dovesti 
mora ako učenici sami moraju da zamene učitelja u 
jezičnom pogledu, ne treba nikakome iskusnome 
vaspitaču objasniti i raztumačiti. Ja bih stoga g. Mi- 
nistra prosvete zamolio, da posveti naročitu pažnju 
tome, da na nemačka odeljenja- državnih narodnih 
škola postavi samo učitelje sa punom jezičnom spre- 
mom, u prvom redu učitelje i kandidate, kojima je 
taj jezik materinski jezik. Sa ovom molbom je u ve- 
zi stalno opetovano traženje, da bi i školski nad- 
zornici, kojima su nemačka paralelna odeljenja pod- 
ložna, pored neminovno potrebne jezične spreme 
bila takova lica, koja su prožeta onom merom blago- 
naklonosti i ljubavi prema poverenoj im mladeži, bez 
kojih se uspešan odgojni rad ne da ni zamisliti. Ko- 
načno se samo po sebi iz ovih istih razloga preporu- 
čuje otvaranje jednoga naročitoga odeljenja za ma- 
njinske škole u Ministarstvu prosvete. 

od ranije otvorenih nemačkih manjinskih ode- 
ljenja zatvaraju se mnoga prosto na taj način, što 
se učitelji premeštaju U druga mesta, tako da ma- 
njinsko odeljenje ostane bez nastavnika. Isto tako 
su brojni slučajevi da se nemačka paralelna odelje- 
nja doduše formalno ne zatvaraju, ali se na ta ode- 
ljenja, kao što rekoh, postavljaju učitelji koji ne 
Vladaju manjinskim jezikom. S pravom bi se mora- 
lo očekivati da će jedna uviđavna i blagonaklona 
prosvetna uprava bar nemačke učitelje, koji već sto- 
je u državnoj službi, sve ponameštati na paralelnim 
odeljenjima sa nemačkim nastavnim jezikom, ako 

• već iie može iz budžetskih ili drugih razloga postaviti 
nove učitelje sa znanjem jezika. Umesto toga mo- 
ram na žalost konstatovati, da su mnogi učitelji Nem- 
ci još uvek na radu na nemačkim a napose na ma- 
đarskim odeljenjima i da su mnoga nastojanja moja 
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^Же^^^.ТнГп^ТГ"^^^^ P^V'ianje o^a stanja koje.je stvofeno ^lskirr odcijenjiimi.   Udžbenici  na   tim  školama  često 
-su napisani na potpuno iskvarenom jeziku tako, da 
dec£i ne samo da ne nauče nemački književni jezik, 
nego delom još i pokvare ono, što je dobro u njihu- 
vom dijalektu. Prigovor, koji mi je učinio jedan na- 
stavnik, da nemačka književnost, u koliko se tiče ju- 
goslavenskog štiva,  nema  dovoljno materijala,  nije 
tačan. Čast mi je u tom pogledu upozoriti na prevod 
narodne pesme o llasanagimci od Oolhe-a, nadalje na 
Istoriju srpske revolucije od Rankea-, a naročito na 
njegovu klasičnu raspravu o srpskim  narodnim pes- 
mama,    a od novijih pisaca na Hermana VVendela i 
njegova dela, koja sadržavaju izdašno štivo iz jugo- 
slovenskog narodnog života za nemačke čitanke.  U 
koliko bi se pokazalo potrebnim, da se i ovaj mate- 
rijal upotpuni, našli bi se lako brojni stručnjaci, koji 
bi mogli  izvršiti potrebne prevode  i/,  jngoslovenske 
literature, a da pri tome ne bi morali  iiemački  jezik 
kvariti ili izopačiti. Najbolje bi bilo, da se pri 'izra- 
đivanju udžbenika za nemačka školska odeljenja o- 
mogući saradnja naših kvalilikovanih i u svakom po- 
gledu sposobnih  nemačkih nastavnik;,, i kad bi se u 
Prosvetni savet imenovali i neki pretstavnici naše ne- 
mačke manjine. 

Šfo Sti tiče samoga štiva, u čitankama se može 
naći dosta rečenica kao što je ova: »Bolje da te go- 
ni Turčin sa sabljom, nego Švaba s perom«. Daleko je 
od mene i soma pomisao, da je ovde po sredi neka 
naročita namera naše školske uprave, ali se vidi iz 
toga kako se površno radi i kako i pored Prosvetnog 
sjvtta neki sitni ljudi uspevaju da proknjumčare 
svoja shvatanja u naše čitanke! 

Moram ovoni prilikom da napomenem i smetnje 
i zapreke koje se čine protiv privatnog podučavanja 
nemačkog jezika. Ma da privatno podučavanje ma ko- 
jeg jezika, u koliko ne zaprečuje državnu školsku ni- 
štavu, po zfikbnu nije zabranjeno ipak n mnogim kra- 
jevima naše Kraljevine javne vlasti zabranjuju svako 
privatno podučavanje nemačkoga jeziki., pa i drugih 
piedhieta na nemačkom jeziku. Na taj su način nemač- 
ka cieca u onim meštima, gde nema ili gde ne može biti 
osnovne škole sa nemačkim nastavnim jezikom, liše- 
na svake mogućnosti, da bar privatnim učenjem na- 
vioknade ono, što im školska nastava ne daje. 

U red ovih zapreka spadaju i zabrane, koje škol- 
ske ili druge javne vlasti izdaju protiv otvaranja pri- 
vatnih dečijih zabavišta; za koje zabrane nema nika- 
kove zakonske osnove. Zabrane se izdaju na temelju 
proizvoljnih ekstenzivnih tumačenja i shvatanja nekih 
odredaba Zakona o narodnim školama protivnih smi- 
slu i duhu zakona. Ovo je utvrđeno i presudom Dr- 
žavnoga saveta, tako da sada možemo bar imati na- 
du, da će navedene vlaisti u tom pogledu respektovati 
tu presudu i prestati sa takvim zabranama i smetnja- 
ma. 

Teško je razumeti da se pored velike oskudice 
u nastavničkom osoblju još uvek drže odeljenja sitna 
sa jedva 10—20 učenik,?, naročito da se i protiv volje 
žiteljstva i školskih odbor.i održavaju pripravni raz- 
redi za isto toliko malen broj učenika, dok u mnogim 
drugim mestima postoje odeljenja sa 70—100 učeni- 
ka, kojima jedan nastavnik nije u stanju da dade te- 
meljitu naslivu, ili dok u brojnim drugim mestima 
postoje po čitave godine velika odeljenja uopšte bez 

m 
naređenjima iz 1930 i 1931 godine po sporazumu sa 
nama, u izričnoj nameri, da se nemačke manjinske 
narodne škole stave na takovu osnovu, koja će pod- 
jednako odgovarati pedagoškim kao i državnim zah- 
tcvima i potrebama. Danas bi u tome pogledu staja- 
lo znatno bolje da se je konsekventno ostalo na ono- 
me putu kojim se je ranije pošlo. 

S pouzdanjem smatram da će Kraljevska Vlada 
udovoljiti ovim našim željama, to smalram tim pre, 
što jedan od tadanjih triju Ministara koji su stvorili to 
školsko uređivanje, jeste g. Božidar Maksimović, 
član današnje Kraljevske vlade a čija ličnost mi pru- 
ža punu garanciju za to, da će i u buduće uzeti u zaš- 
titu te naše škole, koje su i njegovo čedo. Od uvidav- 
nosti današnjega Gospodina Ministra presvete mislim 
da se smem nadati tome, da će pravilno shvatiti ove 
naše skromne želje i da će ili u punoj meri zadovolji- 
li. Sloga izjavljujem da ću glasati za predlog budže- 
ta Ministarstva prosvete. 

Potpretseđnik dr. Miroslav Ploj: Ima reč sena- 
tor gospodin dr. Valentin Rožič. 

Dr. Valentin Rožič: Gospodje senatorji! Jaz vas 
ne bom dolgo nadlegoval, govoriti hočem le toliko 
časa, kolikor mi je predpisano. Na kratko povedano, 
moje misli so sledeče. 

Gospod Minister! Jaz sem že leta 1932 in lani 
193;i ter zdaj zopet 1934 zaprosil vašega prednika, 
pravzaprav dva vaša prednika, da Kraljevska vlada 
predloži zakon o muzejih in čuvanju starin. Sam sem 
predložil že načrt, ki ga je obravnaval zakonodajni 
svet in nekoliko spremenil, vendar objektivno priz- 
nam, da ni mogla sprejeti Kraljevska vlada ta zakon, 
ker smo imeli važnejše stvari. Moram pa reči, da za 
našo državo ni lepo, da nimamo tega zakona. Za- 
kon o muzejih moramo imeti. V kolikor mi je znano, 
je bivši prosvetni Minister že izvršil načrt, toda jaz 
ga nisem čital, ker ga žal nisam dobil v roke. Ker je 
ta načrt dovršen, sem prepričan da bo Kraljevska 
vlada predložila Narodnemu Predstavništvu omenje- 
ni načrt. Vsi gospodje senatorji so za to, kolikor vem1, 
m tudi narodni poslanci. 

Gospodje senatorji, samo nekako v utemeljitev 
moje prošnje imam pred seboj knjižico »Proteus«, 
ki jo gospodje senatorji lahko vidite in iz katere vam 
bom na kratko prečital nekaj, iz česar boste videli kako 
nujno je potreben zakon o zaščiti starin in muzejih. 

Gospodje senatorji! U londonskom časopisu »Na- 
ture« 3 februara ov. godine publikovao je Christophcr 
Havvkes, arheolog briLskog muzeja članak sa naslo- 
vom »Blago Kranjske (Treasures ol" Carniole)«. Po- 
što će možda njegov sadržaj mnoge interesovati, na- 
vešću njegov glavni sadržaj. Engleski arheolog 
piše: 

»Rad, na čiji sam podstrek napisao ovaj članak 
sa pomenutim naslovom, u tri pogleda od velikog je 
značaja za sve, koji se interesuju za nauku. Prvo zbog 
bogatstva preistorijskog blaga Kranjske i susednih 
zemalja. Drugo zbog toga Sto je počivša vojvodki- 
nja Meklemburška "sakupila kolekciju, za koju je 
žrtvovala svoja bogata sredstva metodičkim iskopa- 
vanjem. Pre toga nepoznati kopači decenijama i de- 
cenijama pljačkali su ovu zemlju. Treće zbog fakta, 
koji do sada nema primera, da je američko poduzeće 
za licitacije, koje se nalazi u službi ćerke pok. voj- 
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vodkinje, pozvalo na saradnju međunarodni odbor 
preistoričara, da obrade čitavu zbirku i konstatuju 
autentičkl arheološki raspored njenih iskopina, koje 
će biti prodate u Njujorku na javnoj licitaciji. Prema 
odredbi svaki je prnnerak snabdeven originalnim po- 
pisom sa iskopinskom listinom, sa nacrtima i drugim 
dokumentima. Pravo publikacije svego ovoga imaće 
samo onaj, koji će kupiti predmete. Knjiga, koja le- 
ži pred nama, jeste katalog, koji sadrži rad arheološ- 
kod odbora. Time, što su »American Art Association 
Galleries« oni;)gućiile njezinu publikaciju, poklonile 
su nama veoma skupocjen prilog preistorijskoj nauci. 

Licitecija izvršena je 29 januara'ove godine te na- 
ma njezini rezultati još nisu poznati. Jasno je, da ve- 
lik deo ove zbirke neće nikad više doći natrag preko 
Atk-ntskog okeana i poznato nam je, da se Velika 
Britanija nije odlučila stupiti u krug onih evropskih 
država, koje bi mogle svoje narodne muzeje oboga- 
titi-sa blagom ove licitacije. Sa pravom pak očeku- 
jemo, da će oni, koji će kupiti predmete, pa bili pri- 
padnici bilo koje narodnosti, pošteno ispuniti svoju 
javnu dužnost te u čitavoj potpunosti i bez odugovla- 
čenja publikovali nabavljene predmete zajedno sa 
svima listinama. Meklemburška licitacija mogla bi 
na ovaj način postati međunarodni običaj, koji bi mo- 
gao biti u mnogim naučnim pitanjima od vanrednog 
značaja. 

Kranjska, u kojoj se ukrštavaju putevi iz Grčke 
i Italije, koja ima otvorene puteve prema' istoku, se- 
veru i zapadu, sačinjava ključ preistorijske evropske 
civilizacije. Ovde, gde se reda groblje za grobljem 
sa vanrednim bogastvom možemo u velikoj zbirci 
meklemburške vojvodkinje pratiti i proučavati značaj 
hallstattske civilizacije. Nemoguće je upuštati se u 
detalje: celokupni broj prokopanih grobova iznosi 
više od 1300 i ako cenimo broj pojedinih predmeta 
na -20.000, sigurno smo uzeli i suviše malo. Ali ako 
nas ovaj ogromni materijal, protumačen sa naučnog 
gledišta,' učini sposobnim za razumevanje hallstattske 
kulture i otvara nama istovremeno pogled na jedin- 
stvenost velikog doba čovečanske istorije. Povezana sa 
etrurijskom kulturom i dalje geometričkom Grčke, 
koja se još nalazila u senci stare mikenske vlasti, 
hallstattska se civilizacija razgranala preko varvarske 
Evrope, da rodi civilizaciju Kelta, čiji su uspesi pri- 
premili na istoku i zapadu put rimskoj imperiji. Pro- 
širila se također preko Kranjske ili tačnije preko nje- 
zinog jugoistočnog predela, dok nije i ovaj potpao 
baš toj imperiji. Stojeći na ovoj zemlji, možemo is- 
tovremeno pozdraviti duh Avgusta i zvati senku Aga- 
memnona.« 

Tako Ha\vkes. U dolarskoj Americi na javnoj se 
licitaciji prodava blago izvezeno iz naše zemlje. Na- 
še — ne možda od danas ili juče, — već iz onih 
davnih dana, kad su naši predci zauzeli ovu zemlju 
kao neposredni naslednici onih plemena, koja su na 
ovoj teritoriji živela pre nas, kulturno se razvijala i 
procvetala i konačno propala te nam u svojim gro- 
bovima ostavila ovo blago svoje kulture i civilizacije. 
Još su bile žive prilikom našeg dolaska ilirske i kelt- 
ske reči u uspomeni ovih plemena, koje je doduše već 
latinizirala rimska imperija. Naši pretci su ih još ču- 
li te ih predali naslednicima, koji ih danas čuvaju u 
svojini lokalnim nazivima Celje i Logatec, Karavan- 
ke, naposletku naziv »Kranjske dežele« same posled- 
nje su, ali još mek žive uspomene na davno prošlo 
doba Ilira i Kelta. Kao neposredni naslednici njihove 
zemlje i hiljadugodišnji čuvari njihovih grobova mo- 

žemo dakle sasvim opravdano govoriti o našem blagu. 
Bogatstvo, koje je bilo dignuto iz grobova na Vaca- 
ma, na Magdaienskoj gon, u Vimci, u St. Vidu kod 
Slične prestavlja, naime, u svakom pogledu blago od 
neprocenjive vrednosti. Ne samo zbog ogromnog 
broja prokopanih grobova i gotovo bajoslovne mno- 
žine pronauemh predmeta, vec pre svega zbog skupo- 
cenosti i naučnog značaja iskopina. 

Broj još netaknutih grobova, koje je vojvotki- 
nja Meklemburška otvorila na našem teritoriju i čiji 
sadržaj je prešao u njezinu kolekciju, iznosi [У22. 6- 
vini iskopinama moramo pak dodati još pojedina na- 
lazišta i različite rasturene predmete iz onih grobova, 
koje su već pre, bilo porušili agrikulturni poslovi, bi- 
lo  opljačkali nepoznati kopači,  tražeći  blago. 

Preko 20.000 pojedimli predmeta sačinjava ovo 
blago, Mačevi, šlemovi, opasači, vrhovi sulica i kop- 
lja, delovi konjske opreme, klešta, noževi, igle i drugu 
oruđe i libule, nakit, ogrlice, narukvice, minduše, li- 
gurine; bronzani kotlovi, vrčevi, nešto posuda od gli- 
ne etc. — Velika većina predmeta spada u mlade gvoz- 
deno doba, u takozvani hallstattski period, te sastoji 
najviše od bronze, delimično takpder od gvbžđa-, sta- 
kla i ćilibara. 

LI ljubljanskom narodnom muzeju čuvaju, kao 
najskupocemji predmet čitave muzejske kolekcije, 
takozvanu vašku situlu, vanredno dobro očuvan bron- 
zan vrč sa tri reda u bronzi usečenih ornamentalnih 
frizova. Ovi nam frizi plastički prikazuju ornamenti- 
ku, život, običaje i nošnju hallstatlskog ćoveka. U bo- 
gatstvu izrađenih figura te u njihovom potpunom oču- 
vanju pretstavlja ova situla jedinstvenu skupocenosl, sa 
kojom se u ovom pogledu ne može na čitavoj zemlji 
ništa uporediti. Daleko iza nje moglo bi možda sta- 
viti u isti red još situle iz Certose i Arnoaldija kod 
Bologne. Meklemburška kolekcija ponosi se čak dve- 
ma situlama vanredne lepote i bogate ornamentike. 
Jedna potiče iz Vača, druga sa Magdalenske gore 
Kao ukras poslednje sačinjavaju dva reda u non/.u 
usečenih ornamentaJnih životinjskih Inzova. Jeleni se 
redaju jedan za drugim za košutama, jedni i drugi vit- 
kog i produženog tela i vitkih nožica, kao što je uop- 
Ste   st lizovao   životinje   hallstattski   čovek.   Obadva 

Ijen iz nekog belog materijala, koji lici na tombak. 
U konceptu i izradnji kukastog krsta javlja se uticaj 
skliske invazije sa istoka. U čitavoj centralnoj hvro- 
ni do sada još nije pronađen nijedan sličan predmet. 
To je isti znak kao što je znak nemackoga kancelara 
llitlera. 

Samo jednom rečju neka spomenem prekrasne 
U tučenoj bronzi umetnički izrađene fibule, na kojima 
se nalaze kao ukras figuralni ornamenti, fibule sa čo- 
večjim figurama, iz bronze ulivene figurine, zanimlji- 
va trougaona plaketa sa utučenom figurom jelena 
ba§ u momentu pre nego što padne, dve pljosnate 
minduše sa udubljenim zečevima što jure, bron/am 
opasači za mačeve, sa bogatim ukrasima u situlskom 
stilu itd.  itd. 

1 sve ove skupocenosti neće nikada više preći At- 
lanski okean. Zaista, mnogo smo grešili u prošlosti. 
»Ostavili smo Kranjsku, ovako bogatu na prvoklasnim 
nalazištima, da je pljačkaju kopači blaga, ostavili raz- 
bojnicima i pljačkašima grobova, umesto da bi postali 
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Meka za arheološke ekspedicije, koje bi dolazile da 
Kopaju njezino blago sistematski i po naučnim meto- 
dama« (Mphr). Ali docnija iskopavanja, koja su se 
obavljala za račun muzeja, vodila su većim delom ne 
vesta hca ili samo poluvešti ljudi, te je na taj način 
naučna vrednost ovih iskopina u mnogom poeledu 
okrnjena. h 

Па dođe do poslednjih formalnih dozvola, koje 
SU bile potrebne za izvoz ove zbirke, sopstvenica je 
ovih predmeta doduše dozvolila Ijubljanskome muze- 
ju, da pregleda zbirku i da odabere nekoliko predmeta 
za svoje zbirke. 

Ono što su pak odabrali stručnjaci, dabome, sku- 
po je i lepo. Izloženo je u Narodnom muzeju pored 
nešto keramike u naročitom ormanu na osam kartona 
Ali ova sitnica, koja je pala sa bogato obloženog a- 
stala meklemburške kolekcije, pretstavlja jedva je- 
dan piocenat čitavog bogatstva. 

Kako veliko mora da bude celokupno blago kad 
već ova sitnica znači bitnu popunu i obogaćenje na- 
še preistorijske muzejske kolekcije. 

Kad prelistavamo lepi katalog, koji je sastavilo 
sedam američkih naučnika za licitaciju meklemburške 
kolekcije te susretamo u njima imena najrazličiti- 
jih naroda i plemena, koja su u pradavnlniiživela le 
&e kretala po Evropi, tada nama oko nehotimice traži 
ime našega naroda, koji je bio hiljadu i po godina 
sopstvemk i čuvar ovog bajoslovnog blaga. Badava! 
Na nekom je mestu do duše označeno ime kraljevine, 
na nekom mestu također ime administrativne 'jedini- 
ce, u kojoj se nalaze danas njihova nalazišta' ali o 
narodu samom ni reči. Kao da smo srednje-afričko ple- 
me, koje nema svog vlastitog narodnog imena, već 
samo biološki naziv, kao što ga ima kakva pasma lju- 
bičica ili zečeva. Možda ćute o nama zbog obažri- 
vosti. Da li zna čitav svet za naše poniženje? Da li 
će zaista saznati svet, da živi u kulturnoj Evropi na- 
rod, koji je bio sopstvenik i čuvar ovog blaga duže 
vremena nego što je trajalo hallstattsko i keltsko 
doba zajedno, koji je hiljadu i po godina pomagao 
čuvati na ovom teritoriju četirhiljadegodišnju vezu 
evropske kulture i civilizacije te je sa uspehom bra- 
nio svojom krvlju; da je ovaj narod kao Ezav za či- 
niju graška prodao svoje pravo na blago kao prvo- 
rOdeni sin, na blago, koje je poniklo iz njegove ze- 
mlje te bilo u njoj zakopano. 

Zdaj, ko sem dokumentiral dovoljno potrebo po 
zakonu o zaščiti starin in zakon o muzejih, prosim 
Gospoda Ministra prosvete, da ta zakon čim prej 
predloži Narodnemu Predstavništvu. 

Zdaj pa mi dovolite, gospodje senatorji, da se 
dotaknem še drugega predmeta, o katerem nameravam 
govoriti, to je o krizi privatnih tiskarn, o štampa- 
rijama. 

Naše je privatno štamparstvo na ivici propasti. 
Sva štamparska preduzeća u glavnom su pasivna, po- 
duzeće za poduzećem pada pod stečaj. Zbog toga 
skrećem pažnju svima nadležnim faktorima, osobito 
g. g. Ministrima prosvete i trgovine i industrije, na 
teški položaj, li kome se nalaze ova preduzeća. Sta je 
tome uzrok? Ja mislim, da nama ne sme biti irele- 
vantna ekonomska propast naše štamparske industri- 
je, jer je njom usko povezana i kulturna strana, jer 
baš štamparije su one, koje izdavaju same ili po- 
dupiru u najvećoj meri izdavanje knjiga, časopisa, 
revija itd. 

Istina je, da državni faktori nisu posvećivali ovoj 
grani industrije pažnju u dovoljnoj meri. Mi vidimo, 
sa kakvom se grozničavom brzinom počelo sa osni- 

vanjein novih štamparija kod sviju mogućih državnih 
nstanova i to bez svake realne potrebe, na štetu dr- 
žavnih finansija. Time se upropašćuju privatna podu- 
zeća. Pravi razlozi za osnivanje ovih štamparija ni- 
kako nisu bili u državnom interesu. Osnovano je 
preko 45 državnih štamparija u koje se investiralo 
ogromne milione, dok na drugoj strani privatna po 
duzeća, u koja se uložilo ogromno narodno imanje, 
propadaju iz dana u dan. 

Mi znamo, da država mora imati za svoje razli- 
čite poverljive stvari državnu štampariju, kartograf- 
ski zavod i vojnu štampariju, a nikako ne srne da bu- 
de, da se osnivaju državne štamparije prekobrojno 
svuda gde kogod to zaželi, jer one otimaju privat- 
nim poduzećima još i onaj mali posao koji još imaju. 
Ono što nisu oduzele i okupirale državne štamparije, 
to su privatile banovinske štamparije, koje su osno- 
vane i oduzeli privatnim štamparijama još i ono malo 
posla što je ostalo. 

Možda hoće neko kao razlog za opravdanje svega 
pvoga naglasiti, da je namera osnivanja državnih štam- 
parija postignuće nekakve štednje u državnom pro- 
računu. Ali mesto štednje nastupilo je veliko optere- 
ćenje i šteta po državu, jer sva ova poduzeća ne pla- 
ćaju nikakvih javnih poreza itd., ne plaćaju nikakve 
kirije za prostorije, nikakvih carina za uvoz carinskih 
predmeta iz inostranstva, ne uračunava se investirani 
kapital, bezplatni dovoz i odvoz itd. — Većina ovih 
štamparija je bez stručnog vodstva i bez poznavanja 
prave kalkulacije, pošto ne dolaze u obzir sve javne 
dažbine, kojih su oslobođene. Cene štampanim stva- 
rima u državnim Štamparijama često ne podmiruju ni 
rashode za materijal te je zbog toga očevidno da mo- 
raju raditi sa deficitom. Na drugoj pak strani imaju 
privatne štamparije velike rashode, a pesla pogotovo 
nikakvog, jer im sve oduzmu državne štamparije. U 
prvom su redu to dve štamparije: u Sarajevu štamparija 
državnih železnica i štamparija kaznione u Staroj Gra- 
diški. 

Ako pomislimo da se čak u kaznioni osnovala 
štamparija, gde rade osuđenici od zore do mraka, na 
koji način mogu poduzeća, koja plaćaju sve moguće 
dažbine i svoje radnike, konkurirati ovakvoj kazni- 
oničkoj štampariji? Baš pre par dana kazao je austrij- 
ski ministar na zboru zanatlija ovo: »Država, koja 
radi na tome, da sprovodi monopolizaciju zanata, ona 
je svoj vlastiti grobar, jer sigurno stoji, ako bude 
procvetala trgovina, zanatstvo i industrija, da će imati 
i država od toga najveće koristi«. 

Da vidite vernu sliku, u kakvom se položaju na- 
lazi štamparstvo u našoj državi zbog teške ekonomske 
krize na jednoj i zbog velike konkurencije državnih 
štamparija na drugoj strani. Mi imamo danas preko 
',()',. grafičkih radnika nezaposlenih. U godini 1933 
samo je radnička organizacija isplatila za svoje ne- 
zaposleno grafičko radništvo preko osam miliona di- 
nara kao pomoć. 

Država je počela i sa monopolizacijom školskih 
vežbanki, računa, nota etc. — Predvidena je već i mo- 
nopolizacija školskih knjiga. Gospodo, na pogrešnom 
smo putu. Ako pogledamo samo školske vežbanke, vi- 
dimo da sil one po kvalitetu mnogo gore i skuplje 
nego što su bile privatne i da naša deca često puta 
ne mogu pisati čitave nedelje i nedelje nikakvih škol- 
skih zadataka, pošto nisu blagovremeno primila vež- 
banke. Oduzeće se sada privatnim štamparijama i ra- 
čuni i različite note, a posle toga će doći i red na 
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školske knjige. Kakav će pgsao još ostati zanatliji, 
štamparu? 

Mi vidimo danas glavne uzroke, koji su doveli 
naše štamparstvo u ovako kritičan položaj pored teš- 
ke ekonomske krize, koja također nije poštediln štam- 
parstvo, u nenormalno velikom broju državnih i sa- 
moupravnih štamparija. 

Na području Beograda postoje ove državne štam- 
parije: 1) Vojna Akademija, 2) Državna štamparija, 
3) Vojno geografski institut, 4) Državna rečna plo- 
vidba, 5) Markarnica, 6) Intendantska akademija, 7) 
Druga muška gimnazija, 8) Ministarstvo građevina, 9) 
Ministarstvo finansija, 10) Generalna direkcija držav- 
nih železnica, 11) Poštanska štedionica, 12) Centralni 
higijenski zavod, 13) Vojna štamparija, 14) Dom ma- 
loletnika, 15) Dom sirotne dece, 16) Srednja tehnič- 
ka škola, 17) Štamparija Narodne banke, 18) Tehnički 
fakultet, 19) Komr-nda mornarice, 20) Dom slepili 
(Invalidski dom), 21) Kaznionička štamparija u Mi- 
trovici. 

Na području Ljubljane: 1) »Poštna tiskarna«, 2) 
Železnička direkcija, 3) Čekovni ured, 4) Kaznionica u 
Mariboru. 

Na području Sarajeva: 1) Državna štamparija. 2) 
Železnička direkcija, 3) Poštanska štedionica, 4) Kaz- 
neni zavod Zenica. 

Na području Subotice: 1) Direkcija državnih že- 
leznica. 

Na području Zagreba: 1) Zaklada tiskare Narod- 
nih novina, 2) Tiskara vojnog okruga, 3) Knjigovezni- 
ca državnih železnica. 4) Tiskaro čekovnog ureda, 5) 
Higijenski zavod, fi) Knjigoveznica kaznione u Lepo- 
glavi, 7) Tiskara u kaznionici Ston Gradiška, 8) Dr- 
žavno uzgajalište u Glini. 

Na području Splita: 1) Državna štamparija na 
Cetinju, 2) Štamparija ratne mornarice — Šibenik, 3) 
Štamparija za arsem-l u Tivtu, 4) štamparija ratne 
mornarice — Gruž. 

Banovinske štamparije: 1) Novi Sad, 2) Skoplje, 
3) Ljubljana. 

Sva ova poduzeća osnovana su u cilju, da oduz- 
mu sve državne poslove kao i privatne radove sa naj- 
prljavijom konkurencijom. 

Na temelju gore navedenog smatram za potrebno 
dn zamolim Gosnodina Ministra da blagovoli uvaži- 
ti: 1) da se sva štamparska državna preduzeća. likvi- 
diraju sem Državne štamparije, Markarnice. Karto- 
grafskog zavoda. Vojne štamparije i štamparije u Sa- 
rajevu; 2) da se zabrani svako novo osnivanje ili po- 
većavanje starih državnih štamparija; 3) da se obu- 
stavi otimanje privatnih poslova i konkuriranje pri- 
vatnim pred^zećima a svi državni radovi da se obave 
putem javnih licitaciia; 4) da se odustane od mono- 
DOlizacije različitih štampanih stvari kao i školskih 
knjiea. Ministarstvo prosvete neka odredi uslove pri- 
vatnim nakladama, pod kojima će oni moći izdavati 
školske knjige. 

Samo na ovaj način, eosnodo senatori, moći će- 
mo smanjiti krizu u grafičkoj industriji. Ova kriza u 
štamparskoj idustriji počela je već miiofo pre nefiTO 
u drueim orivrednim eranama. Kada su bile mnoge in- 
dustrije 1928 i 1929 još mek u koniunkturi. U erafič- 
koi industriji opaža se već 1924 godine nezaooslenost 
koja obuhvata danas 54% sviju prrafičkih radnikiv dok 
nezaposlenost kod ostalih profesija iznosi najviše 
35*. Stručna organizacija grafičkih radnika razdelila 
je za razne pomoći u toku poslednjih 10 godina 50 
miliona dinara, koje je sama sakupila. Danas je ne- 

zaposleno grafičko radništvo iscrpeno, a iscrpeno je 
: radništvo, koje je zaposleno, jer žrtvuje četvrtinu 
svoje plate za podupiranje nezaposlenih drugova. 

Broj državnih grafičkih poduzeća u našoj državi 
svakako je suviše velik i iznosi preko 40, a na-teri- 
toriji bivše Austrije bilo je svega pel grafičkih pre- 
duzeća. Danas daju školske knjige još dosta posla 
grafičkoj industriji, sa monopolizacijom povisio bi se 
opet samo broj nezaposlenih grafičkih radnika za naj- 
manje 10%. Zato molim Gospodina Ministra presvete, 
da uzme ove moje reči u rasmatranje i da posveti ovo- 
me problemu punu pažnju. 

Gospodje senatorji! Ne bom mnoge; govoril, ven- 
dar imam še tretjo prošnjo. Gospod Minister, in to je 
naša univerzitetna biblioteka v Ljubljani. To bibliote- 
ko ki je danes licealna biblioteka, je treba vsekakor 
izpopolniti. Stališče, ki ga zavzamemo glede izpopol- 
nitve naše univerzitetne biblioteke v Ljubljani, gos- 
podje senatorji, to stališče je, če na kratko povem, 
državno stališče, nacijonalno stališče ter socijalno in 
zgodovinsko stališče, ako izpolnimo to svoje nalogo. 
Zato vas lepo prosim. Gospod Minister, da vam bo 
pri srcu ljubljanska unverzitetna biblioteka, naj pri- 
dejo polagoma svakoletne svote v proračun, da se 
uresniči te naša narodna želja, ki ni samo slovenska 
tem več jugoslovanska in v eminentnem državnem in 
nacionalnem interesu, saj veste, dn gleda nas celo Pri- 
morje in koroški Slovenci. To je kulturna potreba in 
prosim Gospoda Ministra, da ne pozabi na njo. 

Gospod Minister! Vaš predhodnik mi je osebno 
obljubil, da bo rešil tudi vprašanje absolventov sred- 
njih tehničkih šol. Mi imamo v Jugoslaviji osem ali 
devet tehničnih srednjih šol in absolventi teh šol ne 
smejo na univerze oziroma tehnične fakultete, dasi 
jim zakon o srednji tehničnih šolah daje to pravico. 
(Medklic: Zakon ne daje toga prava!) Pač, zakon 0 
srednjih tehničnih šolah to pravico daje, pač pa ne 
daje te pravice zakon o univerzah. Zato pa sem. Gos- 
pod Minister, prosil vašega predhodnika in on mi je 
to obljubil, da bo zakon o univerzah spremenil. Saj ne 
gre za takšno stvar. Gospodje senatorji, sam sem bil 
12 let profesor na srednji tehnički šoli in imam učence 
ki so danes inženjerji v visoki službi. Lahko so dovr- 
šili tehniko na Dunaju, dovršili nemške tehnike, tehni- 
ko nemško in češko v Pratri in Brnu. tehniko v Franciji 
in dobili so tudi nostrifikacijo diplom. Saj vendar 
niso tuje države manj kulturne kakor mi in če jim 
one priznajo pravico 'do študija na univerzi, zakaj 
jim ne bi mi! Saj gre samo za 10% učencev, to je naj- 
boljših, saj slabiči ne grejo na univerze, in zato, Gos- 
pod Minister, nujno prosim, da se zakon spremeni, 
ker to ni harmonično, da zunaj lahko študirajo, doma 
pa ne smejo. Glasoval bom za proračun Ministrstva 
prosvete. (Pljesak i živo odobravanieV 

Prctscdnik dr. LJubomir Tomašić: Jer se nije 
nitko više prijavio za reč, to oglašujem da je završena 
debata o V razdelil budžeta — Ministarstvo prosvete 
i prelazimo na glasanje. Molim g. izvesttoca da izvo- 
li čitati redom partije. 

JzvesUlac Ljudevit Gai čita 191  partiju. 
Preiscdnik dr. LJubomir Tomašić; Prima li Senat 

pročitanu partiju 191? (Prima). Objavljujem da je par- 
tija 191  primljena. -     Molim g. izvestioca da pročita 
partilu 192. 

Za ovim je Senat, glasajući sedenjem i ^13' 
njem o svakoj pojedinoj partiji u smislu čl. 102 Us- 
tava i б 67 Zakona o poslovnom redu u Senatu, pri- 
mio ceo budžet rashoda Razdela V — Ministarstva 
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pmsvcte,  i  to od  partije   192 do zakljitfnb partijo Sa vašom privblftm, gospodo senatori, zaključa- 
306, а takocie i predlog budžeta rađhođia i prihoda jem današnju sednicu i sledeću uričem za sutra, 25 
državnih privrednih prcduzeća u resoru Ministarstva marta, u 9 sati pre podne, sa dnevnim redom: nasta- 
prosvete. vak pretresa u pojedinostima predloga budžeta držav- 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Prema tome, niji rashoda i prihoda sa predlogom Efinansijskog za- 
objavljujem da je Razdeo V budžeta — Ministarstvo kona za godinu 1934/35. 
prosvete — primljen. Sednica je zaključena u 20 časova. 


